




Recollint les primeres pistes 

El compendi que tenen a les seves mans és un acte de recollida de còdols/
idees llebres que un gran nombre de personalitats de l’àmbit de la cultura 
han anat deixant en el bosc de Hänsel* i Gretel*. Texts que, llegits en el seu 
conjunt, conformat per ar  cles, diàlegs i fotogra  es, ens donen una clara 
idea de la vitalitat del fet cultural a la ciutat i, en concret, a Barcelona, en 
un moment en què les ciutats són àrees de resistència enfront de les 
polí  ques difuses i abstractes dels estats/nació, com ho demostra la 
polí  ca de refugiats a París, la voluntat de permanència a Europa des de 
Londres o la polí  ca d’habitatge a Barcelona. Actes de resistència que 
converteixen a la ciutat en el bosc de Birnam, avançant cap al castell on 
habita Macbeth per anunciar el  nal del seu regnat. 

També la ciutat es mostra com a espai propici per establir diàlegs entre els 
actors del sector cultural i l’administració, que perme  n reparar la 
profunda fractura entre estè  ca i polí  ca. És un moment en què els 
ar  stes, els Hänsel i Gretel abandonats en el bosc, s’han situat a la frontera 
que separa el bosc de la ciutat per adver  r que ella també està amenaçada, 
en haver ignorat el paper de la creació com a generador de ciutat.

Els còdols recollits són aquells llançats per les diferents veus culturals que 
han col·laborat en aquest mig any que tenim de vida. Ens ofereixen idees 
llebres que,  ns ara, ningú havia vist córrer. José Bergamín proposava 
“idees llebres” que ens perme  n avançar en més idees, idees lliures que 
ens por  n a descobrir altres realitats i que ens ac  vin. Va escriure B
ergamín “al qui se li  ca una idea al cap es torna boig. Les idees no han 
de  car-se al cap, sinó sor  r d’ell. Sor  r corrent, fugi  ves. El cap no és un 
cau”. Els textos que llegiran han de ser llegits com escoltem el Bolero de 
Maurice Ravel, apreciant com es van sumant instruments, progressivament, 
 ns a fer-nos arribar al clímax musical. Llegits des de l’anàlisi de conceptes 

enfrontats que s’escolten repe  dament i insistentment en els seus cicles 
- ‘Construcció i Cansament en la Barcelona Cultural’, ‘Fes  val o Creació’, 
‘Periodisme Cultural i altres pistes’, ‘Governança o la crisi del sector públic’, 
i ‘Cosmopoli  sme o el retorn al bosc’ - ens permeten descobrir una 
progressió d’idees i dinàmiques que intensi  quen conceptes i propostes 
per ac  var la ciutat, fent-la créixer, construint amb idees i no amb pedres. 
Són textos de gran interès intel·lectual i àmplia projecció. 

En la seva lectura, es veurà assetjat per una calma  bant,  otant i de 
mirall. Tots ells desprenen el desassossec per la constatació de la realitat 
d’un temps que ja no vol ser mostrat des de la sensibilitat ar  s  ca. En ells 
les propostes són possibles, les crí  ques per  nents i les observacions són 
ambicioses. A tots els autors, que amplien el territori cultural amb les seves 
aportacions, agraïm la seva col·laboració basada en el fet de dir més que en 
el fet d’estar, a mostrar que la ciutat és un espai on els seus límits s’alteren 
al mateix moment en què la pensem.

Des de Ignasi Aballí  ns a Mariano Zuzunaga, tots els seus ar  cles, diàlegs i 
fotogra  es projecten un ideal semblant al construït per Italo Calvino a Les 
ciutats invisibles. Una obra en la qual cada relat de Marco Polo a Kublain 
Kan, rei dels tàrtars, mostra una ciutat imaginària i al mateix temps 
essencialment real, seduint al lector i establint amb ell un diàleg perllongat i 
sense urgències.

En els seus textos trobem la ciutat semàn  ca, la ciutat d’intercanvis i 
mercurial, la ciutat que desperta desitjos, la ciutat amb propietats visuals, la 
ciutat sense centres, la ciutat que dansa, la ciutat que es recorda, la ciutat 
muralla, la ciutat confusa, la ciutat de la nit de Sant Joan, la ciutat del visible 
i l’invisible, la ciutat de la iden  tat, la ciutat oberta, la ciutat en construcció, 
la ciutat somiada, la ciutat de David i Goliat, la ciutat de fes  vals, la ciutat 
simulada, la ciutat inacabada, la ciutat de conte islàmic, la ciutat crea  va, la 
ciutat vençuda, la ciutat recuperada, la ciutat veloç, la ciutat de bromur de 
plata, la ciutat arca, la ciutat postal, la ciutat mobilitzada, la ciutat marca, la 
ciutat que no descansa, la ciutat orgullosa, la ciutat programada, la ciutat 
autoges  onada, la ciutat escrita, la ciutat dels sen  ts, la ciutat estreta, la 
ciutat aparador, la ciutat sonora, la ciutat còmplice, la ciutat psicódrom, la 
ciutat oracle, la ciutat sense temps, la ciutat hiperac  va, la ciutat on passen 
coses. 

A tots ells, gràcies per la seva contribució, esforç i compromís per mostrar 
que la cultura ha de tornar a conquistar la ciutat i els seus límits. 

Llucià Homs i Fèlix Riera
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L’objec  u del cicle Construcció i cansament a la Barcelona 
cultural és mostrar les àrees culturals de Barcelona que estan en 
fase de discussió viva, amb energies de transformació i noves 
propostes (construcció) i també totes aquelles que es troben 
en una fase de cansament, sense respostes, sense capacitat de 
transformació però que són essencials pel bon funcionament del 
món cultural i de la ciutat.

   Construcció i cansament 
a la ciutat cultural

cicle: *

9

Albert Serra

La gent recorda una ciutat quan passen coses, i en especial quan 
aquestes al seu moment no tenen valor i reconeixement i amb el temps 
n’acaben adquirint. Ja sé que és di  cil preveure des de l’esfera pública 
què o qui  ndrà importància en el futur, però no veig cap altre camí que 
jus   qui una ac  vitat pública. Normalment les ac  vitats que no tenen 
reconeixement, per de  nició, solen ser minoritàries; i estan vives gràcies 
a la passió individual, a la fe i a l’absència de por al fracàs. Les coses 
«passen» quan no estan pensades per a un espectador. Poden estar 
pensades amb lògica econòmica, per fer-les viables, però no en termes de 
comunicació, fórmula que implica una lògica més perversa.

Res que no sigui arriscat, no val la pena de ser viscut: «Seria una temeritat 
no viure de forma irresponsable» (García Lorca). Els edi  cis, els 
equipaments no serveixen perquè passin coses, almenys ja no, i tenen un 
cost inassumible, aquest sí injus   cable. Només la Barcelona dels votants 
es  ma la ciutat pels seus edi  cis, per les seves inauguracions gratuïtes i

els seus actes folklòrics i per les seves obres públiques supèr  ues per a la 
vida cultural de la ciutat. Només la Barcelona eli  sta pensa en la qualitat 
de la seva gastronomia, la forma més eloqüent d’incapacitat crea  va. 
Res d’això pot crear una ciutat, o el que és més interessant, un 
“moment” memorable, on la ciutat, sigui quina sigui, reconeixem-ho, és 
pura conjuntura. Que Francis Ford Coppola vingui a Barcelona a menjar al 
Passadís d’en Pep i mai a presentar una pel·lícula (malgrat l’escàs 
interès estè  c objec  u de la seva obra) és una mostra més de la 
Barcelona decadent. 

La ciutat burgesa només es pot alimentar espiritualment del con  ngut 
an  burgès i la marginalitat. Poder escoltar al bar Piscis del carrer 
Joaquim Costa –que no és precisament el Passadís d’en Pep o el Ca 
l’Isidre de Woody Allen– a l’escriptor nord-americà William T. Vollmann, 
completament ebri, formulant les teories més inversemblants sobre 
temes polèmics… aquesta és l’experiència insubs  tuïble a una ciutat: 
d’allà un surt commogut tant per la incorrup  bilitat de l’escriptor com pel 
miracle de poder-ne formar part només per estar amb ell en aquell 
moment… i el que veus i sents et canvia per sempre.

Albert Serra (Banyoles, 1975) és director i productor de cinema.**

*
La ciutat on passen coses



Àlex Ollé 

Segurament tots aquells que ens dediquem a la creació som els menys 
indicats per a re  exionar sobre la feina que fem. Per què? Doncs perquè 
el fer això que de forma tan ambigua anomenem art és en gran part una 
acció inconscient, un o  ci, una forma de transitar per la vida i el món 
recollint tota mena de materials vivencials, sensorials, intel·lectuals que 
després reapro  tem a l’hora de crear el que  nalment es presenta a les 
sales d’exposició/exhibició.

Miro enrere i em recordo, a mi mateix, en els inicis de la meva trajectòria 
professional abans que La Fura dels Baus hagués començat a crear la 
trilogia formada per Accions, Suz/o/Suz, Tier Mon. Un grup de nois de 
vint anys que encara feien teatre de carrer, però del tot decidits a recrear 
el món des del mateix centre del no-res. Una mirada estè  cament radical 
sobre el que se’ns obria al davant. Una fam in  nita d’empassar-nos-ho 
tot. Eren els anys 80, i no eren, precisament, anys fàcils per a la gent jove.

Però què teníem nosaltres que avui cos   tant d’assolir? Sincerament, crec 
que allò que teníem era un afany irreprimible de llibertat. Llibertat en tots 
els sen  ts. Llibertat polí  ca, ideològica, estè  ca, conceptual, crea  va. 
Llibertat de pensar, de dir, de fer, d’experimentar. Llibertat al preu que 
fos. Un afany absolut de llibertat.

Crec, de debò, que aquest afany absolut de llibertat és el prerequisit de 
l’art entès de la forma més ambiciosa possible. I crec, també, que les 
nostres ins  tucions democrà  ques no han sabut preservar aquests 
espais de llibertat. Hem consagrat la cultura a la pedra: pedra per als 
museus, per als teatres de repertori, per a la cultura morta. Però on són 
els espais d’autèn  ca creació?

On són els espais per a que els col·lec  us que avui representen aquest 
afany irreprimible de llibertat, aquesta mirada radical puguin 
desenvolupar el seu art? La nostra generació, com la mala herba, va 
créixer en les escletxes del trencament dels murs del franquisme. Les 
generacions actuals han de créixer ofegades per unes polí  ques culturals 
que són, en el millor dels casos, irrellevants, curtes de vista, d’una 
covardia sorprenent, d’una manca total d’imaginació. L’art mai no podrà 
ser con  ngut per cap cultura d’aparador.

Volem, de debò, un renaixement de l’art? Sigui com sigui, no es tracta de 
diners, sinó de voluntat. Cal que s’obrin escletxes en els murs de la 
mediocritat perquè s’instauri, de nou, la llibertat. La llibertat de pensar, de 
dir, de fer, d’experimentar. Calen infraestructures per a la llibertat.

Àlex Ollé (Barcelona, 1960) és un dels sis directors ar  s  cs de La Fura dels 
Baus, una de les companyies de teatre més innovadores i pres  gioses del 
panorama escènic internacional.

**

*
Infraestructures per a la llibertat

11

Alberto García-Alix   

Alberto García-Alix (León, 1956) es fotógrafo. Premio Nacional de Fotogra  a 
en 1999.

**

*
Barcelona
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José María Mar   Font 

Libertad, ¿para qué?, decía Lenin. Cultura, ¿para qué?, piensan quienes 
ahora controlan o aspiran a controlar los resortes del poder en nuestras 
sociedades. En el territorio minado de este destemplado comienzo de 
siglo, a la polí  ca ha dejado de interesarle la cultura. ¿Qué cultura? No 
importa, cualquier cultura, con mayúsculas y con minúsculas. Quienes 
acceden al poder ya no se molestan en ocupar las grandes ins  tuciones 
culturales que ansiaban, hasta hace muy poco, para inves  rse de 
pres  gio y brillo intelectual. Ahora evitan cualquier  po de trascendencia 
y aplican a la cultura el mismo trato que al fenómeno religioso; empujarlo 
-con razón o sin ella- fuera de la esfera pública y al pequeño pa  o de las 
a  ciones y los vicios privados. Desde la derecha se la cas  ga 
directamente y sin remilgos con instrumentos letales como la  scalidad, 
se la descali  ca e ignora. Desde los movimientos emergentes de i
zquierdas, hijos de la indignación y el desa  o, se la desprecia con la 
condescendencia de un bolchevique por el arte contemporáneo o el que 
tenía Stalin por la música de Shostakovich. El nuevo y reluciente 
ayuntamiento de Barcelona ni siquiera se ha dignado ocupar el espacio 
de poder que le corresponde en los grandes equipamientos culturales de 
la ciudad. Por no haber, no hay ni teniente de alcalde de Cultura.

Hemos asis  do impávidos a la fulminante deconstrucción del entramado 
cultural del país en el breve plazo de unos años. Reconstruir lo que se ha 
perdido, las capas y capas de esfuerzo y conocimiento acumuladas, es 
ahora la tarea. No será fácil porque están segando la hierba bajo nuestros 
pies. Al mundo académico se le exige que olvide el pensamiento, las artes 
y la palabra, y se dedique a impar  r conocimientos –pretendidamente- 
prác  cos. La mal llamada cultura popular ha desplazado todo aquello que 
pudiera ser cali  cado simplemente de culto. El cansancio empieza a hacer 
mella. Antes de caer derrotados ha llegado el momento de tomar las 
armas y asaltar el Estado –cualquier armatoste del Estado- y exigirle que 
nos devuelva nuestras torres de mar  l.

José María Mar   Font (Mataró, 1950 ) es periodista. Trenta años trabajando 
en El País (corresponsal en Alemania y París, y redactor jefe de Cultura) Autor 
de El día que acabó el siglo XX (Anagrama, 1999) y Después del Muro (Galaxia 
Gutenberg, 2014).

**

*
Cultura ¿para qué?
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Josep Perelló 

L’estrangulament econòmic en les polí  ques públiques ha deixat 
esgotades velles ins  tucions com ara universitats o ins  tucions culturals. 
L’esgotament venia jus   cat per l’ombra d’un col·lapse generalitzat però 
per una raó poc evident l’esgotament ha persis  t. Dins les ins  tucions, hi 
detectes tremendes involucions i una paràlisi aguda a través d’una 
cuirassa punxant com si fossin eriçons, de cor  nes de fum com si fossin 
pops llençant  nta, d’estratègies de camu  atge com si fossin camaleons 
o inclús fent-se els morts com si fossin sarigues. L’esperança és que un 
dia passarà el temporal i simplement cal posar-se a recer mentrestant.

Costa trobar-hi la capacitat d’adaptació o l’impuls per trobar solucions 
innovadores, claus de l’èxit de l’evolució humana. Una resistència al futur 
contamina l’aire de la Barcelona cultural. Sembla una tasca quasi 
impossible sorprendre’s per nous projectes, noves idees i nous formats. 
Mentrestant, envellim mentalment però també  sicament.

Però ho reconec: mai no m’ho havia passat tant bé fent la meva feina a 
mig camí de la ciència i la cultura. El meu estat d’hiperac  vitat és extrem. 
Prenc riscos com mai però aquests donen uns resultats que em 
garanteixen energies renovades.

Quin és el secret? Augmentar la col·laboració, la cooperació, la  exibilitat, 
l’agilitat i la par  cipació. Obrir processos de creació ja sigui en ciència o 
en qualsevol àmbit. Treballar en espais salvatges lluny de zones de 
comfort i laboratoris o espais de treball control·lats. Parlo de ciència 
ciutadana, d’experiments pop-up i col·lec  us, de recerca salvatge que no 
entén de camps estancs ni de disciplines restric  ves. La cultura esdevé 
així un espai guerriller i d’acció a tomba oberta.

Tenim reptes ineludibles en entorns urbans i planetaris que no podem 
deixar d’afrontar amb una generosa col·laboració de tots, món cultural 
inclós, però cadascú a la seva manera: barris, associacions, ar  stes, 
cien   cs, universitats, centres culturals i museus. Tots sumem en una 
mescla d’ac  visme, cultura i recerca sense precedents. Qui no sumi es 
quedarà atrapat en un passat o es dissoldrà superat pel tsunami. Davant 
de tanta feina, qui pot estar cansat?

Josep Perelló (Tàrrega, 1974) és professor de la Facultat de Física de la UB 
i líder d’OpenSystems on les pràc  ques ar  s  ques i la par  cipació ciutada-
na són motor de recerca cien   ca. Coordina l’Espai Laboratori d’Arts Santa 
Mònica (2009-2012) i l’O  cina de Ciència Ciutadana (2012-2015).

**

*
Selves urbanes i hiperac  vitat ciutadana



Llucia Ramis 

Sóc mig belga, la meva família prové d’un país amb problemes de 
comunicació. Cap de les dues bandes no té interès en entendre’s amb 
l’altra. És di  cil, quan responen a raons diferents. Més encara quan ho fan 
en llengües diferents. I no em referesc a l’idioma, tot i que l’idioma 
protagonitza, com l’economia, situacions poc cordials. Les raons i les 
nacions, aquí, són sinònims.

Els cas de Bèlgica no es pot comparar amb el de Catalunya, però tenen 
una par  cularitat en comú: com a mínim internacionalment, Brussel·les és 
més gran que Bèlgica, de la mateixa manera que Barcelona és més gran 
que Catalunya. Una representa les ins  tucions europees i l’aliança militar, 
i l’altra, de moment, el turisme de gaudi i Gaudí.

Vaig néixer a Palma. Fa vint anys que visc aquí. Quan algú em pregunta 
d’on sóc, contest: “De Mallorca”, o “de Barcelona”. Depèn del dia. La 
resposta de l’interlocutor sempre és la mateixa, l’únic que canvia és la 
llengua que fa servir. Posem que ho diu en anglès: “Oh, you’re so lucky!”.

Allò que m’iden   ca és el fet d’haver nascut o de viure en un lloc turís  c, 
despullat, precisament per ser turís  c, de la seva iden  tat. Ni tenir una 
cultura pròpia, ni la història, ni els impostos que pagues al govern central, 
l’importa un rave, a la resta del món, que només trepitja la ciutat o l’illa 
els es  us. No és per això, que t’enveja i et situa. Tampoc no li preocupen 
la taxa d’atur, els desnonaments, les lleis educa  ves o els pressupostos. 
Només vol mar, bon clima, seguretat i arquitectura modernista.

Perilla que, en vendre’s al visitant, la ciutat exageri els seus atrac  us i 
ocul   els seus defectes, en comptes de corregir-los. Perilla que 
esdevingui grotesca, vulgar i que, en posar-se guapa, esgo   els seus 
propis habitants, com es cansa el cònjuge de veure que la seva parella es 
maquilla sempre per a un altre.

Igual que Brussel·les, Barcelona ja és cosmopolita; a poc a poc, anirà 
conver  nt-se en l’altre centre d’Europa. Llavors hi haurà de respondre. 
De manera similar, es ges  onen parlaments i aliances des de la capital 
d’un país que, paradoxalment, és incapaç de posar-se d’acord amb ell 
mateix. Les ciutats són reals i presents; les nacions, utòpiques. És una 
qües  ó de prioritats.

Llucia Ramis (Palma, 1977) és periodista i escriptora.**

*
La Brussel·les del Mediterrani
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Xavier Bru de Sala (Barcelona, 1952) és escriptor i periodista. Col·labora 
habitualment a La Vanguardia, Catalunya Ràdio i Radio 4. Ha desenvolupat 
una intensa ac  vitat com a polemista gràcies als seus ar  cles en premsa.

**

Xavier Bru de Sala 

Quin paper juguen, avui, els grans equipaments de capitalitat cultural 
edi  cats a Barcelona? Ben pocs ocupen l’espai que se’ls havia assignat en 
el disseny original. Amb poques excepcions, la falta de pressupost es 
combina amb el conformisme en la ges  ó i l’absència de risc. Tot seguit, 
una proposta de gradació, de més a menys proximitat amb les 
expecta  ves.

Al capdamunt del rànquing, el Teatre Lliure. A certa distància el Liceu. 
Després, el Palau de la Música i tot seguit el Teatre Nacional. A un nivell 
similar, L’Auditori. En els llocs de la cua, el MNAC i el MACBA. Més avall 
encara, del tot perdut als llimbs de la fantasmagoria, el Museu del Dis-
seny, hub del no-res. Del CCCB, amarrat al moll  ns a nou projecte, més 
val no parlar-ne.

Si ho mirem des de la perspec  va que proposa Hänsel* i Gretel*, l’únic 
que es planteja la construcció de nous imaginaris, amb el component 
irrenunciable de risc i gosadia, i amb el resultat d’aconseguir els propòsits, 
és el Lliure. A l’altra cara, és a dir la creu, l’ICUB, la potent factoria

municipal de producció d’esdeveniments. Havent esgotat la sang, l’ICUB 
que es dedica a vegetar sense saba. La seriació ha anat engolint la 
imaginació. Refundar l’ICUB exigeix, abans de res, sacsejar els fonaments 
del protagonisme públic de l’acció cultural. Un repte tan colossal com 
inassumible des de qualsevol administració.

Els pailebots a la deriva pateixen tres  pus de patologies. La més fàcil de 
detectar és la manca de combus  ble. Si bé el Liceu ha superat amb nota 
les restriccions, demanar al MNAC un resultat similar és follia, ja que el 
primer equipament cultural de Catalunya és el més discriminat, i de molt, 
en la insu  ciència dels pressupostos. La segona patologia es troba en la 
insu  ciència estratègica o els errors de rumb. És el cas de L’Auditori i del 
MACBA, que haurien d’esdevenir molt més socials, oberts i 
experimentals. La tercera patologia, comuna a tots o gairebé, són els 
dè  cits de comunicació. En conclusió, impera la somnolència, voluntària 
o forçada per la impotència.
La medicina, en tots els casos, es diu ambició. Perdó, es diu AMBICIÓ! 
Individual, col·lec  va, pública, social… i sobretot polí  ca.

Ganes de menjar-se la ciutat, el país, el Mediterrani. I per postres, mig 
Europa.

Pailebots a la deriva
*



Joan M. Minguet  

La Barcelona cultural ha de decidir moltes coses. Però n’hi ha dues que 
són, em sembla, prioritàries en el camp de les arts: primer, qui té el 
protagonisme en la creació i, segon, quins són els des  nataris d’aquestes 
creacions. Advoco per acabar amb les ingerències dels intrusos. Qui ha de 
decidir aquestes coses? La gent de la cultura: creadors, curadors, 
pensadors, crí  cs, museòlegs, galeristes, teòrics, docents… i els usuaris, 
sempre que  nguin alguna cosa a dir. Per què en d’altres camps socials 
sempre decideixen pel ciutadà (sanitat, energia, etc.) i en el de la cultura 
tothom té dret, no només a opinar, sinó a fer i desfer? El protagonisme 
dels gestors (els polí  cs i els gerencials) s’ha evidenciat excessiu i cal 
replantejar-lo amb urgència. La ges  ó sempre ha d’estar al servei de la 
creació, de baix a dalt, mai al revés.

No contemplo el cansament en cap dels registres dels que parlo. Qui es 
cansa amb l’art que faci esport o que miri la televisió comercial, aquella 
que mai no parla d’un cert  pus de cultura crí  ca ni, encara menys, deixa 
que s’expressi. Tot és a punt per canviar-ho tot, sempre és així, però ara 
es donen unes condicions polí  ques i socials òp  mes per a construir de 
nou una xarxa interac  va en què creadors i usuaris de la cultura puguin 
establir noves i muní  ques relacions.

Per no quedar-me en la hipòtesi teòrica, m’atreveixo a indicar alguns 
apunts sobre coses que es poden fer o pensar en fer. Ho faig sense 
interrupció: acabar amb la mirada plàcida cap al passat, sempre 
mal·leable; actuar sota la màxima que l’art d’avui és el patrimoni del futur; 
exercitar el debat sobre la cultura més incòmoda, no escondir-la; 
acabar la visió nobiliària i entre  nguda de la creació; que tots els centres 
públics siguin dirigits sota projectes escollits per mitjà de concursos de 
debò independents; que s’estableixin protocols per saber  ns a quin límit 
el turisme, els al·lòctons, malbaraten el consum cultural dels autòctons 
i, donat el cas, impedir-ho; que no es tornin a obrir museus que ningú 
(excepte la gestoria) no demanava; que les facultats de lletres de les 
universitats públiques sur  n fora de les aules i que el món cultural aculli 
els seus alumnes i els seus professors…

Joan M. Minguet (Cornellà de Llobregat, 1958) és professor del departament 
d’Art i Musicologia de la UAB, ha estat president de l’Associació Catalana 
de Crí  cs d’Art. Els seus dos úl  ms llibres són: Pensacions (poesia) i Contra la 
cooltura. Art i polí  ca a Catalunya (assaig).

**

*
Temps de canvis
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Pepe Ribas (Barcelona, 1951) es periodista, escritor y fundador de la revista 
‘Ajoblanco’.

**

Pepe Ribas 

Un nuevo espacio de esperanza me empuja a reivindicar las sombras 
de un mundo emergente que fue real, pese a las jodidas circunstancias 
polí  cas. Por aquél entonces sí hubo cultura viva, cultura crí  ca, cultura 
abierta, cultura hija del encuentro fortuito. Nació por necesidad 
imperiosa de experimentar un nuevo imaginario. La Rambla fue foco de 
encuentro y de debate. Un foro público espontáneo en el que nadie se 
sen  a más estrella que otro, donde la jerarquía brillaba por su ausencia, 
donde no exis  an funcionarios y pocos, poquísimos sujetos 
discriminaban por lengua, edad, nacionalidad o condición sexual.

Las sillas en hilera, apostadas en ambas bandas del paseo, eran gratuitas 
a par  r de una determinada hora de la tarde. Te sentabas en una de ellas, 
sin cita previa y sin miedo al desconocido, pues todavía no habías sufrido 
atraco alguno y acabas de regresar de Atenas en autostop. El dinero era 
mucho menos importante; el alquiler de un piso de cien metros era la 
décima parte del sueldo de un cartero de Correos, una revista alterna  va 
costaba veinte cén  mos de euro, el concierto de Frank Zapa en Badalona 
dos euros y el billete de metro tres cén  mos.

A un lado de tu silla, podías dar con el novelista argen  no Copi 
escupiendo pedazos de El baile de las locas; al otro, Flotats, recién 
llegado de la Comédie Française en busca de un respiro. Le preguntabas 
qué tal la cartelera de París, y no solo se explayaba sino que te 
despertaba ansias de búsqueda y lecturas. Un desconocido te sugería que 
en la plaza de Sant Felipe Neri, Els Joglars interpretaban Mary D’Ous, o 
que en el Zeleste tocaba Sisa. Y camino de la representación, organizabas 
un debate con Comelade y Vallcorba sobre poesía medieval en L’Alianza 
del Poble Nou. ¿Permisos? Pasando, había rollo, montañas de solidaridad 
y poco de todo eso despertaba la atención de la prensa, con lo que la 
autoridad no se enteraba de nada.

Hoy, la comunicación entre creadores, productores y amantes de la 
cultura es a través de móvil, correo electrónico y las más de las veces 
inexistente si no eres obediente al lobby que maneja las arcas y las 
subvenciones. El divismo, la falta de  empo, los criterios económicos, el 
marke  ng de la industria cultural, las audiencias y las directrices polí  cas 
establecidas por las administraciones públicas y su ejército de gestores, 
que son los intermediarios entre autor y polí  co, han transformado la 
cultura de la ciudad en muermo, confusión, propaganda o negocio. Se 
han construido estructuras faraónicas, todas en crisis por exceso de 
directrices, por falta de equipos libres y por luchas polí  cas par  distas. 
¿Qué reivindico? Espacios alterna  vos, autoges  onados, vocacionales, 
alegales, austeros, interclasistas. En una palabra: Libres, como el Konvent 
de Cal Rosal, en Berga. O el Lokal, del carrer de la Cera, en Barna.

Cultura viva
*



Rafael Vallbona   

La crisi i les precep  ves retallades pressupostàries han posat en col·lapse 
la cultura o  cial. Sense diners, les mastodòn  ques ins  tucions i 
inicia  ves culturals de la mesocràcia evidencien l’alarmant falta de 
prospec  va. Ho reconeix el director del MACBA, Ferran Barenblit, dient 
que ‘li cal una mica de punk’. De veres creu que els amos del museu, una 
joguina burgesa que l’administració mai no ha sabut conduir, estan per 
elevar Malcom McLaren a la categoria de projecte museogrà  c?

Però la sotsobra del MACBA no és la única. El MNAC, amb més espai que 
murs, es lloga per a festes i comunions, i els turistes el visiten per les 
vistes des del terrat; insòlit per un equipament que presumeix de 
canònic. Així, el model de grans exposicions és inexistent a Barcelona. 
Com nul o errà  c és el model de teatre i música públics, envellits i caducs 
en estar pensats per quan, amb diners, es tapava la falta d’idees.

L’anquilosament de les estructures de la cultura o  cial, i inexorable al cap 
i a la  , s’està suplint amb un teixit cultural nou, intens, atent a les 
mutacions i, sobretot, capaç de viure i créixer al marge del dirigisme 
polí  c i medià  c: el primer s’omple la boca de les (poques) ajudes que li 
atorga, i el segon l’ignora mentre pot. Així els va passar als creadors de 
Sónar, que no els volia ningú  ns que el regidor de cultura els va donar 
una empenta. Ara, el seu  ll, el Fes  val Mira, creix amb pressupostos 
jus  ssims, ajudes en forma de cerveses i massa servitud ins  tucional per 
les molles que rep a canvi. I si no esclata, això el farà naufragar; sense 
que a cap mastodont cultural que consumeix l’escàs erari públic li tremoli 
la papada, és clar.

A Barcelona els llenguatges ar  s  cs del vídeo, el 3D i el digital, la música, 
i les escenes d’avantguarda estan transformant els fonaments culturals. 
Formulen propostes de creixement i avancen en un debat intens que 
obvia expressament els agents de la cultura o  cial, inert i sense idees. I 
és gràcies a aquest criteri que poden avançar vers la formulació d’un 
projecte que va transformant les estructures culturals de la ciutat i 
posant-la al nou mapa de les ‘ciutats arty’; un plànol on no hi surten 
segons quines baluernes.

Rafael Vallbona (Barcelona, 1960) és escriptor i periodista. Autor de més de 
cinquanta llibres entre novel·les, assaigs, no  cció, viatges i poesia. Traduït a 
diversos idiomes.

**

*
Del col·lapse i l’oracle
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Mariano Zuzunaga   

Mariano Zuzunaga (Lima, 1953) és un fotògraf peruà establert a Espanya 
des de 1975.

**

*
Psicódromo. Barcelona, 2010

© crèdit: imatge cedida pel propi autor



Lluís Cabrera (Jaén, 1954) es presidente de la Fundación ‘Taller de Músics’.**

Lluís Cabrera 

Barcelona concentra buena parte de la ac  vidad cultural que se 
desarrolla en Catalunya. Una par  cularidad de las capitales de casi todos 
los países. Esto no signi  ca que fuera del ámbito barcelonés el meneo 
cultural no sea remarcable.

Ocurre que Barcelona es sede de todos los grandes contenedores 
o  ciales de cultura de las diferentes ramas ar  s  cas. Desde que las 
ins  tuciones públicas se hacen cargo del mantenimiento, a través de 
consorcios, del funcionamiento y proyección de la ac  vidad cultural de 
estos espaciosos equipamientos, hay sectores sociales que 
consideran que lo que se produce y expresa al margen de estos edi  cios 
no es cultura ni debe ser tratada como tal. Un pensamiento conservador 
muy arraigado entre las clases pudientes, las que disponen de 
mecanismos para incidir ante nuestros representantes polí  cos. Como 
muestra, el día del estreno de cada temporada del Gran Teatre del Liceu, 
donde la presencia con  nuada, año tras año, de la crema polí  ca catalana 
es prolí  ca y evidente. Hay citas a las que no se puede faltar.

Con el  empo se ha ido desarrollando una especie de pirámide donde la 
cúspide es receptora de un porcentaje al  simo de la inversión económica 
de carácter público. La cúspide acoge a los contenedores o  ciales de 

cultura sin que, según mi opinión, desde las ins  tuciones polí  cas se exija 
a los equipos gestores el esfuerzo necesario para hacer efec  vo el 
retorno social que merece semejante inversión. Se ha asumido que la 
cúspide es intocable y, además, como el pres  gio social es inherente a 
ese vientre, nadie es capaz de poner en entredicho su función en la 
época actual. Y esto es algo más propio del siglo XIX que del XXI.

Esta anomalía comporta una distorsión de calado para el resto de agentes 
que par  cipan en la cadena de creación, producción y distribución de la 
cultura, la que a  ora al margen de esos grandes espacios. Podríamos 
situar aquí a los creadores autónomos, pequeñas y medianas empresas, 
así como asociaciones, en  dades, fundaciones y grupos que aglu  nan 
unos buenos puñados de ac  vidades culturales con unas dinámicas y 
unos trayectos que conectan con los anhelos de transgresión y libertad 
que demanda el quehacer ar  s  co.

Excepto la cúspide, la anomalía ocupa toda la pirámide, es decir, la 
fronteriza, la central y la base. Si seguimos así y no somos capaces de 
repensar el sistema imperante hasta ahora, la cúspide podría 
desbordarse por exceso de riego. Por otro lado, sin una transformación, 
estaremos abocados a la deser  zación del resto de la pirámide por falta 
de riego, un desastre que no nos podemos permi  r. La vara de medir la 
inversión pública debe adaptarse a lo que acontece y a los deseos de 
jus  cia social que nuestra sociedad demanda.

Grietas en la pirámide cultural
*
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Oriol Pérez i Treviño (Manresa, 1974) és musicòleg i assagista. Impulsor de 
l’Orquestra del Montsalvat.

**

Oriol Pérez i Treviño 

Perdoneu-me que em remun    ns a una data com la del 13 de 
desembre de 1979 quan el poeta i acadèmic Pere Gimferrer va escriure, 
en el seu Dietari, un dels ar  cles més punyents i contundents d’aquesta 
obra: De la necessitat dels mandarins. A les primeres línies se’ns diu: “El 
perill més gran de la cultura catalana no és, de moment, la inexistència, 
sinó la provincianització que podria ser-ne el pròleg”.

Tot i la gran quan  tat d’anys transcorreguts, l’ar  cle mostra una gran 
clarividència en exposar aquest “gran perill”. Malgrat l’evidència de què el 
sistema cultural de Barcelona ja no és el de 1979 amb la lògica i 
necessària creació d’un munt d’infraestructures i equipaments inexistents 
en aquells moments, no és menys cert que, a través d’una mirada 
objec  va i comparada amb el que és la realitat cultural d’altres ciutats 
europees (París, Berlín, Londres o Madrid), el diagnòs  c gimferrerià 
sembla encertat. Ens agradi o no, estem en una provincianització evident 
de la cultura a Barcelona i a Catalunya.

Aquesta provincianització s’ha assentat, però, acrí  cament, en l’imaginari 
col·lec  u on, tanmateix, els debats culturals ja només són polèmiques 
medià  ques, la cultura en majúscules es va subs  tuint per productes 
d’entreteniment i oci, les tècniques de mercadotècnica acaben per 
construir els con  nguts culturals de museus, teatres i auditoris i, el més 
preocupant de tot: l’absència i reconeixement evident de prescriptors. 
Vaja, dels mandarins que apuntava Gimferrer.

Emportats per un concepte totalment erroni de democràcia hem confós, 
per complet, la diferència entre “opinió” i “veritat”. I, així, a menys que 
tornem a recuperar els debats culturals d’una manera profunda, la ja 
enyorada cultura en majúscules i el sen  t i la necessitat de la di  cultat, 
Barcelona seguirà immersa en aquella lògica de la “cooltura” de  nida 
magní  cament pel professor i crí  c d’art Joan M. Minguet.

Ens calen, més que mai, espais veritables de re  exió com el que ara 
sembla que vol ser aquest Hänsel* i Gretel*. Tan de bo hi contribueixi i 
ajudi a tergiversar aquest procés preocupant de provincianització.

Una provincianització preocupant
*



Sònia Gainza   

Un dels grans reptes que tenim a la ciutat de Barcelona és innovar i 
establir mecanismes perquè l’anonimat i individualisme que des  l·len les 
grans urbs puguin ser atenuats en la mida del possible.

Quan vam iniciar Apropa Cultura, un programa a cavall entre el sector 
social i el cultural, vaig comprovar que pocs camins s’havien traçat dins 
de l’administració pública entre aquests departaments. Així que ens vam 
conver  r en facilitadors de polí  ques culturals adreçades al sector social. 
Precisament per això és un exemple d’innovació: perquè des d’un equip 
de cultura, amb molta sensibilització social nascut a L’Auditori de 
Barcelona, s’han teixit aquestes connexions entre dos mons que es 
necessiten i a més celebren haver-se trobat.

Quan un grup en risc d’exclusió social, parlem per exemple de col·lec  us 
de persones amb drogodependències, persones en situació de sense llar, 
persones amb discapacitat o amb trastorn mental…, gaudeix d’un 
espectacle o visita a un museu, teatre o auditori emblemà  c de la seva 
ciutat, rodejat del públic habitual, els bene  cis són elevadíssims. Pel 
sector social, la cultura signi  ca un recurs de lleure educa  u i inclusiu de 
qualitat, ajuda a desenvolupar la persona i a treballar la inserció social. 
Aquestes persones, no se’n sor  ran de la seva situació només a través de

les prestacions socials, cal un pas més enllà; i per tant la col·laboració amb 
cultura i treball és molt necessària. 

I així ho va entendre de seguida l’Ajuntament de Barcelona. Des del 2006 
i  ns avui, s’ha bolcat donant suport econòmic al programa des del 
departament de Serveis Socials, valorant-ho com a recurs d’accessibilitat a 
la cultura i d’inclusió social. Curiosament, els hi és possible fer-ho perquè 
existeixen par  des pressupostàries des  nades a aquestes accions, perquè 
ja s’havia de  nit com a prioritat.
D’altra banda, el sector cultural, des de l’administració, reconeix la 
necessitat de facilitar l’accés a la cultura a les persones més vulnerables, 
però les retallades no han permès massa la incorporació de nous capítols. 
Caldrà esperar altres temps de bonança.

Afortunadament, 15 grans equipaments culturals de Barcelona ja formen 
part d’Apropa Cultura, oferint la seva programació habitual d’espectacles 
a preus socials a aquestes en  tats. És interessant veure com aquest fet 
també transforma i desenvolupa l’esperit dels equipaments culturals i les 
persones que hi treballen. Tots hi guanyem! I Ara, es un moment de 
desenvolupar unes poli  ques culturals, que igual que la LISMI, puguin 
garan  r la reserva de l aforament del 2% dels espectacles a en  tats del 
sector social. Si hem demostrat que l accessibilitat a les programacions 
dels equipaments culturals pot ajudar a la transformacio social, hem de 
consolidar i  garan  r aquest dret que fara de Barcelona una ciutat mes 
inclusiva.

Sònia Gainza és la responsable de “L’Auditori Apropa” de L’Auditori de 
Barcelona i directora del programa “Apropa Cultura”.

**

*
Apropem la cultura
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Lluís Boada és economista i historiador de l’art.**

Lluís Boada 

La inauguració de la seu barcelonina de la Fundació Mapfre amb 
l’exposició ‘El triomf del color’ posa a l’ordre del dia una vella anomalia 
cultural catalana. L’exposició cobreix sobretot el període 
pos  mpressionista i serà recordada per la importància d’algunes obres, 
talment Dans le parc de Chateau Noir de Cézanne, destacant-se sobre un 
conjunt tan interessant com admirable.

Aquest esdeveniment ens hauria de fer recordar la in  uència que 
l’impressionisme i el pos  mpressionisme van exercir sobre els pintors 
catalans i la reeixida assimilació que aquests en van fer,  ns al punt de 
semblar que, després de la francesa i a una certa distància, la pintura 
catalana era la millor del món. Els ar  stes que ho feien creïble, a més dels 
Picasso, Miró i Dalí, eren Sunyer, Anglada Camarasa, Mir i la resta 
d’ar  stes que  guraven en l’obra de Joan Merli 33 Pintors Catalans. 
L’anomalia consisteix en el desconeixement actual de la majoria d’aquells 
ar  stes, progressivament agreujat des que es va procedir al 
desmantellament del Museu D’Art Modern de la Ciutadella  ns la darrera 
remodelació de la secció moderna del MNAC, en la qual molts d’ells han 
estat ignorats.

Per resumir l’estat de la qües  ó cal constatar el “desconeixement d’elit”, 
és a dir, dels estaments culturals i de molts intel·lectuals, professors i 
creadors d’opinió, les conseqüències del qual es plasmen en fets com que 
sigui el mateix públic que omple les sales de la casa Garriga i Nogués qui 
ignori no ja l’obra, sinó els noms dels nostres ar  stes, tret de rares 
excepcions que con  rmen la regla. Dins la mateixa seqüència lògica, el 
col·leccionisme, que es nodreix dels amants i coneixedors de l’art, 
pràc  cament els gira l’esquena. La mort o les edats avançades dels 
col·leccionistes que compraven en vida dels ar  stes i la renúncia dels 
galeristes a defensar, promoure i ges  onar llurs obres, preferint 
liquidar-ne els stocks, fan que els hereus, en voler desprendre-se’n, 
acudeixin a les cases de subhastes, l’únic interès de les quals és, per 
de  nició, “rematar-les”.

Rematar-les i liquidar-les han estat els mots d’ordre, anul·lant dels 
museus, de les bones col·leccions i de la memòria l’art català de quan 
París semblava a tocar de la mà. L’única conclusió posi  va que es pot 
extreure d’aquest genocidi és que pràc  cament qui vulgui pot fer-se una 
bona col·lecció de pintura catalana. Tanmateix, no he observat encara la 
més mínima indicació en aquest sen  t.

Rematar i liquidar
*



Rafael de Ribot    

La crí  ca cultural par  cipa de dues realitats tant diferents com 
complementàries. D’una banda està lligada a la creació amb tanta 
intensitat que, quan s’exerceix amb excel·lència, hauria de ser alguna cosa 
més que divulgació i pot ambicionar transformar-se en un obra per si 
mateixa. De fet aquest hauria de ser el seu valor si estem convençuts 
que ha de recuperar tots els atributs d’un gènere. Cal analitzar la crí  ca a 
par  t de qui la prac  ca, vinculada ín  mament a la realitat sobre la que 
re  exiona i contextualitzada en l’entorn al qual es dirigeix. No podem 
esperar que  oreixi en temps erms i tenim l’evidència que ha estat en 
moments crea  us fèr  ls on ha trobat terreny abonat per superat la fase 
més parasitària i on ha aparegut amb personalitat pròpia. D’altra banda la 
crí  ca està condicionada pels canals a par  r dels quals s’expressa. És en 
aquest àmbit on si que estem vivint un important període de 
transformació, ja que han aparegut mul  tud de noves possibilitats per 
vehicular el missatges. El mateix espai on som ara n’és un bon exemple. 
Vivim una explosió d’aparició de nous actors en la comunicació i el crí  c 
pot escollir si par  cipa d’un espai compar  t o si prefereix fer via pel seu 
compte.

Però demostraríem que no entenem el que està passant si, 
paral·lelament, no reconeixem que tot el potencial teòric del nou escenari 
esdevé una realitat en la que les veus que intenten aixecar-se per sobre 
de les altres acaben con  gurant un soroll gens iden   cable. La crisi que 
viuen els mitjans tradicionals, perplexes per la in  delitat dels seus 
anteriors usuaris i la incapacitat de crear-ne de nous, els ha fet 
qües  onar-se  ns i tot la seva pròpia essència. Cal un punt de trobada 
entre la creació i la crí  ca, vell o no, on qui no forma part ni de l’una ni de 
l’altra pugui par  cipar de la complicitat de les mirades mútues.

Rafael de Ribot (Girona, 1966) és periodista.**

*
Complicitats
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Manel Esclusa     

Manel Esclusa (Vic, 1952) és fotògraf i professor.**

*
Catalana
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Josep Mª Mestres Quadreny   

Quan vaig acabar els estudis, després d’haver-me ensenyat a fer fugues, 
sonates, quartetes, simfonies, etc., el mestre Taltavull m’acomiadà i em va 
dir: “Ara t’ho hauràs de fer tot sol, oblida tot allò que has après aquí i ves 
a la teva”.

Tal com alguns col·legues meus esparsos per Europa i també poetes, 
pintors i ar  stes del meu entorn, vaig optar per trencar amb la tradició 
tot suprimint el  l conductor de la melodia i alliberant els dotze tons de 
l’escala cromà  ca de qualsevol mena de privilegis. En de  ni  va seguint el 
camí de la llibertat d’expressió. Expressar-se amb llibertat descarta 
qualsevol mena d’imitació: la crea  vitat es troba per damunt de la 
representa  vitat.

Tot i seguir les mateixes fonts sonores que la música an  ga, es a dir, els 
instruments musicals i les formacions de conjunts tradicionals, com trios, 
quartets, conjunts instrumentals, orquestra, etc., se’n poden obtenir 
in  nitat de sonoritats inèdites d’una exuberant riquesa, imprescindibles 
pel protagonisme que el so en si ha pres en aquesta nova manera de 
plantejar la música. Cada obra és un univers par  cular, és com obrir una 
 nestra i contemplar un paratge insòlit. 

L’escolta confortable de la música an  ga, on tot és previsible, no serveix 
aquí per gaudir del munt d’esdeveniments sorprenents que arriben a las 
nostres orelles i que cal seguir amb atenció desinhibida.

Tot això passava a meitat del segle XX, en plena època de la 
postguerra. Època de misèria material i intel·lectual. Tot era molt diferent 
d’ara. El progrés material ha estat espectacular i ha canviat molt la 
manera de viure i de relacionar-se les persones, gràcies a les aportacions 
dels nous mitjans tecnològics (successivament: la televisió, el 
magnetòfon, els discos d’alta  delitat, la informà  ca, els ordinadors 
personals i la telefonia mòbil). L’única cosa que no ha variat és el model 
de programació dels concerts públics. Ni les orquestres ni les en  tats 
organitzadores de concerts han incorporat les innovacions aportades 
pels compositors des de meitat del segle XX. La única novetat ha estat la 
aparició d’orquestres o conjunts especialitzats en música primi  va com la 
del barroc, del renaixement i  ns i tot la medieval, cosa que ha conduït a 
la paradoxa de que després de molts segles en els quals només s’ha 
escoltat la música culta produïda en el seu moment, ara s’escolta la 
música de totes les èpoques menys la del present. L’absència de nova 
saba està conver  nt les actuals orquestres en museus vivents.

Josep Maria Mestres Quadreny (Manresa, 1929) és compositor.**

*
El camí de la llibertat
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La implantació a tot el món, durant l’úl  ma dècada del segle XX, del 
sistema econòmic neoliberal, o capitalisme salvatge, va signi  car un cop 
molt dur per a la música culta. El criteri de valoració de les coses pel 
pro  t dinerari que rendeixen no és vàlid per a la música culta que sempre 
ha requerit mecenatge per a la seva producció. Així com les arts 
plàs  ques són generadores de plusvàlues, la música és generadora de 
despesa.

Actualment les orquestres sobreviuen fortament subvencionades i el seu 
cost va creixent perquè la producció de la música és artesanal, amb mà 
d’obra altament quali  cada. Com a conseqüència de tot plegat, no hi ha 
cap dubte que el futur de la música passa per l’ordinador, tot i que no 
se de quina manera, tal com s’ha anat fent en tants processos d’origen 
artesanal.

La meva trajectòria m’ha conduït, des de fa uns quants anys a l’elec-
troacús  ca realitzada amb l’ordinador: tant la composició, cosa que ja fa 
molts anys que prac  co, com la síntesi dels sons. Són doncs peces que no 
queden re  ec  des en una par  tura, sinó directament en un arxiu de so, 
que pot ser escoltat directament amb un equip de reproducció (CD) d’alta 
 delitat. D’altra banda he dedicat també la meva ac  vitat a les “músiques 

visuals” en les quals apro  to la capacitat expressiva de les gra  es 
musicals amb independència de la seva u  litat primària (escriptura 
musical). Aquell qui les contempla li dona el seu sen  t personal, cosa que 
també passa amb la música audi  va.

Pel que fa el panorama general musical de Catalunya, a part d’aquest 
estancament ins  tucional, crida l’atenció la proliferació de compositors. 
A meitat del segle XX no arribàvem a la desena; l’any 1975, quan es 
va fundar l’Associació Catalana de Compositors érem catorze; avui dia 
l’associació sobrepassa el centenar de socis i no tots els compositors hi 
són associats. No m’explico com amb les di  cultats que hi ha per ésser 
programats hi hagi un creixement tant elevat de vocacions. Bona part 
d’ells creuen en la llibertat d’expressió i representen propostes molt 
diversi  cades, però n’hi ha també una bona colla que escriuen música 
amb mentalitat noucen  sta. No és estrany perquè el món musical és molt 
conservador i a les escoles de música, que per alguna cosa se’n diuen 
conservatoris, segueixen ensenyant les mateixes matèries del segle XIX. 
Es confon la llibertat d’expressió amb la llibertat d’escolliment, uns trien 
Rajmáninov, d’altres Bernstein, d’altres Xostakóvitx, etc., i ens ofereixen 
una virolada  rallonga d’imitacions on la crea  vitat brilla per la seva 
absència.

Com més clar hi veig, mes confós em sento.



Josep Bohigas (Barcelona, 1967) és arquitecte. La seva ac  vitat ha 
compaginat la pràc  ca professional com arquitecte i dissenyador, la docència 
en diversos centres acadèmics i el comissariat de projectes culturals.

**

Josep Bohigas  

Després de la disbauxa constructora dels darrers anys, costa reprendre el 
 l virtuós del camp cultural de l’arquitectura. Són massa urgències 

desateses i massa errors estratègics on molts arquitectes han estat 
còmplices de dos comportaments perversos: el de par  cipar en la 
degradació del territori en mans de l’especulació desmesurada; i el de 
fomentar l’eli  sme produint “icones” que han aportat la coartada perfecta 
a polí  cs i inversors, d’esquenes a les necessitats de la ciutadania.

Tot i els errors, Barcelona es segueix reivindicant dia a dia com a capital 
del disseny, de l’arquitectura i d’un suposat model urbanís  c. Només cal 
repassar la quan  tat ingent d’exposicions, debats, congressos, fes  vals, 
conferències i premis que setmanalment poblen els múl  ples centres 
culturals de la ciutat. No  nc dades concretes, però es  c gairebé segur 
que Barcelona és la ciutat amb més ac  vitat cultural arquitectònica del 
món. 

Ni Nova York, Londres, París, Madrid o Berlín tenen una oferta tant 
poderosa. Només en exposicions, aquest any hem pogut veure 
Nonument i Especies de Espacios al MACBA, Piso Piloto al CCCB, RCR al 
Centre d’Art Santa Mònica i al Palau Robert, Alvar AAlto al Caixa Fòrum, 
Metropolis Barcelona al Disseny HUB, i tantes altres al COAC, a l’ETSAB, 
al Roca Gallery, a la Fabra i Coats, a la Mies… una ac  vitat frenè  ca que 
aborda per  nents re  exions sobre l’actualitat i que amplien l’efecte de 
capitalitat en aquests temes, i pel que sembla, no te  .

L’ul  ma proposta és el futur Museu de l’Arquitectura i del Urbanisme 
(MAUC) que ha de sumar 3000 m2 més a aquesta oferta. Les primeres 
no  cies dels con  nguts son esperançadores i en canvi la viabilitat 
econòmica del museu no n’és gens. No es  c segur que la millor manera 
d’afrontar els urgents canvis que la ciutat necessita, sigui insis  nt en la 
museïtzació, i en canvi, es  c convençut que el que cal és fer pedagogia 
i acció directa. Cal treballar en complicitat amb la universitat pública i 
amb la ciutadania, conver  nt l’enorme producció cultural existent en més 
e  caç, més ú  l i millor coordinada, regenerant la malmesa cultura 
arquitectònica del passat recent.

Cultura arquitectònica
*
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Àlex Susanna (Barcelona, 1957) és escriptor, poeta i actual president de 
l’Agencia Catalana de Patrimoni Cultural.

****

Àlex Susanna 

Crec que un dels sectors de la nostra cultura on des de fa uns anys s’hi 
concentra una major crea  vitat és el de la mal anomenada música 
contemporània. Us imagineu l’absurd d’un novel·lista dient-vos que ell fa novel·la 
contemporània? Doncs això és el que a priori passa amb els compositors de la 
nostra època, i sens dubte aquest és el primer malentès que hem de desfer: tots 
els compositors vius, des dels més tradicionals  ns als més experimentals, no fan 
altra cosa que música del seu temps. Tots ells són igualment 
contemporanis, cadascú a la seva manera.

Només així podem abordar la música del nostre temps a Catalunya sense tants 
prejudicis i adonar-nos que s’hi produeixen un parell de fenòmens del tot 
rellevants. Per una banda, una coexistència generacional que no es dóna en cap 
altra art: entre la generació dels més sèniors, tots ells en ac  u, com ara Joan 
Guinjoan, Josep Soler, Xavier Benguerel -  amant premi Tomás Luis de Victoria, 
el més important de tot l’àmbit iberoamericà, que en anys 
anteriors ja havien guanyat tant Guinjoan com després Soler-, Jordi Cervelló 
o Mestres-Quadreny, i la dels més júniors, com Joan Arnau Pàmies, Raquel 
García-Tomás, Luis Codera, Joan Magrané, Oriol Saladrigues, Octavi Rumbau o 
Daniel Fígols, s’hi desplega un ventall generacional ben fecund, que aporta noms 
i trajectòries tan diverses com les de Carles Guinovart, Joan-Albert Amargós, 
Benet Casablancas, Salvador Brotons, Alberto Garcia-Demestres, Ramon Humet, 
Bernat Vivancos o Hèctor Parra, per esmentar només alguns dels noms més 
signi  ca  us, els quals conformen un panorama certament 
engrescador pel que fa a l’ambició i l’originalitat de les seves obres.

Ara bé, més enllà d’aquesta feliç coincidència de fecundes generacions de 
compositors catalans en ac  u, vull remarcar més especí  cament el talent i la 
projecció internacional dels nostres compositors més joves. Amb Parra al 
capdavant, són diversos -sense anar més lluny, els noms esmentats com a 
júniors- els qui estan perfeccionant els seus estudis en importants 
conservatoris estrangers, i molt notable el ressò que estan obtenint a nivell 
internacional, mitjançant encàrrecs musicals i guardons diversos de primer nivell.

En tenim plena consciència, però, de tot plegat a casa nostra? Llevat d’algunes 
honroses excepcions com les inicia  ves d’Òpera de Butxaca i Nova Creació 
-amb projectes tan suggerents com “Dido Reloaded/Go Aeneas go” i “4 
Carmens”- o el fes  val Sampler Sèries de L’Auditori, diria que gairebé gens, com 
tampoc d’allò que estan fent tots aquells altres compositors als quals abans m’he 
referit. La creació musical catalana actual és un dels nostres secrets més ben 
guardats. Crec que és doncs impera  u que els nostres 
principals equipaments musicals -amb L’Auditori al capdavant, però no només- 
es converteixin en la casa de tots aquests compositors mitjançant una 
sos  nguda presència d’obra seva en la programació regular de l’OBC i altres 
formacions, així com una decidida polí  ca d’encàrrecs i estrenes.

Un darrer apunt: voleu dir que mitjançant un acord amb l’SGAE per difondre 
l’obra dels successius guanyadors del premi Tomás Luis de Victoria, no seria 
rela  vament fàcil que Barcelona es conver  s, a més, en la capital de la música 
iberoamericana i recuperés així una capitalitat musical com ja l’havia  ngut 
durant els anys de la República?

El sonor silenci dels nostres compositors
*



Núria Cuadrado (Barcelona, 1968) es periodista cultural.**

Núria Cuadrado 

El tópico dice que nadie es profeta en su  erra. Y, aunque no es así en el 
teatro barcelonés, que se nutre básicamente de actores, directores y 
grupos locales, sí que es cierto que hay un número importante de 
compañías barcelonesas, las que más se alejan de las fórmulas 
tradicionales y ortodoxas, que son mucho más conocidas y reconocidas 
en los escenarios internacionales que en los propios.

Eso pasó con La Veronal cuando estrenó el Grec 2015: llegó al an  teatro 
de Montjuïc con un amplio bagaje internacional pero eran muy pocos los 
barceloneses que sabían de ella. Eso pasaba también con una de las 
compañías que presentó su trabajo en Temporada Alta, la de Roger 
Bernat que, pese a su veteranía, seguía siendo considerado enfant 
terrible de las tablas patrias. Aunque, con ellos, parece que hay que 
hablar en pasado, porque tras su paso por Girona con un Hamlet 
conver  do en juicio popular han sido programados por dos salas 
barcelonesas con pocas semanas de diferencia: Hiroshima y el Lliure.

Pocos días antes de estrenar su versión Hamlet en Girona me comentaba 
Bernat para una entrevista en el Cultura|s de La Vanguardia la paradoja 
de trabajar más en el extranjero que aquí, a la vez que trataba de 
determinar cuáles podían ser las causas y quiénes los culpables. Y 
concluía que no es el público quien se resiste a acudir a nuevas 
experiencias escénicas sino que son los gestores culturales quienes
 actúan como principal obstáculo para una renovación de las propuestas 
que pueden verse en los teatros de la ciudad. Apuntaba entonces Bernat 
que son los gestores quienes, abanderándose como guardia pretoriana 
de un espectador que creen anquilosado en el pasado y reacio a todo lo 
nuevo, vetan la presencia de estas propuestas renovadoras.

Él, por  n, ha conseguido demostrar que su teatro sí conecta con el 
espectador. Pero, ¿tenía razón al apuntar que el gusto de los 
programadores está superado por el del público? ¿Se está produciendo 
en nuestro teatro un fenómeno parecido al vivido en la televisión que se 
ha banalizado más y más amparándose en el supuesto gusto del 
televidente?

¿Quién hace de tapón?
*
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Carles Taché 

La ciutat es transforma al ritme de la ciutadania i de certs fenòmens 
globals. De les moltes facetes que pot tenir la ciutat, la cultural n’és una 
de central. Els que treballem en cultura sabem que aquesta ens ajuda 
a veure i viure la ciutat (i el món) alhora que ens nodreix també per a 
projectar nous models o visions sobre la mateixa. La potencialitat que 
posseeix la cultura per transformar els espais, les ciutats i el món és, per 
tant, un fet inqües  onable. D’això se’n desprèn que calgui tenir cura de la 
cultura en tant que element clau per al bé comú.

En cada època s’assenten uns gustos i costums que acaben cristal·litzant 
o  xant determinades estructures intangibles però existents que cal no 
perpetuar en excés. En el món del galerisme barceloní, per exemple, hi va 
haver un determinat  pus d’art que reconfortava el gust imperant. Visitar 
galeries en diumenge abans de comprar un tortell és un esquema que 
vàrem trencar. Actualment, alguns de nou hem cercat noves 
localitzacions, nous mercats i nous models i en seguirem cercant, de ben 
segur, encara que ara no es prevegi. La inestabilitat que genera sor  r de 
l’espai de confort no pot sinó ajudar a regenerar l’energia i de  nir noves 
metes.

Algunes qües  ons centrals per a l’esperit construc  u són defugir 
l’aïllament connectant persones i projectes, tenir la integritat de no 
recórrer a segons quines solucions per resoldre problemes de públic i, 
més a nivell ins  tucional, recolzar sols aquells projectes que reuneixin 
les condicions indispensables per a projectar-se en el temps cap al futur i 
deixar aquells que no  nguin esperit d’evolució, supervivència o 
moviment. Els ajuts cal adreçar-los no de manera salomònica ni 
burocrà  ca sinó selec  vament a aquells projectes que  nguin 
consistència.

En tant que galerista, el meu somni, allò que m’ha mo  vat i enfor  t en els 
bons i mals moments, ha estat poder fer el trànsit de galeria de ciutat a 
galeria del món. Això mateix és el que somio per a la meva ciutat: 
Barcelona, ciutat del món.

Carles Taché (Barcelona, 1947) és galerista.**

*
La ciutat de les galeries



Carles Vilarrubí i Carrió (Barcelona, 1954) és Vicepresident del FC Barcelona.**

Carles Vilarrubí 

Històricament, el FC Barcelona ha  ngut una forta relació amb el món de 
la cultura. El Club i els seus jugadors han estat una font d’inspiració per 
a escriptors, ar  stes plàs  cs, periodistes, dibuixants, gent del teatre i del 
cinema. Al món literari podem citar a grans escriptors catalans, des de 
Josep Maria de Sagarra a Manuel Vázquez-Montalbán, passant per Rafael 
Alber   i Jose María de Cossío. La música també hi ha estat present, des 
del tango que Carlos Gardel va dedicar a Josep Sami  er a les cançons de 
Joan Manuel Serrat, La Trinca, i molts altres. El teatre també ha estat una 
bona forma per expressar els sen  ments blaugranes, des dels cuplets del 
Paral·lel d’abans de la guerra o sainets com El par  t del diumenge de 
Castanys  ns a textos més recents, com El culékulé de Xavier Bosch.

Els grans aniversaris han estat ocasions propícies perquè el club fes 
par  cep de les seves ac  vitats a grans  gures del món cultural. Noms 
com els de Joan Miró i Antoni Tàpies han signat cartells commemora  us, 
de la mateixa manera que els escriptors Jaume Picas i Josep M. Espinàs 
van fer la lletra del Cant del Barça, l’himne actual, amb música de Manuel 
Valls. 

Seguien una àmplia estela en què els músics José Antonio Lodeiro, Enric 
Morera, Joan Dotras, Adolf Cabané i Antoni Ros Marbà han posat música 
a anteriors himnes, amb lletres de Rafael Folch, Esteve Calzada, Josep 
Badia i Ramon Solsona. I de la mateixa manera Josep Maria de Sagarra 
va dedicar un poema a la inauguració del Camp Nou. El Club també ha 
impulsat la pintura i l’escultura, i les Biennals d’Art van ser un exemple 
molt il·lustra  u.

Actualment, l’aposta del FC Barcelona pel foment del fet cultural és 
ferma i decidida. Així, des de l’any 2013 el Club impulsa el pla ‘Barça 
Cultura’, una inicia  va que té com a objec  u oferir el FC Barcelona com 
a plataforma per explicar la cultura catalana arreu del món, un anhel que 
ha cristal·litzat en diversos convenis signats amb l’Ins  tut Ramon Llull i 
d’altres ins  tucions catalanes i en conferències sobre el Barça i Catalunya 
a diverses ciutat europees com ara Glasgow, París, Amsterdam, 
Manchester i Berlín. D’altra banda, el Club també promou el teatre i la 
dansa mitjançant un acord amb el Teatre Nacional de Catalunya que ha 
possibilitat el patrocini d’obres com Els nostres  gres beuen llet, d’Albert 
Espinosa, i Foot-Ball, del coreògraf Cesc Gelabert.

El Barça com a cultura
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Arnau Puig 

Una cultura com la catalana que té mots gairebé únics per expressar les 
sub  litats més pregones i re  nades del pensament i que gaudeix 
d’ar  stes amb la màxima sensibilitat per representar el buf de les 
sensacions i sen  ments sense cap grolleria ni banalitat formal, una 
cultura com aquesta mereix totes les consideracions i està cridada a ser 
capdavantera en el traç de les properes dècades de l’esdevenidor 
immediat.

He encapçalat aquest text amb aquest vers del gran creador surrealista 
de la poè  ca de la modernitat, J. V. Foix Adoro el Res en múl  ples imatges 
perquè precisament capto en el pronom substan  vat Res – en majúscula 
al text original del poeta – en una dimensió conceptual di  cil de trobar 
en altres formes expressives del pensament i de la sensibilitat. Res, en 
català vol dir ensems “cosa” i redundantment “res”, manca de cosa. Quan 
el poeta mira, sent l’entorn, veu el que vol trobar, el que vol sen  r, el que 
vol posseir, el que vol odiar i deseixir-se’n, ho veu tot ensems i 
simultàniament i només serà la seva ferma decisió la que establirà el que 
hi ha davant seu. Mirar, pel poeta, és l’acte creador màxim; com per 
l’ar  sta, escollir el suport, traçar, tacar; per l’enginyer, esbossar el projecte 
i, l’emprenedor, establir les línies base de la producció i de la distribució.

A aquest mirar proposat pel poeta hi cap tothom atès que som tots els 
que mirem per veure el que pensem, sen  m, ens cal posseir, es necessari 
disposar per establir el sen  t i la base del nostre exis  r. El mirar del poeta 
és l’acte creador per excel·lència perquè com que inicialment no és res i 
ho és tot, a aquell Res hi haurà el que desitgem, volem i necessiten per 
elaborar-nos l’entorn i la vida de la manera més crea  va i sa  sfactòria 
possible.

I tot això és Catalunya, aquest Res que ho és tot, que ho comprèn tot. A 
la nostra terra només els orbs i el ganduls abasten i se serveixen del que 
tenen a mà. A Catalunya els creadors ho tenen tot disponible; és troba en 
el seu tarannà, forma part del seu ADN.

El Res proposat per Foix correspon a una  loso  a sense atributs en la 
que tot s’hi elabora al moment des del context. Aquesta és la crea  vitat 
catalana.

Arnau Puig (Barcelona, 1926) és  lòsof i crí  c d’art.**

*
Adoro el Res en múl  ples imatges



Humberto Rivas (Buenos Aires, 1937). Des del 1976 i  ns a la seva mort el 
2009 va viure i treballar com a fotògraf i pedagog a Barcelona. Archivo 
Humberto Rivas (humbertorivas.com) és qui conserva la seva obra.

**

Humberto Rivas 
Barcelona 1987

*
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David Cas  llo (Barcelona, 1961) és escriptor i periodista.**

David Cas  llo 

Barcelona és una mena de transatlàn  c, que sovint sembla ingovernable, 
però que es mou per una inèrcia, com la impagable pel·lícula E la nave va, 
de Federico Fellini. En el nostre cas, el dels patriotes barcelonins –  ns 
i tot patriotes de cada barriada–, la qües  ó del qui sí que ha resultat 
rellevant i per primera vegada en la nostra història hem portat una dona 
a l’alcaldia. Pot semblar irrellevant, però no ho és perquè Ada Colau no és 
un polí  c convencional i ni tan sols sé si es tracta d’un polí  c. Colau ha 
estat una ac  vista, de la vella escola llibertària i el seu pres  gi prové de 
les vegades que ha defensat els pàries de la bulímia de banquers i 
especuladors. Només per aquesta tria, pel fet d’haver portat al capdavant 
del cap i casal a una ac  vista que ha defensat els pobres, l’electorat 
barceloní ja mereixeria un aplaudiment.

No és una qües  ó menor perquè la ciutat es troba en una disjun  va 
enmig d’un país pobre i saquejat, i, paradoxalment, com a un dels 
principals des  ns turís  cs i estudian  ls del món. Tothom vol venir a 
Barcelona, però molt barcelonins somiem marxar. La construcció de la 
ciutat –les seves infraestructures, sovint es mostren insu  cients, el cas 
dels trens de rodalies resulta paradigmà  c– no es va pensar per una gran 
metròpoli, però és el que ha acabat sent. Alguns mantenen la 
il·lusió que Barcelona és una ciutat mitjana, que no arriba als dos milions 
de persones, però en realitat té un ràdi d’acció, una rodalia que reuneix 
cinc milions i mig d’habitants, a les quals cal afegir els no censats, 

els passavolants i una immensa legió de turistes, que sembla haver-se 
conver  t en un problema. Algú serà capaç de negar el pas a les 
persones? És un problema que et vinguin a visitar? Cal aixecar més 
fronteres o duanes? No, radicalment no. No hem d’impedir el pas de 
persones ni  scalitzar en excés sempre que s’acompleixin les normes.

La permissivitat ha estat un dels nostres valors, però cal no molestar als 
soferts veïns amb la irresponsabilitat que s’han viscut en determinats 
moments. En aquest sen  t, m’agradaria apel·lar al sen  t comú dels 
responsables actuals del consistori i obrir el debat sobre el model 
cultural de la ciutat. Podem vendre la Barcelona xarona, però el que 
sabem és que la majoria de visitants venen a veure arquitectura, museus, 
concerts musicals i espectacles espor  us diversos, a més de l’oferta 
gastronòmica o, simplement, el sen  ment que la ciutat genera, l’estat 
d’ànim. No hem d’oblidar que una cita com el Sònar produeix un ple 
absolut de places hoteleres. És això un delicte?

Cal evitar que ens acabem conver  nt en els habitants d’El Caire o Atenes, 
aliens majoritàriament a la riquesa que genera el seu patrimoni cultural. Si 
equilibrem les dues realitats, l’econòmica i la social, i frenem la bulímia de 
les mul  nacionals, els diners  uiran i la jus  cia i l’equitat no estaran tan 
mal representades. Les coses senzilles són les més di  cils d’aconseguir.

De la ciutat dormitori a l’aparador
*



Francesc Bellmunt (Sabadell, 1947) és director de cinema, guionista 
i productor català.**

Francesc Bellmunt 

L’Hôtel Na  onal des Invalides de París el va fer construir Lluís XIV l’any 1670 
amb la  nalitat d’acollir els soldats ferits dels seus exèrcits. Avui és un 
complex arquitectònic per dur a terme ac  vitats museís  ques, religioses 
i socials de caràcter militar. El cineasta George Franju va rodar l’any 1951 
un excel·lent documental sobre aquest monument, una peça que l’exèrcit 
francès va censurar perquè s’hi denunciava amb contundència la guerra i les 
seves conseqüències.

Des de qualsevol punt de vista seria una exageració considerar El Born una 
cosa semblant a una necròpolis militar però no m’ho sembla tant comparar el 
nostre mercat recuperat amb l’altre gran monument que connecta la 
república francesa amb el memento mori nacional, Le Panthéon. Aquest 
espai funerari parisenc pot resultar una bona referència quan ens posem a 
valorar la importància històrica del nostre monument de Ciutat Vella.

Primera pedra
Per entendre El Born no hi ha millor drecera que llegir el gran llibre de 
l’historiador i arquitecte Albert Garcia Espuche, La ciutat del Born. És un text 
essencial que ens demostra amb fets i proves que en l’anàlisi profunda de 
les pedres d’El Born s’hi troba, re  nguda per l’atzar, una part molt important 
dels fonaments de la nació catalana moderna. El relat dels fets que afecten 
el setge de Barcelona de 1714 ens expliquen el que hem estat com a poble, 
el tremp de la nostra civilitat i ho fa amb la mateixa intensitat que emprà 
Voltaire per parlar de nosaltres. 

El llibre La ciutat del Born el va editar l’Ajuntament de Barcelona amb un 
pròleg de l’alcalde Hereu i en les seves pàgines pots gaudir d’una exhibició 
erudita, sustentada en l’obs  nada i acadèmica percaça de proves que el seu 
autor va efectuar durant molts anys en els arxius notarials d’arreu del país. 
De la mateixa manera que el genial Alexis de Tocqueville regirà i buidà les 
actes de les assemblees municipals de França durant molts anys per entregar 
l’imprescindible L’ancien régime et la révolu  on, Garcia Espuche ens feu 
entrega de la seva La ciutat del Born i no només per escrit sinó també en for-
ma d’endreçada descoberta arqueològica sota l’estructura d’un mercat. Per 
mi, ell és el pare i la mare del Born entès com a monument històric.

Segona pedra
Le Panthéon, mot grec que signi  ca de tots els déus, es construí el segle 
divuitè perquè fos una església que acollís el sepulcre de santa Genoveva, la 
defensora de Paris davant A  l·la al segle cinquè. El 1791 la revolució 
transformà per decret l’església en un Panthéon des grands hommes. A par  r 
d’aleshores va passar a ser el monument que honora els grans personatges 
que han marcat la història de França al marge dels militars. Voltaire, 
Jean-Jacques Rousseau, Victor Hugo, Sadi Carnot, Émile Zola, Jean Jaurès, 
Jean Moulin, Jean Monnet, Pierre i Marie Curie, André Malraux o Alexandre 
Dumas, que hi va entrar l’any 2002. Germaine Tillion, Geneviève de 
Gaulle-Anthonioz, Jean Zay i Pierre Brossole  e hi han entrat el passat 27 de 
maig de 2015. 
Els constructors del Panthéon van ser els anomenats Maçons de la Creusse. 
La Creusse era la regió de França que més inmigració aportava a les grans 
obres públiques nacionals de l’època. Aquesta mul  tudinària mà d’obra,

La cultura del passat
*
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la cons  tució i naturalesa de la qual està detalladament descrita al llibre de 
Pierre Michon Les Onze (edi  ons Verdier), va tenir una forta in  uència en 
l’esdevenir de la revolució i una gran majoria de dirigents republicans de 
primera hora eren d’origen limousin. Hi ha un llegat de cançons que relaten la 
seva ac  vitat construc  va, com podeu veure en aquesta lletra descrip  va:

“Voyez le Panthéon,
Voyez les Tuileries,
Le Louvre et l’Odéon,
Notre-Dame jolie,
De tous ces monuments,
La France est orgueilleuse,
Elle en doit l’agrément,
Aux maçons de la Creuse”

Tercera pedra
El decret revolucionari que acompanyava el pas del Panthéon d’església a 
monument funerari civil deia: «Senyors, el Directori del departament proposa 
a l’Assemblea Nacional decretar:
– Que el nou edi  ci Sainte-Geneviève sigui des  nat a acollir les cendres dels 
grans homes, morts a par  r de la data de la nostra llibertat
– Que només l’Assemblée Na  onale pugui jutjar a quins homes se’ls hi atorga 
aquest honor
– Que Honoré-Rique    Mirabeau n’és jutjat digne
– Que les excepcions que es refereixin a alguns homes morts abans de la 
Revolució com Descartes, Voltaire, Rousseau, només les pugui decretar 
l’Assemblea Nacional
– Que el Directoire del departament de París s’encarregui d’accelerar les 
obres que perme  n a l’édi  ce Sainte-Geneviève complir la seva nova funció, i 
faci gravar aquestes paraules a l’entrada: Aux grands hommes la patrie 
reconnaissante. »
El 1885, l’enterrament de Victor Hugo posa en pràc  ca el decret i no és  ns 
a l’any 2008 que l’Ajuntament de París inscriu nou grans  gures històriques 
femenines a la seva façana: Olympe de Gouges, Simone de Beauvoir, 
Charlo  e Delbo, Cole  e, Maria Deraismes, Louise Michel, Marie Curie, 
George Sand.

Darrera pedra
La complexa història del Panthéon descriu la constant tensió entre faccions 
que en discu  en l’ús, una tensió molt lligada als esdeveniments polí  cs i a 
la llarga consolidació de la República Francesa. Revolució i contrarevolució 
mirant de rec   car-se mútuament al llarg dels anys però, i aquest és un detall 
d’importància, sense qües  onar els valors fonamentals del reconeixement 
nacional que el seu ús implica. Amb El Born, amb les seves pedres 
explicades, pedres que són rastres decisius, llargament ocults, d’uns orígens i 
d’uns fonaments en els quals es basa el que som, tenim una oportunitat per a 
posicionar-nos respecte d’un dels apartats del nostre memento mori 
nacional. Hauríem de decidir si volem potenciar amb responsable convicció 
un espai que respectem pel que signi  ca per a tots nosaltres i que hauríem de 
decidir seguint les normes magistrals que el procediment cien   c emprat per 
l’Albert Garcia Espuche en el seu llibre La ciutat del Born en marca.

Pedreta
Quan Léon Foucault va triar la cúpula del Panthéon l’any 1851 per instal·lar-hi 
des de la seva alta cúpula el pèndol que demostrava la rotació de la terra va 
posar una de les primeres grans pedres de la laïcitat, obrint una etapa alhora 
cien   ca i polí  ca, una a  rmació de l’esperit cien   c separat de tota 
in  uència religiosa. En el cas d’El Born estem parlant de separar la nació 
d’una religió massa temps tolerada, l’oportunisme polí  c.



Carles Duarte  

Sorprèn quan algú es refereix a la cultura com una realitat aliena i 
prescindible o com un luxe des  nat a uns pocs. En néixer, ens 
incorporem a una cultura i la nostra quo  dianitat re  ecteix d’una manera 
omnipresent la cultura que ens con  gura. N’hi ha prou de traslladar-nos 
a un país llunyà per constatar-ne l’evidència. Ja des de l’entorn familiar o 
l’escola, és fonamental que la cultura no sigui presentada als infants i als 
nois com un llast, com una motxilla feixuga que cal memoritzar. La cultura 
és per viure. La consciència cultural obre in  nites portes al coneixement, 
a la sensibilitat, al qües  onament crí  c, a l’intercanvi… La cultura no és 
accessòria: és de  nitòria. I cal celebrar-ne la diversitat i aprendre a 
assaborir-ne la diferència.

La cultura no és un fòssil: constantment es transforma, des de la llengua, 
des del llegat de referències compar  des, des del tresor de la bellesa 
heretada en totes les expressions ar  s  ques, des de la creació tenaç, 
lúcida, intuï  va, valenta que es confronta amb la contemporaneïtat. 

La cultura no admet la indiferència. I no hi ha plenitud humana sense 
par  cipació en la cultura. Barcelona i el conjunt de Catalunya disposen 
d’importants monuments i equipaments culturals (museus, teatres, 
auditoris, biblioteques,…), de nombroses i decisivament cohesionadores 
en  tats de cultura popular… La societat catalana s’està plantejant 
ambiciosos reptes col·lec  us. No hi pot reeixir menystenint o arraconant 
la cultura, perquè cap projecte polí  c integral per al nostre país té sen  t 
si no fa de la cultura, de l’art, del coneixement, de l’excel·lència, del 
talent,… un eix irrenunciable. No es pot acceptar la confusió entre cultura 
i polí  ques culturals. Els veritables protagonistes de la nostra vida 
cultural no són les ins  tucions. Ho són els creadors, els intèrprets, els 
productors, el públic que s’hi acosta i que en gaudeix.

Les polí  ques culturals han d’impulsar i afavorir la cultura. I des de les 
administracions cal crear les condicions perquè les energies culturals 
puguin desplegar totes les seves potencialitats i es puguin projectar 
internacionalment. Des del CoNCA reclamem més recursos públics per 
a la cultura i una legislació que millori el marc professional d’un sector 
massa vulnerable i que creï les condicions favorables a una major 
implicació del conjunt de la societat en els projectes culturals. Ho fem 
des de la transversalitat. Només som des de la cultura.

Carles Duarte i Montserrat (Barcelona, 1959) és President del CoNCA.**

*
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Claret Serrahima (Barcelona, 1950) és dissenyador.**

Claret Serrahima 

Visc la cultura com un fet cabdal de la meva existència ín  ma, personal 
i intransferible i dóna la casualitat que sóc de Barcelona i és per aquest 
mo  u que m’arrisco a fer una crí  ca, que no és el mateix que cri  car, 
sobre el moment cultural que està vivint la nostra ciutat.

Ja fa anys que el mal anomenat progrés i l’excusa d’una modernitat banal 
ha conver  t Barcelona en una ciutat producte on el comerç i les 
inversions econòmiques especula  ves a favor d’una venda des  nada 
especialment al turisme han donat lloc a una Barcelona sense ànima. 
Només cal recordar els eslògans més exitosos “la millor bo  ga del món”, 
“Barcelona posa’t guapa”, “Barcelona és bona si la bossa sona”. Aquesta 
obsessió malal  ssa ens ha portat a confondre l’oci amb la cultura i en 
una societat mandrosa i poc generosa. També és preocupant l’aposta que 
fem des de fa anys de l’estè  ca per damunt de la inves  gació. I, aquest 
fet ens ha portat, irreversiblement, a un entreteniment frívol sense cap 
discurs cultural. Tenim com a exemple el comissionat de l’exposició de 
Xavier Miserachs al MACBA que està més a prop del Tibidabo que d’un 
centre d’art contemporani. 

El posicionament i el control que exerceixen les ins  tucions polí  ques del 
país i/o de la ciutat ens han portat a la impossibilitat del fet cultural com 
a expressió de la llibertat cultural. 

Tenim com a exemple la renúncia per part de la Generalitat de crear un 
CoNCA (Consell Nacional de la Cultura i de les Arts) sense pressions 
polí  ques i lluny d’aconseguir un mandat per part de la societat civil.

Seria esperançador un 15-M cultural per allunyar-nos de les ins  tucions i 
així cas  gar l’especulació estè  ca i l’engany discursiu i no privar-nos de la 
inves  gació i la formació de noves alterna  ves. Hem d’embrutar la ciutat 
i omplir-la de discursos punyents i empipadors, hem de caminar cap a la 
revolta cultural.

He estat uns dies a París i, entre altres exposicions, he vist A handful of 
dust, una proposta magní  ca comissariada per David Campany, i a Omer 
Fast, comissariada per Marina Vinyes. Curiosament, dos catalans que han 
fugit a París. Les preguntes que em faig són: perquè són a París i no a 
Barcelona? A París hi ha cues per a visitar-les i a Barcelona hi anirien deu 
persones, com a molt, crec que el receptor cultural s’ha adormit, viu un 
cert nihilisme i prefereix navegar per les xarxes socials.

Jo diria, com a conclusió  nal, que la cultura barcelonina és com l’arròs 
blanc, és comes  ble però no té gust, evidentment hi ha un problema 
d’ingredients.

Una Barcelona sense ànima
*



David G. Torres 

¿Es posible que, paula  namente, en los úl  mos diez años el campo del 
arte contemporáneo en Barcelona se haya hecho más estrecho? 
Úl  mamente tengo la sensación de que sí. Antes incluso de de  nir a qué 
me re  ero, hay una tendencia la  na, romana y mediterránea que nos 
impele a, señalada la intuición, buscar culpables. Pero no creo que haya 
que buscar responsables. Aunque sí aclarar a qué me re  ero con esa 
estrechez.

Estrechez  ene que ver con el complejo extendido entre tantos agentes 
culturales por preguntar siempre por la falta de presencia de los grandes 
nombres del arte mundial, acompañado por la duda de si somos 
internacionales o no. ¡Esa duda es tan decimonónica! Por no decir paleta, 
o directamente fruto de un ánimo en el que aún pesa el Noucen  sme 
como una nostalgia civilizatoria y de orden. Primero deberíamos 
preguntarnos qué demonios signi  ca ‘internacional’ en un mundo 
globalizado e interconectado en el que las capitalidades han 
desaparecido.

Pero la estrechez creo que  ene que ver también con la falta de 
ambición. Ambición de visibilidad, de contundencia, de discusión en un 
contexto más amplio y de compara  va con otros contextos. Sí, los 
recortes han afectado mucho a la cultura y su expansión. Y han supuesto 
abocar a la insostenibilidad económica de los productores culturales a su 
precariedad absoluta. Pero no  ene que ver con la falta de ambiciones 
ni de miradas más amplias. De hecho, su primer efecto debería de haber 
sido la huida. Son pocos los que han huido. Y sin embargo me parece 
que sobre Barcelona planea un buen rollismo en el ambiente ar  s  co un 
tanto acomoda  cio en la propia falta de autén  cas miras más 
amplias, miradas que superen las líneas del territorio, mientras se observa 
con prismá  cos al otro lado de la frontera. Y, claro, los prismá  cos sólo 
aumentan, no conectan.

Pero como soy de carácter op  mista, lo que sin duda veo posi  vo es que, 
si he pensado en ello, es porque algunas agentes muy jóvenes me han 
llamado la atención sobre la paula  na estrechez de Barcelona: si se ve, es 
que el cinturón empieza a quedar reventón.

David G. Torres (Barcelona, 1967) es crí  co de arte y comisario de 
exposiciones.

**
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Jorge de los Santos (La Coruña, 1957) es escultor y analista de la cultura en 
los medios de comunicación.

**

Jorge de los Santos 

Uno puede saber perfectamente porque está aquí (lo del cigoto, la abejita, el 
desoxirribonucleico y nuestros papás que se aman) pero no el porqué está aquí (qué 
mo  vo  ene habitar la existencia como humano o, dicho en melódico, lo de “¿qué 
hace una chica como tú en un si  o como éste?”) Del mismo modo, una cosa es la 
necesidad de saber qué hora es y otra la necesidad de saber qué es el  empo. Lo 
primero hace referencia a las u  lidades (que provoca respuestas de cierre), lo 
segundo al sen  do (que da con  nuidad a la pregunta). Lo primero es necesario, lo 
segundo sustancial.

Resulta una verdadera vocación de la ideología actual en su incansable proceso de 
estupidización de los individuos, de la que no se abstrae tampoco ningún estamento 
polí  co, el confundir la u  lidad con el sen  do, pues eso posibilita el que un humano, 
tecni  cado, devenga un “disposi  vo” (ú  l). Manifestación de su éxito es el sujeto 
siempre dispuesto a darle u  lidad a todo y sen  do a nada (y que intenta rellenar el 
vacío de su “sinsen  do”, por ejemplo, comprando ú  les que equipara, solo porque 
los puede comprar, a bloques de sen  do… algo enormemente ú  l eso de 
incrementar el consumo) o el querer hacer produc  vamente ú  l lo que de por sí es 
una producción de sen  do (como querer hacer de La Fenomenología del espíritu de 
Hegel un apartado en el siempre nutrido recetario de la ú  l autoayuda) o el dar ca-
pacitación de conformación de lo ar  s  co a aquellos que por comprar hasta pueden 
comprar el valor ar  s  co…para dárselo. 

Hay cues  ones ontológicas que permiten el despliegue de la necesidad de dotación 
de sen  do en el ser humano; por ejemplo, la condición de asombrado que 
posibilita la emergencia de los acontecimientos, que como tal son signi  cantes 
(provocan sen  do). Un despliegue, el de la dotación de sen  do, que es lo único que 
permite la irrupción del pensamiento crí  co, porque sin búsqueda de sen  do el 
sujeto deviene acrí  co, incapaz de lo eró  co (sólo establece con el otro 
relaciones comerciales) y del diálogo (lo dialógico se transforma en una lucha de 
poder)… alguien a quien la democracia, como polí  ca y tarea de construcción de lo 
público, le será siempre ajena, pues sólo sabe obedecer (se).

A los gestores responsables de cultura de un colec  vo (la cultura puede producir 
u  lidades, pero sí de algún lugar emana la pasión por el sen  do es, 
indefec  blemente, de ella) habría que exigirles, al menos, que no inhiban o 
parcelen los  ujos consustanciales de generación de cultura, que no los socaven con 
imposiciones ideológicas, que posibiliten caminos y no levanten tabiques, que no 
confundan los índices de audiencias con los de valoración, que nos asombren y no 
nos duerman, que la actualidad no les inhiba del presente ni la novedad de lo 
importante, que no den respuestas y preserven la pregunta (pues mientras las res-
puestas esclavizan las preguntas liberan)… y si bien sería duro el recomendarles lo 
mismo que al rey Midas; “[…] no haber nacido, no ser, ser nada…”, sí les valdría esta 
plegaria: “Consigue, Señor, que no sean ú  les, pero que estén llenos de sen  do”.

Que padezcan con inquietud, aquello que bien dijera el humorista: “Soy un bes  a; 
un amanecer tan sublime y yo con hambre” (…y que después, sigan mirando 
el paisaje).

EL (SIN) SENTIDO DE LA UTILIDAD 
o de lo que  nalmente le dijo el Sileno a los 

gestores culturales: “no seáis ú  les, solo tened sen  do”

*



Segimon Borràs 

A Corea, més o menys a una hora al nord de Seúl, es troba la Ciutat del 
Llibres de Paju. Es tracta d’una mena d’urbanització creada fa uns 25 anys 
per un grup d’editors que tenien el somni de crear un centre generador de 
coneixement i d’informació. Hi trobem un bon nombre d’editorials grans, 
pe  tes i mitjanes; una central logís  ca; impremtes; centre de disseny; 
centre de formació, etc. Aquest és un exemple de clúster d’una indústria 
cultural, que ha permès que Corea comp   amb una indústria editorial 
compe   va i reconeguda internacionalment en rela  vament poc temps.

Barcelona durant els darrers cent cinquanta anys ha construït de manera 
natural un clúster de l’edició que l’ha conver  t en una de les grans capitals 
editorials. Això, però, que a nivell internacional ningú no discuteix, ens 
provoca internament una sèrie de sen  ments aparentment contradictoris. 
Sembla com que alguns no ens ho acabem de creure o que a d’altres ens 
faci una mica de nosa.

El cas és que Barcelona concentra una indústria editorial líder en castellà 
(prop d’un 60% de la facturació espanyola en general i d’un 80% de 
l’edició literària), publica en altres llengües principalment per a Europa i 
aporta projectes innovadors als mercats internacionals i tot això sense 
pràc  cament cap mena de suport públic. 

La mateixa situació de lideratge industrial ha permès desenvolupar una 
edició en llengua pròpia molt superior en volum a la que ens 
correspondria per demogra  a i per dimensions de mercat, tot i els ajuts 
o  cials sempre migrats i amb una certa ac  tud vergonyant.

Tot i així ens els darrers anys l’entusiasme i la bona feina ha aconseguit 
algunes  tes importants per al reconeixement internacional de l’edició 
catalana. Aquests esdeveniments han aportat evidents bene  cis a la 
nostra cultura i a la indústria editorial. Cal lamentar, però, que una 
certa mesquinesa del sector i una part de visió de curt termini dels polí  cs 
no hagin permès apro  tar més les oportunitats. Citaré, a tall d’exemple, 
algunes de les que no hem apro  tat prou per manca de constància: Dia 
Mundial del Llibre; Catalan   racconto; Premi Internacional Catalònia 
d’Il·lustració; invitat a les Fires del Llibre de Torino, Guadalajara, Frankfurt, 
Paris… I ara BCN capital literària de la UNESCO.

L’edició en català està en millors condicions que la de qualsevulla altra 
llengua europea amb una demogra  a semblant a la nostra; malgrat haver 
de compe  r amb la pressió comercial d’una altra llengua de major abast 
en el mateix mercat. Comptem amb una indústria editorial innovadora, 
líder a nivell internacional. El que cal és que ens ho creiem, que la 
defensem sense complexos i que siguem perseverants!!!

Segimon Borràs (Barcelona, 1949) ha estat delegat del llibre al Departament de Cul-
tura de la Generalitat; director comercial del grup Enciclopèdia Catalana; secretari 
general del Gremi d’Editors de Catalunya. Actualment està jubilat.

**

*
La ciutat dels llibres de Barcelona
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Els Pérez de Rozas (Madrid, 1893) varen ser fotoperiodistes a Barcelona.**

Pérez de Rozas  *
Revetlla de Sant Joan, 1939

© Crèdit: Fotogra  a de Pérez de Rozas dipositada a l’Arxiu Fotogrà  c de Barcelona.



Gisela Chillida (Barcelona, 1987) es historiadora del arte.**

Gisela Chillida 

Estos úl  mos años el panorama ar  s  co barcelonés se ha enriquecido 
gracias a espacios autoges  onados que al margen de las ins  tuciones y 
del mercado han llevado a cabo inicia  vas que repiensan la prác  ca 
ar  s  ca y curatorial a través de la crí  ca y la acción. Síntoma de una 
crisis estructural y discursiva de las ins  tuciones agudizada por la 
coyuntura económica, sirven de contrapeso a los grandes eventos Marca 
Barcelona. En pocos metros cuadrados y en lugares antes no habituales 
para el arte contemporáneo -pisos, garajes o el espacio público- acogen 
conferencias, workshops, seminarios, charlas, residencias y exposiciones.

Es el caso de Hal  ouse, uno de los espacios más veteranos fusión de 
casa y lugar de intercambio ar  s  co. Origen similar lo tuvo Homesession, 
otro de los proyectos más longevos nacido en una vivienda y 
actualmente metamorfoseado en galería. En un piso en Plaza de la Vila 
de Madrid, sin ninguna señalización a pie de calle que lo indique, 
encontramos The Green Parrot concebido por los comisarios João Laia 
y Rosa Lleó para presentar a ar  stas mid-career que trabajan fuera de 
Barcelona.

Estos nuevos espacios proponen además nuevas lecturas de la historia 
o  cial y acogen relatos plurales marginados por el discurso hegemónico. 
Mientras el MACBA “despide” a Paul B.Preciado y man  ene en stand by 
su programa de estudios (PEI), El Palomar permanece como altavoz de 
las manifestaciones queer y teorías post-feministas. Espai Colona empezó 
en el piso que la pareja de ar  stas chilenos, Rosario Ateaga y Andrés Vial, 
tenía en Avenida de Roma con el obje  vo de presentar proyectos que 
desde una mirada decolonial trataran la cues  ón de la territorialidad. 
Actualmente con  núan con su crí  ca al eurocentrismo desde Sant Pere 
més Baix. Para Espacio Prác  co, pensar y hacer son indisolubles. Por eso, 
con la idea de producir conocimiento a través del ejercicio y del 
movimiento, quiere de  nirse a través de las acciones que tengan lugar en 
esos 30m2 dirigidos por Javier Vaquero Ollero y Aimar Pérez Galí.

Híbridos, resilientes, transversales e inclusivos todos estos laboratorios 
de ideas se han conver  do en verdaderos generadores de cultura: 
favorecen el intercambio profesional, crean nuevos modos de relación 
con el público, imaginan maneras de trabajar alterna  vas y potencian el 
cruce entre disciplinas. En las an  podas de ins  tuciones 
instrumentalizadas, museos conver  dos en escaparates, programaciones 
dirigidas al turista o proyectos ligados a unas reformas urbanís  cas 
demasiadas veces acompañadas de procesos de gentri  cación, 
construyen cultura desde abajo y piedra a piedra o como decía Rilke, 
convierten los muros en peldaños.

Arte y autoges  ón: transformar muros en peldaños
*

45

Pep Agut 

Soló, un dels set savis de la Grècia an  ga i pare de la democràcia 
d’Atenes, es va proposar la transformació de la seva polis des d’un punt 
de vista programà  c: la tasca legisla  va havia de ser un procés 
projectable damunt del temps i involucrar necessàriament tots els 
ciutadans (recordem que va concedir veu, vot i ciutadania als estrangers i 
també a les classes humils) amb l’objec  u de resoldre les principals 
problemà  ques socials. Una de les conseqüències majors va ser el 
desenvolupament i l’exportació de les arts i la cultura gregues arreu de la 
Mediterrània.

Pensar avui aquesta vella història des de la ciutat de Barcelona en el 
context de canvi polí  c que viu en sí mateixa i com a capital d’una 
Catalunya immersa en un profund procés de renovació ens hauria d’em-
pènyer vers la necessitat de fer convergir tots els agents possibles 
en un veritable projecte de socialització de la programació del nostre 
futur: només si a una visió del món hi correspon un projecte obert aquest 
es podrà ac  var com a sistema de repar  ment i distribució.

Però en tant que no es pot distribuir cap mena de bé  ns que no existeix 
de fet, és a dir, com a producció posi  va observable, quan   cable i 
ordenable després del recorregut d’un complex projecte cultural, el 
principi que ha de regir tota programació haurà de ser necessàriament 
transversal culturalment, plenament democrà  c i supra-històric (sense 
cultura no hi ha memòria ni iden  tats ni, per tant, la riquesa de les 
diferències; no hi pot haver una economia de construcció social ni 
polí  ca).

Per a que un projecte de programació es dinamitzi envers un horitzó 
d’aquest  pus caldrà arrelar-lo en l’espai dels bens culturals, perquè 
aquests, veritablement, s’auto-distribueixen sense   a causa de la seva 
essència dinàmica i dinamitzadora, en tant que són en sí mateixos, i per 
de  nició, re-programadors socials.

Així doncs, penso en una Barcelona i en un país re-programats des de 
l’acció cultural amb l’objec  u de governar-nos pensant en un futur que 
ben segur serà dels nostres  lls. De fet, Soló, va legislar també perquè 
aquells  lls que no rebien en herència una justa condició de treball i futur, 
quedessin dispensats de cap obligació envers els seus pares.

Pep Agut (Terrassa, 1961) és ar  sta plàs  c, curador i doctorand de la UB. 
Llicenciat en BB. AA. (‘84), XLV  Biennale di Venezia (‘93), Prospekt (‘95), XIth 
Biennale of Sydney (‘98). El MACBA li dedicà una retrospec  va el 2000. Del 
2007-14 ha curat el projecte de la galeria Àngels Barcelona.

**

*
Re-programem Barcelona



Marisol López (Barcelona, 1963) és gestora cultural.**

Marisol López 

Creació de públics. Un concepte que fa anys que m’aterra. Potser per una 
adolescència plena de pel·lícules de la Hammer on malvats doctors 
construïen éssers del no-res. I de lectures de clàssics amb éssers 
inanimats que cobraven vida.

Ja fa anys vaig escriure El gòlem o la creació de públics sobre el concepte 
creació de públics com si fos un gòlem a qui posem un paper a la boca 
perquè compleixi els nostres desitjos. En aquest cas, assis  r a l’ac  vitat 
cultural que organitzem sense ni preguntar-li ni pensar en què vol o què 
l’interessa. I perquè ho hauríem de fer? Un gòlem és un pobre monstre de 
fang sense cervell ni voluntat.

Però resulta que els públics de la cultura (públics en plural perquè són 
diversos, diferents) no són masses de fang descerebrades. Són persones, 
individualitats, amb una vida, uns interessos, uns gustos, un temps… I 
no se’ls pot posar un paper perquè facin el que volem. O els atraiem, o 
els seduïm, o els interessem, o no hi ha res a fer. Quan es parla de com 
augmentar les audiències, les solucions acaben sent les de sempre. La 
primera (complexa, que donaria de si tot un altre post) és l’educació. Està 
molt bé, però amb això pujarà el nombre de consumidors culturals en un 
parell de generacions. I de seguida arriba el fer packs amb aparcaments, 
restaurants, millorar la web, fer una app, informar via xarxes socials…

A la darrera ‘Conferencia en Márke  ng de las Artes’, que organitza cada 
octubre Madrid Asimétrica, Ben Cameron (h  p://www.imsearch.com/
searches/details/content/S5-205) va fer una a  rmació demolidora. 
Referint-se als equipaments culturals, deia que la gent sap on són (on 
som), quin horari fem, on aparcar, on sopar després, com tenir 
descomptes, quina és la programació… Simplement, decideixen no 
anar-hi. I ja està. Així de senzill. Quan fem la programació del nostre espai 
cultural, o de la nostra editorial, o de la en  tat cultural que sigui, pensem 
en a qui ens adrecem? Quin és el nostre objec  u? Pensem en com 
implicar aquest públic a qui volem arribar? El situem en el centre? I això 
no vol dir fer programació comercial. Vol dir pensar en les persones i obrir 
el focus de nosaltres mateixos.

Avui dia, el més valuós que tenim és el temps. I sobretot, el temps de 
descans, de relax, de desconnexió. I què podem fer perquè la gent vulgui 
compar  r una part d’aquest temps valuosíssim amb nosaltres, ocupar-lo 
amb el que els oferim? Fem-nos aquesta pregunta des del respecte i no 
des del paternalisme, l’afany pedagògic o redemptor. Fem sen  r la gent 
que formen part de la creació i la cultura. Que són una baula fonamental, 
imprescindible en l’ecosistema cultural i no només com a gòlems que, 
sense voluntat ni cervell, executen, compren, caminen, seuen a les 
platees. Miren. Assenteixen. Aplaudeixen. I la resta… silenci.

Creació de públics
*
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Eva Sòria Puig (Barcelona, 1972) és doctoranda i inves  gadora del Grup de 
Recerca en drets fonamentals de la UAB. Professora col·laboradora de Pro-
pietat Intel·lectual a la UOC. Coordinadora d’Arts Visuals de l’Ins  tut Ramon 
Llull.

**

Eva Sòria 

Les eminències en propietat intel·lectual ens ho recorden sovint: Parlar 
de propietat intel·lectual és parlar de música, llibres, premsa, ràdio, 
espectacles, exposicions… En canvi, quan des del sector parlem de 
música, llibres, premsa, ràdio, espectacles o exposicions… ens oblidem de 
parlar –i de debatre- sobre la llei que porten al darrere: el Real Decreto 
Legisla  vo del 1996 que ha estat trossejat, apedaçat i recosit en vàries 
ocasions per adaptar-se una realitat cultural ben diferent que fa vint anys 
els mateixos legisladors no podien ni imaginar.

L’objec  u que pretén assolir aquesta llei és fomentar la producció 
cultural: a canvi de con  nuar enriquint la societat, el legislador concedeix 
als creadors (entre altres) el dret de poder explotar les seves creacions 
durant un temps determinat. Però cap dret és absolut, i de vegades és 
necessari limitar aquest dret per donar pas a altres drets fonamentals –
que ens bene  cien a tots, creadors inclosos- com la llibertat d’expressió, 
l’accés a la cultura o el dret a la informació.

Un d’aquests límits és el dret que tenen les ins  tucions culturals de 
copiar les obres protegides per drets d’autor però, compte!!!, només “con 
 nes de inves  gación y conservación”, i sense poder posar a disposició 

del públic tot aquest material a internet. Conseqüència: Cap ins  tució 
pot posar al seu lloc web els seus arxius si no té en ordre les 
corresponents autoritzacions. Però no havíem quedat que l’objec  u de la 
llei de propietat intel·lectual era la promoció de la cultura? Digitalització 
dels arxius sí –per descomptat- però posar a disposició del públic a la 
web, no. No es tracta només ni de pressupostos –que també- ni d’arribar 
a acords amb les en  tats de ges  ó: De vegades és impossible localitzar 
els autors o senzillament no se sap qui són els  tulars dels drets de les 
obres digitalitzades. Aquest no és l’únic exemple de com una llei que 
estava pensada per assegurar que els creadors con  nuïn enriquint la 
societat amb les seves creacions, esdevé un impediment incòmode per la 
promoció de la cultura.

Barcelona ha estat capdavantera en aquest debat amb inicia  ves com 
SLIC, una plataforma des  nada a difondre a través de la xarxa els 
con  nguts de les diferents en  tats culturals liderada, entre altres, per 
l’Hangar. La cultura es reinventa i s’actualitza cada dia: Alguna cosa no 
va bé si sembla que la cultura evoluciona cap a un costat i la llei cap a un 
altre, i si no és el mateix sector qui reclama una actualització de les lleis 
que trobin un equilibri just entre els incen  us pels creadors i el dret de 
tots els ciutadans a gaudir de l’accés a la cultura.

*
Arxius sense drets



Xavier Marcé és Assesor de l’àrea de Cultura de l’Ajuntament de Barcelona, i 
membre del Consell Editorial de Hansel* i Gretel*’. 

**

Xavier Marcé 

La cultura és un bé escàs. L’oci, l’entreteniment, les mercaderies que 
u  litzen con  nguts ar  s  cs per esdevenir un prêt à porter a l’abast de 
moltes persones, en canvi, són abundants. Sense cap voluntat de semblar 
pedant, podríem dir que el llibre és, sovint, un producte de consum 
mentre que l’ànima de l’escriptor, les seves intencions, més o menys 
resoltes, són un fet cultural. Això és el que permet parlar d’ar  stes i 
creadors i a l’hora de consumidors culturals; o el que ens ajuda a 
comprendre l’existència dels intel·lectuals.

Que tal fet es produeixi amb naturalitat és un signe de normalitat, que 
s’administri socialment a par  r de polí  ques públiques de cultura és un 
signe de civilització. Ambdues realitats són essencialment diferents, però 
tenen tant a veure que s’empoderen mútuament.

Malgrat tot, l’autèn  ca mesura per avaluar la bona entesa entre 
polí  ca cultural i cultura no són una munió d’indicadors envers el 
consum, la producció, la facturació o l’exportació de con  nguts; sinó les 
relacions intangibles que estableixen els ciutadans amb els diversos 
elements que cons  tueixen la cultura que els hi és propera.

Una societat madura, que li manté el pols a la dura i constant batalla 
entre progrés i conservació, se sent orgullosa dels seus pintors, dels seus 
escriptors, dels seus museus, del seu teatre i del seu cinema; una societat 
feble i excessivament conduïda per les autopistes fàcils de la 
ins  tucionalització, els observa amb recel i compta, mesquina, quina és la 
factura que li cal pagar per mantenir-los.

No cal haver passejat per les sales del Louvre, romandre atent a una 
escena de la Comédie, o haver-se perdut pels carrers de Cannes, amb 
o sense entrada per la projecció de la darrera pel·lícula de Godard, per 
saber que els francesos senten amb orgull que tot plegat els pertany. No 
 nc del tot clar que els catalans haguem desenvolupat un sen  ment 

similar amb el TNC, el MACBA o amb tota una generació de pintors una 
mica massa tapats darrera l’ombra allargada de Tàpies.

Composar (per recomposar quant les noves modernitats ho reclamin) 
aquesta equació hauria de ser el somni secret d’un país, un pe  t artefacte 
per fer màgia i conver  r l’art i la cultura en la peça angular de la nostra 
par  cular manera d’inscriure’ns en la història del món, no tant per omplir 
el cànon amb  gures llegendàries, sinó per esdevenir com a poble un 
mirall on tothom es vulgui re  ec  r.

Orgull cultural
*
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Alberto García-Alix   

Alberto García-Alix (León, 1956) es fotógrafo. Premio Nacional de Fotogra  a 
en 1999.

**

*
Mi habitación en Barcelona, 1978
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Assumpta Bailac (Manresa, 1951) vinculada durant tota la seva vida 
professional al sector públic o d’interès públic, a l’ àmbit cultural i en especial 
al de la biblioteca pública.

**

Assumpta Bailac 

Els antecedents

L’oferta d’un solar de l’Ajuntament de Barcelona a l’Administració general de 
l’Estat per a la construcció de la Biblioteca provincial (BPE) ve de molt lluny. 
En les negociacions de l’any 1987 sobre la inversió cultural a la ciutat amb 
qui va ser ministre de cultura, Jorge Semprún, ja es manifestava la voluntat 
de construir la biblioteca. Per diferents mo  us es van anar descartant 
diverses ubicacions  ns que, al cap de deu anys, l’Ajuntament plantejà la 
construcció de la BPE de Barcelona a l’an  c mercat del Born.

Barcelona va ser, i és, l’única ciutat capital de província on l’Ajuntament 
manifesta una voluntat d’implicar-se – més enllà de la cessió del solar – en 
el procés de selecció d’arquitecte i en la construcció de la Biblioteca, amb la 
cons  tució d’una comissió de seguiment formada per les tres a
dministracions implicades. És per això que el 21 de novembre de 1997 es 
formalitzava un conveni entre l’Administració general de l’Estat, la 
Generalitat i l’Ajuntament de Barcelona per a dur a terme la rehabilitació i 
adaptació de l’an  c mercat com a biblioteca.

Davant l’aparició d’importants restes arqueològiques a la zona d’actuació, 
i després d’un debat ciutadà amb posicions molt oposades, les ins  tucions 
catalanes van plantejar al Ministeri la necessitat de fer-ne una conservació 
extensiva i per tant deses  mar l’espai per a la construcció de la Biblioteca.

Aquesta decisió va comportar que l’Ajuntament de la ciutat busqués una 
ubicació alterna  va, que es volia també situada a Ciutat Vella i propera a 
l’espai previst inicialment. El 22 de desembre del 2004 el Plenari del Consell 
Municipal acordà la cessió gratuïta d’un solar situat al costat de l’Estació de 
França i al setembre del 2006 es va signar un protocol on s’establien els nous 
compromisos de les tres administracions.

A par  r d’un concurs d’idees per a la construcció, es va seleccionar la 
proposta de l’equip Ni  dus arquitectes. El Ministeri aprovà el projecte 
execu  u el 2012. Han passat quatre anys i la situació actual és la d’un solar 
cedit, d’un projecte aprovat però sense cap dotació pressupostària per part 
del govern d’Espanya, que és qui ha de construir l’equipament, per poder 
iniciar les obres. La intensitat de la pressió de les administracions catalanes, 
Generalitat i Ajuntament, ha estat desigual durant aquests anys, i diria que 
en alguns moments insu  cient.

*
La biblioteca central de Barcelona 
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Què passa a altres ciutats europees?

Les grans ciutats europees han optat per diferents models en el moment 
d’estructurar el servei de biblioteca pública. En general, però, compten amb 
una biblioteca central i unes biblioteques de barri o de districte que treballen 
en xarxa. Aquests úl  ms anys algunes d’aquestes ciutats d’Europa han 
apostat per construir biblioteques centrals, de dimensions importants pel 
que fa als metres quadrats, i amb funcions, no homogènies entre elles, pel 
que fa a la centralitat de la xarxa. Els objec  us i les visions d’aquestes 
biblioteques són diferents en funció de la seva història, la tradició, la realitat 
del seu context social i els recursos disponibles. Algunes d’aquestes 
biblioteques ja funcionen i d’altres estan encara en procés de construcció. La 
majoria superen els 15.000 metres quadrats, uns horaris extensius i 
acostumen a concentrar determinats serveis bibliotecaris d’abast de ciutat. 
Són ins  tucions culturals de primer nivell.

Amb una ràpida mirada a diferents ciutats, podríem destacar la Biblioteca 
d’Amsterdam (2007-28.500 m2) a Holanda; Birmingham (2013-14.000 m2) 
al Regne Unit; la Biblioteca d’Aarhus (2015 – 30.000 m2) a Dinamarca; la 
Biblioteca d’Oslo (2017 – 14.000 m2) a Noruega i la d’Hèlsinki (2018 – 
16.000 m2) a Finlàndia. Potser la realitat que s’acosta més a la nostra, pel 
què fa a la xarxa de biblioteques públiques de la ciutat i com a model de 
servei, seria la d’Hèlsinki. La ciutat compta amb una xarxa de 37 biblioteques 
i dos bibliobusos. El 2015 l’Ajuntament va prendre la decisió de construir 
una nova biblioteca central al centre de la ciutat, de més de 16.000 m2. que 
preveu obrir el 2018. Per tant, i en el context europeu, les ciutats 
metropolitanes han apostat, i aposten, per grans equipaments de biblioteca 
pública, tot i disposar d’una xarxa de biblioteques de proximitat.

La realitat de la biblioteca pública a Barcelona i de les biblioteques 
provincials espanyoles

Cal insis  r que el model de biblioteques provincials a cada capital, una 
biblioteca pública que paga l’Estat la seva construcció i en manté després la 
 tularitat del servei, té els seus orígens a fa més de 200 anys, a l’època de 

les Corts de Cadis i als lloables principis de la Il·lustració. Ha plogut molt des 
d’aleshores. Una disfunció que moltes vegades, per la desconnexió amb les 
polí  ques locals de les ciutats on estan ubicades, ha debilitat la intervenció 
dels ajuntaments en el desplegament de les xarxes de proximitat. Aquesta és 
una realitat que es pot veure clarament també a Catalunya.

En aquest sen  t a Barcelona la situació ha estat diferent. Sense biblioteca 
provincial, l’Ajuntament de la ciutat va fer una aposta per a la biblioteca 
pública l’any 1998 amb l’aprovació del Pla de biblioteques i la cons  tució 
d’un Consorci per a la seva ges  ó l’any 2001. L’impacte del desplegament 
del Pla ha estat rellevant. Del 13% de ciutadans amb carnet l’any 2001 s’ha 
arribat a més del 56% l’any 2015, amb més de 900.000 inscrits. La ciutat té 
una xarxa de 40 biblioteques desplegades de forma equilibrada per barris i 
districtes, que ens permet dir que gairebé tothom té una biblioteca a menys 
de 20 minuts caminant des del seu domicili.

El Pla està gairebé conclòs, tot i que hi ha alguns districtes que, per mo  us 
diferents, necessiten nous equipaments o l’ampliació dels existents, com són 
els de Sarrià –Sant Gervasi i Sant Mar  . L’Ajuntament de la la ciutat ha 
inver  t més de 125 milions d’euros al llarg d’aquests anys per a la 
construcció i millora dels equipaments bibliotecaris. El funcionament de la 
xarxa costa als ciutadans només 15 euros a l’any.



Però al projecte li falta la Biblioteca central.

I això a Barcelona, ciutat de la literatura de la Xarxa de ciutats crea  ves 
de la Unesco. El llibre, la lectura i la literatura.

Barcelona és un centre editorial de primera magnitud. Tots els sectors 
professionals del llibre són presents a la ciutat. I la ciutat viu la literatura en 
totes les seves expressions: des de fes  vals literaris, que connecten lectors 
amb autors,  ns a  res, que ofereixen possibilitats als sectors professionals.

BCNnegra, Kosmópolis, Món llibre, Setmana de la poesia, Setmana del llibre 
en català, Barcelona Novel.la Històrica, Munt de Mots, Fira del llibre prohibit 
són algunes de les inicia  ves literàries ciutadanes. La Fira del Llibre d’ocasió 
an  c i modern, el Saló del còmic, el Saló del Manga o el Liber són exemples 
de  res professionals que se celebren periòdicament a Barcelona. Tota la 
ciutat con  gura un veritable sistema literari, del que en formen part els 
escriptors, traductors i editors amb totes les ins  tucions dedicades a 
connectar la literatura i el llibre amb els lectors, especialment llibreters i 
biblioteques. Cal fer una menció especial a la literatura infan  l i juvenil, amb 
inicia  ves promogudes pel Consell català del Llibre infan  l i juvenil i amb un 
servei especialitzat a la Biblioteca Xavier Benguerel.

Aquest any Barcelona és ja Ciutat de la Literatura, dins la Xarxa de ciutats 
crea  ves UNESCO, amb una candidatura elaborada amb tots els agents i 
inicia  ves de la ciutat en aquest àmbit, que va ser aprovada per la UNESCO 
a  nals del 2015.

Algunes raons que en jus   quen la necessitat

1. Equipament de ciutat. Barcelona necessita, més enllà de la Xarxa 
de biblioteques de proximitat, un servei a nivell de ciutat. Per a Barcelona és 
important completar la feina de la xarxa de biblioteques de proximitat (40) 
amb una biblioteca que, amb més espai i recursos, actuï com a gran 
equipament de la ciutat i pugui desplegar els seus serveis a nivell global 
en les tres dimensions de la biblioteca: la cultural, l’educa  va i la d’inclusió 
social.
2. Ins  tució referent en l’àmbit del llibre i la lectura. A la ciutat li cal 
poder disposar d’un equipament de referència en l’àmbit del llibre i la lectura. 
Barcelona és, des d’aquest any 2016, Ciutat de la literatura de la UNESCO. 
Un projecte que s’ha aconseguit presentant la candidatura com un projecte 
de ciutat, amb la par  cipació d’un Comitè promotor, format per un conjunt 
d’en  tats i ins  tucions d’aquest àmbit. La Biblioteca podria ser un bon motor 
d’aquesta inicia  va i actuar com l’espai de referència per als actors del sector 
i per a una gran diversitat d’ac  vitats i inicia  ves que es desenvolupen a la 
ciutat: fes  vals,  res grans esdeveniments …
3. Centre d’innovació social en la lectura. La nova biblioteca central 
ha d’actuar com a centre d’innovació social i tecnològic en l’àmbit de la
lectura, també la digital. La producció de con  nguts digitals i la seva 
distribució han comportat grans canvis a molts àmbits de la societat actual. 
La Biblioteca ha de ser aquest referent innovador en el sector del llibre, la 
literatura – especialment la infan  l – i la lectura, amb un accent especial en 
l’experimentació i el coneixement de l’ús dels recursos digitals per part dels 
usuaris.

4. Ar  culació de la xarxa. La ciutat necessita una Biblioteca central 
que ar  culi la xarxa de les biblioteques de la ciutat. La Biblioteca ha de 
prestar suport i serveis a les biblioteques de Barcelona, obrint-se també a 
l’àrea metropolitana. Des de la mirada d’innovació social, que comentava 
anteriorment, la Biblioteca hauria de ser un bon laboratori, especialment en 
els àmbits de la lectura i de la formació, que permetés poder implementar 
projectes pilot a biblioteques de barri.
5. Lideratge en els processos de canvi de la biblioteca pública. La 
biblioteca ha de dissenyar serveis per al futur i liderar els processos 
d’innovació, també en l’àmbit professional, en cooperació amb les 
ins  tucions educa  ves i associa  ves bibliotecàries, nacionals i 
internacionals.
6. Centre educa  u i inclusiu. La biblioteca ha de ser un recurs de 
coneixement i cultura que busqui l’equitat. La Biblioteca ha d’actuar com a 
nus central d’ una xarxa amb les ins  tucions culturals i educa  ves de la 
ciutat per construir un veritable treball coopera  u entorn del coneixement i 
la lectura. I ser una bona aliada en les polí  ques d’integració, amb la ges  ó 
de serveis i recursos especials, per exemple, un fons documental mul   
lingüís  c, per donar resposta a la diversitat cultural de la ciutat, o el Servei 
de literatura infan  l i juvenil, ara ubicat a la Biblioteca Xavier Benguerel.
Ha de compar  r amb l’administració local i el tercer sector projectes com: 
l’aprenentatge de llengües, programes de lectura i escriptura, inicia  ves de 
coneixement de la ciutat i de la seva societat plural i diversa o programes de 
suport a l’ocupació.
7. Construcció d’una ciutadania informada i crí  ca. La proximitat del 
Parlament de Catalunya amb la que ha de ser la ubicació de la Biblioteca, li 
ofereix moltes possibilitats per poder contribuir a construir una ciutadania 
més ac  va socialment i polí  cament. Pot acostar l’ac  vitat parlamentària a 
la ciutadania. La Biblioteca, a par  r dels seus valors de neutralitat, pot ser 
un bon espai per a acollir ac  vitats i recursos sobre les discussions del debat 
legisla  u.
8. Accés a la informació. Les biblioteques públiques tenen com un dels 
seus principals objec  us l’accés a la informació. Una biblioteca central, amb 
les caracterís  ques que ha de tenir la de Barcelona, ha de poder donar 
resposta a aquesta necessitat de la comunitat amb millors condicions i 
recursos, compar  nt eines amb les biblioteques universitàries de la ciutat i la 
Biblioteca de Catalunya.
9. Xarxa internacional. Aquest nou equipament ha d’establir una 
relació amb altres biblioteques europees i del món al mateix nivell i ar  cular 
projectes comuns en àmbits d’interès compar  t.
10. Espai públic. La intervenció arquitectònica de la Biblioteca, i l’ús 
posterior del servei, poden actuar com a veritable motor de revitalització de 
la zona des del punt de vista urbanís  c i social. La Biblioteca és un veritable 
espai públic, un espai que ha de sorprendre a l’usuari. El ciutadà ha de poder 
disposar d’espais per estar sol i per a compar  r, per intercanviar experiències 
i coneixements: un equipament amb diferents zones, per a diferents usuaris i 
amb usos diversos.

Després de tots aquests anys amb el projecte aturat, no fa gaire, i en temps 
de descompte, el govern espanyol en funcions va anunciar la possibilitat de 
poder iniciar les obres – plantejades en fases – l’any 2017. I va p11,5ta 
lligaria perfectament amb els objec  us d’aquesta biblioteca central: ser la 
casa del llibre i de la lectura de la ciutat. Esperem que, a més de nom, aviat 
podem gaudir també de la Biblioteca.



Laia Torrents (Vic, 1976) és membre de Cabo San Roque, formació que neix 
l’any 2001 com a grup de música dedicat a l’experimentació més lúdica i 
evocadora.

**

Laia Torrents (Cabo San Roque) 

La transsexualitat presenta una discordança entre la iden  tat de gènere 
i el sexe biològic; però els termes sobre la seva de  nició no estan molt 
consensuats, ni tan sols per la pròpia comunitat. També es debat si la 
forma més adequada d’anomenar-lo seria transgènere o transgenerisme.

La de  nició de transgènere ens parla d’una varietat d’individus, 
conductes i grups que es diferencien de les iden  tats de gènere i rol que 
tradicionalment “accepta” la societat. Transgènere acostuma a 
interpretar-se com una forma d’expressió del gènere d’una persona que 
no es correspon amb el qual la societat li ha assignat al seu sexe biològic. 
No és conforme a les normes convencionals de gènere masculí o femení, 
sinó que les combina o es troba entre elles.

Transgènere: és aplicable a l’art? a la cultura?

Quan parlem de “les arts” s’u  litza  ns a l’extenuació el fet 
mul  disciplinari que vol dir que involucra el coneixement de diferents 
disciplines aportant des del seu espai al tema en qües  ó. Però aquesta 
mul  disciplinarietat no serveix de molt a no ser que aconseguim 
connectar sabers i valors entre aquests diferents camps.

També u  litzem el mot interdisciplinar que signi  ca que abraça aspectes 
de diferents disciplines, però en un aspecte puntual.
Transdisciplinar/transgènere en canvi, signi  ca que abasta diferents 
disciplines de forma transversal i que està per sobre de totes aquestes. 
Val a dir que el seu àmbit d’acció és superior a cada una de les disciplines.

La diferència és substancial.

És imprescindible la comprensió de la transdisciplinarietat com un 
principi d’unitat del coneixement més enllà de les disciplines, 
imprescindible pel desenvolupament i l’evolució del fet cultural d’una 
ciutat o un país.

No es tracta de de  nir un model especí  c mul  disciplinari o 
interdisciplinari, procurar-li un espai i crear un ghe  o, separat de la resta; 
sinó comprendre la transdisciplinarietat, fer que comparteixi espai amb 
les altres disciplines, sense criminalitzar-ne el gènere.

Es tracta d’adquirir una visió integral de la cultura i la creació, 
comprenent les disciplines d’origen com un centre d’acció que deriva cap 
a altres nodes per explorar camps d’extensió i re  exió crí  ca.
I actuar en conseqüència.

*
Trans
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Esteve Riambau    

Queda, tanmateix, molt camí per recórrer. No és fàcil assentar 
públicament el concepte de què la Filmoteca ha deixat de ser un cin
ema de repertori per conver  r-se en un equipament cultural de primer 
ordre al voltant del cinema i que també programa exposicions, disposa 
d’un gran fons documental i ofereix serveis educa  us. Cal recuperar, així 
mateix, el protagonisme en la u  lització d’un llenguatge, el cinema, hàbil 
per dialogar amb altres sectors culturals i socials, des de les arts i la 
literatura als drets humans o l’esport.I, per úl  m, tot i que la cara més 
visible són les projeccions, la feina essencial d’una Filmoteca pública és la 
cura del patrimoni cinematogrà  c. Al nostre país, hi ha gèneres i 
moviments a reivindicar especí  cament en el context d’unes imatges que 
són el tes  moni de la nostra iden  tat. 

Cansament? Ben al contrari. Hi ha molt camí per recórrer des de l’actual 
plataforma de la qual disposa la Filmoteca de Catalunya amb dos 
objec  us immediats: garan  r la preservació fotoquímica del suport 
analògic –ara per ara el més estable- i fer arribar la nostra programació a 
altres indrets del territori. Són objec  us que no admeten pauses i 
exigeixen, en canvi, dosis suplementàries de convicció i entusiasme.

Si, quatre anys després de la inauguració de les seves dues noves seus, la 
Filmoteca de Catalunya es  gués en una fase de cansament, sense 
respostes ni capacitat de transformació, malament aniríem.

Ben al contrari, tant l’edi  ci del Raval com el nou Centre de 
Conservació i Restauració de Terrassa són dos equipaments llargament 
anhelats i actualment imprescindibles per afrontar els nous reptes de la 
preservació del patrimoni i la difusió de la cultura cinematogrà  ca en 
plena transformació del suport analògic en digital.

La resposta del públic, 150.000 espectadors el 2015, sumada a la 
presència regular de cineastes de primer nivell internacional, anima a 
pensar que anem per bon camí i que l’espectacle cinematogrà  c, tal com 
va ser concebut a principis del segle XX, manté els seus atrac  us pels 
nous públics. La celebració, a Barcelona, del Congrés Mundial de la FIAF 
ens va situar, d’altra banda, en el mapa d’ins  tucions públiques que 
compar  m els mateixos objec  us.

Esteve Riambau (Barcelona, 1955) és Doctor en Comunicació Audiovisual 
per la UAB i director de la Filmoteca de la Generalitat de Catalunya.

*
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La Filmoteca de Catalunya no descansa



Marta Monedero (Barcelona, 1967) és periodista d’EL PUNT-AVUI i autora 
de El sueño de Barcelona. ¿Una ciudad para vivir o para ver?

**

Marta Monedero 

És notable que la Torre Ei  el ob  ngués 13.000 seguidors a les xarxes 
socials en un dia i que els museus parisencs creessin una web única per 
vendre entrades gràcies a la campanya #ParisWeLoveYou, impulsada 
després dels atemptats del novembre a la capital francesa.

Aquesta crida que envolta la solidaritat com a resposta a la barbàrie
 incen  va els internautes a expressar els seus sen  ments vers una 
metròpolis que de mica en mica es refà de l’horror. París recupera l’ànima. 
Sí, les ciutats tenen ànima. I són vives i canviants. Bateguen. Tenen una 
imatge pròpia. I una marca que les ajuda a projectar-se tot i que 
evidentment són molt més que una marca.

La sagnia de París també va esquitxar Brussel·les, e  quetada des 
d’aleshores com a refugi de gihadistes, que va haver de tancar uns dies 
museus, escoles i bo  gues amb una pèrdua notable d’ingressos. Per fer 
front a la caiguda del turisme cultural, el consistori va dur a la pràc  ca 
un pla de xoc singular: #CallBrussels situava tres cabines telefòniques 
en llocs emblemà  cs de la capital com ara el mont de les Arts perquè els 
vianants despengessin el telèfon i convencessin els potencials visitants 
que, de cap manera, podien deixar d’anar-hi. 

Aquesta acció comunica  va que compta amb la complicitat ciutadana ha 
permès la marca Brussel·les sor  r enfor  da de la crisi. Per sort, la 
violència gihadista de París no ha colpejat directament Barcelona, que viu 
una bonança crea  va que de vegades no sap com acabar de 
vehicular en aquests temps en què les marques conviuen amb les 
banderes. Uns temps en els quals es corre el risc de perdre la iden  tat si 
la imatge només s’u  litza per instal·lar-hi franquícies. Té sen  t que 
Barcelona acabi tenint un Hermitage? Hi encaixa? Es parla menys de 
model de ciutat que de marca perquè la simpli  cació i el mercan  lisme 
resulten més fàcils i tenen més impacte. Però el debat esdevé inú  l si no 
es valora que sense una bona estratègia i la complicitat de tothom (sí, de 
tothom), ni marca ni model acaben tenint cap sen  t.

Marca i ciutadania
*
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Toni Puig 

2. Ha de centrar-se en tres xarxes de centres enèrgics, interrelacionats i 
mobilitzadors: la dels centres per la singularitat internacional, on estan el Museu 
Nacional d’Art de Catalunya, el Picasso o un futur centre per les cultures del 
Mediterrani a La Model…, una xarxa de centres per la capitalitat, on situar-hi els 
museus, teatres, auditoris…, i una xarxa de centres per la cultura de proximitat, 
on estan les biblioteques, els centres cívics i molts espais de les associacions i 
grups. Xarxes que han de formar una única xarxa per la Barcelona-en-comú: la 
dels ciutadans apassionats per la vida en sen  t obert, è  c, crea  u i col·labora  u.

3. Perquè la xarxa de xarxes funcioni-en-comú cal innovar en alguns aspectes 
organitza  us: des d’un consorci entre els diferents governs públics, amb un 
comissionat crea  u i mobilitzador, que agrupi recursos econòmics i asseguri una 
programació i apassionant comunicació con  nuada amb alt nivell de qualitat i 
sen  t contemporani. 

4. Necessitem un senat-per-la-cultura-en-comú. Prou processos de par  cipació 
només consul  us: el comú es decideix-en-comú. Ens cal, doncs, un senat 
ciutadà format pels polí  cs dels diferents governs, un conjunt plural 
d’organitzacions civils per la cultura, amb ciutadans i molt pocs experts. 
L’exper  tzació en el pensament i la ges  ó de la cultura és un càncer constatat.

5. I les tan valorades empreses? Han conver  t la cultura en producte 
d’estanteria només per comprar. I han fet passar per cultura allò que és pura 
diversió. Muntem, amb les que tenen responsabilitat cultural manifesta, una 
taula pel treball i les aportacions.

Barcelona és la meva ciutat… ensopida en cultura. Ha  ngut algunes 
generacions de polí  cs i gestors molt mediocres i només centrats en la sagrada 
economia, el par  disme sord i el gremi delirant dels ar  stes. Les excepcions 
són conegudes. Els que ara resten han estat tocats per la gran crisis del 2008: 
gemeguen perquè els diners ja no són grassos. Cal que es re  rin o, com es diu 
ara, facin un pas al costat.

La gran transformació que ha d’afrontar la ciutat és múl  ple, però amb un eix de 
doble hèlix: passar de la cultura centrada en els ar  stes a una altra centrada en 
els ciutadans plurals i desiguals per acordar el sen  t de viure a 
Barcelona-en-comú des de totes les diferències. I situar la cultura comunal com 
a valor posicionant de marca de la ciutat amb crea  vitat i audàcia. 

Esquema  tzant, a Barcelona la cultura: 
1. Ha de posicionar la ciutat amb un nou valor de marca després de dos valors 
molt de  cients: la de l’alcalde Hereu, amb el seu crit d’autocomplaença del 
Visc(a) Barcelona i el de l’alcalde Trias, amb la seva ciutat de les persones, que 
van resultar ser les riques. Ara Ada Colau ha optat per la igualtat. És el valor 
clau intern d’urgència: 50%. Cal completar-lo amb l’altre 50% que és de cultura, 
constantment ajornat: cruïlla de cultures mediterrànies: igualtat, convivència, 
innovació. Hi optarà?

Toni Puig (Barcelona, 1945) és especialista en màrque  ng i ges  ó cultural i 
va formar part de l’equip fundador de la revista ‘Ajoblanco’

*
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Una altra polí  ca i mobilització per a la
cultura-en-comú a Barcelona



Antonio Ramírez    

ignoraban por completo su estructura y su funcionamiento, no pocos 
habitantes de Venecia (y Barcelona) invocan hoy, con la misma reverencia 
ritual de los aborígenes, la llegada periódica de los gigantescos 
rascacielos  otantes -mezcla de tecnología, opulencia y escenogra  a- 
esperando que sean portadores de progreso y abundancia. Las decenas 
de miles de turistas que descargan cada día, sus visitas rápidas, cerradas 
y previsibles, dejarían a la ciudad un bene  cio tangible del que todos 
deberíamos vanagloriarnos, nos dicen.

Considerando sus nocivos efectos medioambientales y la distribución 
muy localizada de sus bene  cios económicos, no resultaría di  cil poner 
en duda el supuesto balance ventajoso que para una ciudad  enen los 
cruceros. Pero quizás nos convendría extender la analogía a fenómenos 
como, por ejemplo, la postración de los medios y sectores con poder 
económico ante los congresos de tecnología, verdaderos rituales de 
invocación del regreso de las astronaves de los modernos.

En una perspec  va más amplia, conviene detenerse en uno de los 
efectos depredadores que el auge del turismo global  ene sobre una 
ciudad: la transformación de una parte importante de su tejido comercial 
como una extensión del consumo globalizado. El mainstreet y las calles 
con mayor personalidad arquitectónica son paula  namente colonizadas 
por  endas de las marcas globales. Diseñadas a par  r de un concept

**

En un reciente y muy lúcido alegato en contra del declive de las ciudades 
históricas –Se Venezia muore (1)- el historiador del arte Salvatore Se   s, 
realiza una analogía que tal vez también resulte muy per  nente para 
nosotros: cuando, entre  nales del siglo XIX y la Segunda Guerra 
Mundial, los aborígenes del Pací  co Occidental entraron en contacto con 
el hombre blanco descubrieron que sus barcos y aviones traían consigo 
in  nidad de bienes prodigiosos con propiedades para ellos desconocidas: 
armas de fuego, aparatos de radio, vehículos y otros ar  lugios de un 
poderío inalcanzable; como el origen primero de esta repen  na y 
sorprendente abundancia fue atribuido a las divinidades locales, los
 habitantes de algunas islas desplegaron complejos rituales propiciatorios 
con el obje  vo de provocar el regreso de las naves blancas y sus bienes. 
Los antropólogos que estudiaron este fenómeno lo llamaron “Cargo Cult”.

Se   s lo compara con la ac  tud que actualmente algunas ciudades 
históricas europeas man  enen ante los barcos de cruceros turís  cos: de 
la misma manera en que los aborígenes de Melanesia construían aviones 
con ramas, fusiles con madera y aparatos de radio con cáscaras de coco, 
tratando de invocar una modernidad y una prosperidad de las que

Antonio Ramírez (Medellín, 1960) es  librero y uno de los fundadores de la 
librería La Central (1996)

*
Las naves de los modernos

59

abstracto, más o menos original pero sobre todo replicable ad in  nitum, 
las  endas de marca no sólo son ajenas por completo a las 
par  cularidades del contexto urbano en el cual se insertan, sino que 
además pretenden sus  tuirle: ignorando su localización real, ellas 
mismas, sus  agships, se ofrecen como contexto de reemplazo, como 
señal de dis  nción e iden  dad pero no de una plaza, una calle o un barrio 
sino de la brand a la que se deben. La ciudad, su historia y todo lo que 
 ene de singular, se borran para así ofrecer a los turistas globales un 

panorama homogéneo y conocido, libre de cualquier incer  dumbre y 
contradicción, de cualquier mo  vo de ansiedad o tormento.

Nos encontramos frente a una paradoja: ¿Qué es lo que de una ciudad 
atrae a los turistas? Su historia, su patrimonio arquitectónico, las plazas, 
las iglesias y los palacios, pero también la vida de las personas y sus 
costumbres, sus peculiaridades a la hora de comer y ves  rse, de 
saludarse y de charlar; sobresalen las ciudades por la variedad y la riqueza 
de formas de su tejido comercial y por el espectáculo que ofrecen sus 
espacios públicos. Se dis  nguen unas ciudades de otras por la manera 
par  cularmente diversa en que todos estos elementos se ar  culan; en 
ello, no todas corren con la misma suerte. Entre París, Roma, Berlín o 
Barcelona, por un lado, y Birmingham, Lille, Frankfurt o Leeds, por otro, 
hay una diferencia intangible: las primeras están dotadas de un capital 
simbólico que el público reconoce como autén  co e insus  tuible; las 
segundas carecen de él. Pero, y aquí está la paradoja, al mismo  empo en 
que se convierten en polo de atracción para los turistas globales –y de allí 
a los magnos eventos de tecnología-, comienza el imparable proceso de 
homogeneización que  ende a borrar y trivializar las diferencias. Parece 
una ley ineludible: cuando las ciudades sienten que se enriquecen es que 
están dilapidando su capital simbólico.

El entramado comercial de una ciudad puede ser también el escenario de 
una disputa. Frente al impulso hacia lo global, la construcción de espacios 
de consumo orientados hacia lo local puede ser vista como una forma 
clara de resistencia. Librerías, delicatesen, pequeños restaurantes y 
 endas de moda, cafés, bares de copas o teatros, todos son espacios 

idiosincrá  cos y singulares que pueden ser elegidos por los habitantes de 
una ciudad, de forma espontánea y muy concreta, como puntos de 
referencia y orientación que les permitan pensar y reelaborar su relación 
con la ciudad, y por extensión, re  exionar sobre el lugar que intentan 
ocupar en la sociedad y frente a los demás. La diversidad de una ciudad 
es pues fruto del trabajo y la imaginación de sus habitantes y preservarla 
exige una resistencia ac  va. Ciertas retóricas en pro de una modernidad 
a ultranza y cierta entrega irre  exiva a las promesas de la tecnología, 
pueden ocultar la acción depredadora de la avaricia de siempre.

Nos conviene no perder de vista estas palabras de Salvatore Se   s: “Cada 
ciudad es teatro de la memoria y de la historia, Gesamtkuntswerk (obra 
de arte total) y repertorio de formas y esquemas, archivo de la paz y de 
la guerra, espejo de la polí  ca y motor de la literatura y el pensamiento; 
pero cada cual lo es a su modo, cada una se ar  cula a sí misma, se 
repiensa y renace de sí misma. La riqueza de la forma-ciudad está toda 
en su diversidad, en la diferencia que separan a una ciudad de las demás, 
que las dis  ngue de todas las demás”.

(1) Salvatore Se   s, Se Venezia muore. Milan, Giulio Einaudi, 2014



Mateu Hernández (Barcelona, 1973) és el CEO de Barcelona Global.**

Mateu Hernández 

Sovint ens preguntem què singularitza Barcelona en un món de ciutats 
que cada vegada sembla més i més homogeni? Què fa que aquesta ciutat 
hagi estat o sigui bressol, trampolí o peu a terra de notables creadors, 
ar  stes, innovadors i emprenedors d’èxit global en el passat, en el 
present i segur que també en el futur? Què provoca que, malgrat no 
 nguem grans atraccions turís  ques, la suma dels atrac  us més que 

notables de què disposem segueixi enlluernant als nostres cada vegada 
més nombrosos visitants? I què fa que, malgrat tot el que ens manca, la 
nostra reputació global segueixi co  tzant a l’alça en els mercats 
d’expecta  ves i futur? 

Ens és senzill quali  car San Francisco com a bressol de la innovació 
tecnològica, París com a seu del glamur i la grandesa, Londres com a 
capital  nancera global i referent cultural europeu, Nova York com a 
centre cultural i  nancer de primer ordre, Shanghai com a urbs emergent, 
Boston com a capital universitària i biomèdica, Miami com a nova capital 
cultural d’Amèrica Lla  na, o Amsterdam com a ciutat seu a la vegada que 
capital de la informalitat compe   va. Però a Barcelona, què ens de  neix?

Ara som o  cialment la capital mundial del mòbil, tot un èxit que ens 
exigeix, ens projecta i marca un dur camí a seguir si volem passar d’acollir 
la  ra més important de les noves tecnologies de la mobilitat a ser 
centre mundial del mòbil i la tecnologia de darrera generació. 
Necessitarem empreses globals, emprenedors tecnològics al 22@, 
enginyers de tots els colors, capital disposat i disponible per inver  r, 
carrers amb connexió mòbil d’alta velocitat, centres de recerca aplicada 
referents, fes  vals de tecnologia, i serveis públics i privats intel·ligents en 
línia amb les Smart Ci  es. Un llarg camí per al que, com diu Serrat, anem a 
peu i fa pujada.

Però encara no hem trobat el què de  neix aquesta Barcelona global que 
atrau i projecta una imatge posi  va al món. Què va ser el que va cap  var 
Picasso, va provocar el millor Dalí, in  uir Miró, va atraure García Márquez, 
Cortázar, Vargas Llosa, va fer inventar Chupa-Chups, Danone, impulsà 
Gaudí, escoltà Casals, reinventà els Jocs Olímpics, i tantes altres 
conquestes culturals i econòmiques que segueixen sorprenent el món?

Totes les ciutats competeixen avui per esdevenir la capital de la 
innovació, la crea  vitat, la inicia  va emprenedora, el coneixement, la 
recerca, la indústria avançada, les portes logís  ques i  ns i tot algunes

Barcelona, atmosfera crea  va
*
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ciutats competeixen per replicar Las Vegas. I en pocs d’aquests camps 
Barcelona està en condicions d’exercir el lideratge, però sí que en molts 
d’ells està sempre present entre les llistes curtes de ciutats al capdavant, 
cosa que és molt posi  va.

Cercant un element que ens caracteritzi, podem creure que Barcelona 
disposa d’una atmosfera que la singularitza i que és sense cap mena de 
dubte, crea  va. Una atmosfera, però, fràgil i amenaçada. Sense ser la 
ciutat seu de les indústries crea  ves podem a  rmar que tenim una 
atmosfera que facilita la creació, la trobada, la innovació, la qualitat i la 
relació. I això al segle XXI, compta. Barcelona tenim i hem de conrear i 
mimar la nostra atmosfera crea  va i això vol dir accentuar la nostra 
obertura cap a l’exterior.

Mimar la nostra atmosfera crea  va és insis  r en la nostra ànima tolerant 
i fugir de les temptacions prohibicionistes que no estan alineades amb 
l’impuls a la crea  vitat. Per molt que alguns  nguin la poca delicadesa 
d’anar sense samarreta per unes Rambles infestes de mal gust. Fer créixer 
aquesta atmosfera crea  va implica ser ciutat d’acollida de talent global, 
rebre’ls amb els braços oberts i que aquests estrangers que comparteixen 
la seva vida amb nosaltres deixin de ser estrangers per a esdevenir 
barcelonins. L’atmosfera crea  va que ens pot de  nir es trenca quan 
pensem en pe  t, quan ens tanquem i quan atribuïm a altres la 
responsabilitat d’allò que som incapaços d’assolir per nosaltres mateixos.

Si som conscients que és aquesta atmosfera crea  va la que ens projecta 
al món com alguna cosa especial, ens serà fàcil entendre que hem de fer 
que els nostres museus, galeries, tallers, sales de concerts, teatres, sales 
de dansa man  nguin una perspec  va global. Hem de ser capaços a través 
de les nostres plataformes culturals de ser interessants al món des de la 
nostra iden  tat. Si volem tenir cura d’aquesta atmosfera crea  va fràgil 
que hem heretat, és imprescindible que la nostra oferta cultural i crea  va 
pugui passar el test de la globalitat: interessa al món el que diem, expo-
sem, toquem, interpretem o ballem? I aquest test global és el que, 
independentment del qui, anirà poc a poc alimentant amb més força la 
nostra atmosfera crea  va per a què a més de ser una ciutat coneguda pel 
seu club de futbol, les seves platges, l’arquitectura, el turisme i la festa, 
sigui ciutat acollidora de la millor habilitat que els humans hem 
desenvolupat: la crea  vitat.

Barcelonins, és l’atmosfera crea  va allò que ens dóna l’aire que respirem 
i allò que si cuidem i mimem, ens donarà els elements necessaris per a 
què siguem com a ciutat allò al que aspirem a ser: un motor econòmic de 
primera magnitud que creï ocupació, elimini l’exclusió social i 
reparteixi oportunitats per a tots aquells i aquelles que apos  n per 
Barcelona. És la nostra atmosfera crea  va la que ens singularitza i 
posiciona, i hem de cuidar-la perquè Barcelona és més que una ciutat i té 
una reputació que mimar, protegir i sobretot ges  onar, liderar i projectar. 
Molts en això estem, però encara ens falta molt.



José Enrique Ruiz-Domènec (Granada, 1948) es escritor, catedrá  co en la 
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José Enrique Ruiz-Domènec

Escribo esta postal después de varios meses de haberse producido el 
cambio en el gobierno de la ciudad. La preocupación que percibo en las 
calles ha aumentado durante este  empo. Detrás de los nuevos 
propósitos percibo el viejo conformismo.

Noto a mi alrededor una sociedad sobrecargada, cansada, aplanada bajo 
el enorme peso de una gesta, que sólo interesa a los que par  cipan en 
ella; a veces esa gesta adopta la forma de una performance social, otras de 
expresiones de impaciencia que pretenden alcanzar una meta sin medios. 
Pese a ello, Barcelona man  ene su condición de clúster en numerosos 
campos del saber, desde la medicina a la nanotecnología, desde el 
deporte a la gastronomía. Sólo en uno de ellos, no consigue superar la 
obsoleta deconstrucción en el campo de la crea  vidad ar  s  ca, 
literaria o de pensamiento. Y esto ha sido debido a una pésima selección 
de personal en las ins  tuciones que, siguiendo la senda de las 
universidades, fomentan la venalidad moral que expulsa a los mejores. El 
contraste entre un tejido empresarial cosmopolita y una crea  vidad 
limitada a los outsiders me parece un indicio revelador de la actual 
situación.

Para superarla no es su  ciente proponer una ontología voli  va que 
adopte el Yes We Can diseñado en Chicago, ni siquiera en forma de un 
overlapping en común al negociar las normas de convivencia vecinal; es 
necesario (y urgente) promover un espíritu crí  co que salga al paso del 
actual desánimo de los jóvenes; hay que asegurar el futuro de la 
crea  vidad sosteniendo que los modelos “post-todo” están en una 
etapa terminal, que tarde o temprano el péndulo oscilará hacia el lado 
de la preparación y no del trá  co de in  uencias. Y creo en eso del mismo 
modo que estoy convencido de que la historia como disciplina narra  va 
se situará en el núcleo de las ins  tuciones como ahora lo está en el 
centro del interés del público.

Llegará el día, no muy lejano, que la sociedad de Barcelona despierte a 
los impulsos creadores, y apueste por una modernidad capaz de 
restablecer el cosmopoli  smo en todos los campos del saber, no solo 
en los cien   cos y gastronómicos. Con ese ánimo he dado un paseo por 
las principales calles de la ciudad y, emulando a Schiller, he llegado a la 
conclusión de que una lectura crea  va de la realidad no debe ser simple 
subversión sino un impulso renovador basado en una mayéu  ca 
relacional; pasión por el futuro, nunca nostalgia del pasado.

Postal desde Barcelona
*
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Els Pérez de Rozas (Madrid, 1893) varen ser fotoperiodistes a Barcelona.**

© Crèdit: Fotogra  a de Pérez de Rozas dipositada a l’Arxiu Fotogrà  c de Barcelona.

Pérez de Rozas *
Exposició de l’organització 

“Mujeres libres” a la Pinacoteca, 1938



Chus Mar  nez

burgesos, van sorgir un altre  pus d’inicia  ves, que podríem denominar fes  vals, 
que celebraven l’estat del benestar, la joventut, la creació, el disseny, la ciutat…

Aquestes dues dinàmiques es van mantenir simètriques per un temps i mobilitzaven 
a col·lec  us molt diversos, de vegades concordants i de vegades decididament 
enfrontats. Després d’aquesta fase, acabada per raons que coneixem, alguns dels 
seus impulsos con  nuen operant en una fase d’entropia que més aviat ens fa estar 
farts de nosaltres mateixos.

És indiscu  ble la importància, passada i present, de la recuperació i la reescriptura 
del passat, però el mateix esforç demanda la creació de formes de relació col·lec  va 
i individual en el present. És indispensable mostrar, però és perfectament plausible 
situar formes de producció més improvisades i 
des  nades a inves  gar la producció no com una forma de fer sinó d’inves  gar que 
pugui reac  var a ar  stes i professionals en un nou disseny educa  u i de la funció 
dels programes públics.

És ara, quan sembla que no ens podem permetre res, quan la invenció és necessària. 
El més important ho tenim, la gent, la comunitat ar  s  ca; el que ens falta són noves 
dramatúrgies, noves maneres de relacionar-los… el ‘supergrup’.

M’imagino, per exemple, una pel·lícula dirigida per Carles Congost, amb un guió de 
Dora García, en un escenari de Teresa Solar Abboud; m’imagino múl  ples, milers 
de formes de planejar junts encara que no siguem simplement amics, ni coincidim 
necessàriament. Potser ha estat necessari passar per aquesta etapa tan polaritzada 
entre formes radicalment diferents de veure la cultura i la funció de l’art, però 
quedar-s’hi no sembla produc  u; sor  r-hi és extremadament di  cil, però cal 
obligar-se a imaginar dinàmiques impensables però fac  bles.

Ningú s’ha oblidat de nosaltres, només nosaltres.

Fa ja algun temps que no paro de donar-li voltes a una idea que denomino la ‘teoria 
del supergrup’. Sempre, en tots els equips que m’ha tocat formar afora, les bases 
estaven integrades per gent de la casa, alguns amics i uns altres als qui vaig tenir la 
sort de conèixer per casualitat. No conec equips que treballin millor que els que hi 
ha en les nostres ins  tucions,  ns i tot en les pitjors. Tampoc conec condicions de 
treball tan forçades, tan poc elàs  ques, tan tancades a la possibilitat de donar crèdit, 
autonomia, espai per adaptar vida i treball, com en el nostre context.

Pot semblar que aquesta anàlisi del treball és irrellevant per a qües  ons de més 
rang com la situació del nostre món de l’art i el sen  ment de manca d’atenció i de 
possibilitat que sent la comunitat ar  s  ca. No obstant això, crec que la nostra forma 
d’entendre el treball, de plantejar els equips, evidencia la poca importància que hem 
après a donar a alguna cosa que és essencial: la mo  vació i la dinamització de la 
interacció entre grups i individus. El nivell de formació i de competència és alt i el 
nivell de frustració i a  pament, molt més alt encara.

És pràc  cament impossible autoorganitzar-se o generar formes d’execució 
diferents; i, en els anys de democràcia, els canvis que han experimentat, per bé, 
aquests centenars de dones que s’ocupen de ges  onar els con  nguts que 
decideixen uns altres són mínims. Aquest gran grup de dones de la cultura dirigides, 
avui ja gairebé, només per homes amb idees molt clares i en gran manera obsoletes 
sobre les capacitats i els talents dels seus equips. 

Res ens rescatarà excepte el talent. Cert, la construcció democrà  ca ens va abocar 
principalment a construir ins  tucions, d’una banda, i forces i dinàmiques, per una 
altra. a funció en la recons  tució de valors polí  cs i estè  cs no necessàriament

Chus Mar  nez (A Coruña, 1972) és, des de gener de 2014, directora de l’Ins  tut 
d’Art de l’Academy of Art and Design de Basilea (Suïssa).
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Albert Lladó (Barcelona, 1980) escriu a ‘La Vanguardia’ i és editor de ‘Revista 
de Letras’. Ha estrenat ‘La mancha’ (Arola, 2015) al Teatre Nacional de 
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Albert Lladó

Cada vegada més gent diu que Barcelona està cansada culturalment. No 
hi es  c d’acord. El que estem vivint els úl  ms anys, certament acusant una 
indiscu  ble homogeneïtzació, no té tant a veure amb la fa  ga (que hauria 
d’arribar després del clímax) sinó amb el que en castellà en diem “has  o” 
(que no podrem traduir ni per avorriment ni per fàs  c). És quelcom diferent. 
I segurament neix, en part, d’aquesta necessitat que tenim de fer, una i una 
altra vegada, la “foto del moment”. Què hi trobem realment en aquestes 
instantànies? Hem après a mirar la realitat cultural des de tots els angles 
possibles?

Roland Barthes, a La càmera lúcida, ens explica que dins d’una mateixa 
fotogra  a hi conviuen, com a mínim, dos mons: l’studium i el punctum. 
Mentre l’studium és allò que veiem d’una forma més evident (el que intenta 
ser una reproducció analògica o digital de la realitat), el punctum és el detall, 
la ferida i la  etxa, que ens obliga a preguntar-nos què hi ha més enllà de 
l’objec  u. La fotogra  a vol ser una (com qui vol conver  r la cultura en un 
monòlit) però sempre apareixen (moltes vegades per atzar) un objecte o una 
ombra que posen en crisi aquest retrat ideal. Tota imatge és con  ngent, i per 
això només pot tendir a la generalitat adoptant una màscara. Ho acceptem, 
cap problema, sempre que després recordem que el resultat no és un 
nosaltres, sinó una convenció estè  ca. De veritat hem oblidat totes les capes 
del procés?

Quan s’acabarà, doncs, això que hem anomenat equivocadament 
cansament? Segurament quan entenguem que podem parlar, sense 
complexos, d’i  neraris i de condicions de possibilitat, sense caure en la visió 
de la cultura com si fos el paspartú d’una fotogra  a  xa.
“Tot el que passa a l’interior del marc mor totalment un cop franquejat 
aquest mateix marc”, escriurà Barthes. No neguem la necessitat d’informar 
o representar, però haurem d’aprendre a incloure en aquesta panoràmica el 
goig i el dolor que no solen aparèixer al photocall ins  tucional. I a més, 
haurem de trobar la manera de fer-ho sense quan   car-ho, com si fossin 
quilos de llonganisses, amb els mínims ar   cis possibles.

Vivim immersos, en la cultura i la polí  ca (si és que són coses diferents), en la 
dramatúrgia dels gestos. “Certs detalls podrien punxar-me, si no ho fan sens 
dubte és perquè han estat posats intencionalment pel fotògraf”. Quan em 
sento observat per l’objec  u, ens dirà Barthes, em transformo per avançat 
en imatge. Posturejar no és una simple banalitat com es creu, és la voluntat 
d’encapsular un imaginari que demana, sempre, ser més ampli. I això passa, 
també, en el llenguatge. Existeix una autèn  ca colonització del signi  cat. 
Si abans vam descodi  car al nostre gust les ressonàncies d’aspectes com la 
cohesió social o les hegemonies, ara toca construir falses dicotomies entre 
cultura de base i alta cultura. Però el punctum, desobedient i indomes  cable, 
segueix escapant de la foto o  cial per convidar-nos a la vida exterior. La que 
ens fa mal, ens commou i ens compromet. La que realment ens desplaça i 
ens sacseja.

Sor  r a la foto
*
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Mª Ángeles Cabré  

La crisis cultural barcelonesa es como la muerte de la novela, un tema 
recurrente al que todos y todas insis  mos en volver, a pesar de que 
sigamos leyendo novelas (no siempre buenas) y, mal que bien, sigamos 
también consumiendo cultura en la Ciudad Condal (aunque no siempre 
aquella de la que nos apetecería disfrutar). Es, como digo, un tema 
recurrente que ocasionalmente sazona las secciones de opinión de los 
diarios, se comenta poco en la tele porque allí la cultura está proscrita 
y se esgrime en inauguraciones y estrenos. Sin olvidar las esquinas del 
Ensanche, conver  das en vomitaderos de airadas invec  vas cuando nos 
cruzamos ar  stas, escritores, editores, galeristas, gestores culturales y 
hasta algún que otro  lósofo.

Desde que Félix de Azúa anunció el hundimiento de ese Titánic que se 
supone que es nuestra querida Barcelona han pasado ya treinta y cinco 
años, ahí es nada. En su célebre ar  culo (El País, 14 de mayo de 1982), el 
susodicho se dolía que los barceloneses teníamos que ir a ver 
exposiciones a Madrid porque aquí no las había, la polí  ca cultural estaba 
en manos de “unos ferós  cos embarre  nados”, las noches barcelonesas 
eran cada vez más cortas y la ironía nos había abandonado. Él se marchó 
a Madrid aludiendo a no se sabe qué propiedades salu  feras de los aires 
mesetarios y nosotros nos quedamos aquí cortos de presupuesto, con 
una polí  ca cultural errá  ca (embarre  nada o sin embarre  nar), con las 
noches ya de  ni  vamente suicidadas y sin el sen  do del humor 
necesario para vadear las malas temporadas.

Y así andamos, cariacontecidos y ante todo despistados. El desánimo 
colec  vo en un sector fuertemente azotado por la falta de inicia  vas y 
por la crisis económica nos ha desnortado. Creemos saber lo que 
queremos, sí, una Barcelona culturalmente más poderosa, más viva y con 
proyecto. Pero la pregunta es, ¿sabemos realmente de qué adolecemos? 
Para imponer una revisión profunda de los modelos hasta ahora vigentes 
habrá que saber dónde han fallado. Y la realidad es que más allá de un 
lamento general no hay análisis. La cultura en Barcelona ha fallado por 
varios  ancos y quizás sea hora de diagnos  carlos. De lo contrario, ¿qué 
se supone que vamos a construir sobre unos pies de barro?

*
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Victor Pimstein Ra  no   (México D.F., 1962) es ar  sta. Ha expuesto 
extensamente su obra pictórica y fotográ  ca en galerías y museos de Europa 
y América.

**

Víctor Pimstein 

Compadezco sin  bieza a todos aquellos que piensan que la Barcelona alumbrada 
por los eventos de 1992 es digna de admiración.  El esfuerzo de las clases dirigentes 
-polí  cas, económicas y lingüís  cas- de esta ciudad por borrar sus orígenes a través 
del cobarde procedimiento de la mise-en-valeur patrimonial, regalando la ciudad 
a sus mediocres regidores a cambio del bulo eterno para ejercer el proxene  smo 
inmobiliario,  jamás podrá hacerme olvidar la belleza hecha de polvo, sangre y mugre 
que era esta ciudad cuando aún parecía capaz de inventar algo.

Para quien puede todavía recordar esa promesa que ofrecían las calles de Barcelona 
cuando sus edi  cios estaban ennegrecidos por el dolor y la mención de Francisco 
Franco no era aún un mero eslogan publicitario del nacionalismo, la vida en esta 
maqueta pastelera que es la ciudad de hoy es un suplicio con  nuo.  Contemplar el 
espectáculo de la grandeza de su grandeza anulada, el soberbio Gaudí magni  cado 
sólo en los aspectos más vulgares de su imaginación enferma, contemplar la proeza 
ins  tucional de haber conver  do todo lo que era verdadero en una pobre imitación 
de sí mismo, sólo puede llevar a la personalidad ar  s  ca hacia la reclusión, el 
ensimismamiento y la sincera aspiración de exis  r a través de las formas más
obtusas de la locura.

Claramente: el arte ya no es posible en esta ciudad, si es que alguna vez lo fue, y 
la obsesión de la gente sensible por concordar estrategias de auto-engaño y/o de 
hipnosis colec  va escondidas bajo el llamado buenista a la revitalización cultural 
huele demasiado al intento, del todo humano y respetable si es que hablamos de la 
lucha por la supervivencia, de delimitar parcelas de poder para luego ejercerlo sin 
miramientos.

Hace mucho  empo que las clases adineradas de este país abdicaron de su 
implicación con la cultura, implicación que, cuando la hubo, fue capaz de generar el 
momento más expansivo de nuestro arte. A pesar de haber corregido el horroroso 
acento que la caracterizaba cuando hablaba en su americano sufrido, la burguesía 
catalana no ha aprendido la única lección válida que podía haber extraído de sus 
vuelos Barcelona-América: la apasionada implicación del capital con lo que sucede 
en su mundo, en su ciudad y su entorno, con voluntad de riesgo y verdadera lujuria 
por la belleza de la creación próxima.

En cambio, observo desde hace treinta años el espectáculo que los mediocres 
gestores y comisarias/os virtuosos en oposiciones y verdaderos dueños de las 
estructuras co  dianas de este país nos imponen progresivamente, magni  cando 
los “circuitos de producción y distribución ar  s  ca”, la cultura “vecinal” y mañana 
alguna otra parida, siempre y cuando permanezcan ellos como árbitros únicos de los 
procesos de decisión.  Y sé que se equivocarán siempre porqué no puede exis  r el 
arte sin el/la ar  sta, su búsqueda de la belleza y la pasión que puede tener por ella 
su -necesariamente reducidísimo- público. Esa necesidad mutua y feroz es la única 
semilla posible para nuestro futuro.  El proceso de colec  vización voluntaria y 
forzosa a la que el mundo nos  ene some  dos, llamándole cultura, horrible 
palabra, no es más que la voluntad de achatamiento de la belleza en busca de 
réditos electorales, cargos públicos, y las ganancias que se desprenden del engaño 
de que somos algo por vender sangría a los feriantes de la tecnología.  Hacer arte 
para un mundo que ha vendido su verdad por este pequeño triunfo (manadas de 
cruceristas, dos menciones en la prensa extranjera y un proyecto de país que sólo 
busca que un grupo de amigos que ya ostentan un poder acotado puedan 
repar  rselo de forma de  ni  va sin injerencias extranjeras), digo hacer arte es pues 
imposible.

Por suerte a los ar  stas nos queda la in  midad del silencio y la constatación del más 
rotundo de los fracasos.

Por la Barcelona vencida: clamor por el retorno de la mosca 
a la sopa y una propuesta para conver  r la 

ciudad entera en un museo viviente de la derrota

*



Rubén Mar  nez (Barcelona, 1977) es miembro de La Hidra Coopera  va 
(www.lahidra.net) y la Fundación de los comunes 
(www.fundaciondeloscomunes.net) e inves  gador en el Ins  tut de Govern i 
Polí  ques Públiques (UAB).

**

Rubén Mar  nez 

Hace poco me invitaron a la Fundació Miró para par  cipar en la presentación 
de un catálogo para una futura exposición comisariada por el ar  sta Antonio 
Ortega. “Hacía mucho que no pisaba este suelo”, pensé. Y no me refería al 
suelo de la Miró, sino al suelo amplio del campo ar  s  co. Trabajé durante 
años en este ámbito pero he ido distanciándome por problemas como el que 
me propongo explicar.

Siendo sincero, mi relación con el campo ar  s  co es como el personaje de 
Carmen Maura en ‘Volver’ de Almodóvar o, más bien, como el de Al Pacino 
en ‘Atrapado por su pasado’ de Brian de Palma. Pero da igual si vuelvo desde 
la muerte o por la ma  a, vayamos a lo importante.

El libro que se presentaba,  tulado ‘Autoges  ón’, reúne aportaciones de
varios autores y autoras, en forma de textos, fotos o dibujos. Mi aportación 
era un texto sobre la génesis polí  ca de la ‘autoges  ón’, sobre cómo esa 
utopía basada en sostener la propia prác  ca sin dependencias ni 
intervenciones externas ha formado parte de un abanico amplio de rutas 
polí  cas. Ya sean las más socialmente libertarias, las económicamente 
liberales o las reconocidas como anarcocapitalistas.

La idea básica de ese texto era que, en un proyecto autoges  onado dentro 
del campo ar  s  co, parece que se pueden tomar decisiones y mover 
recursos de un lugar a otro sin que eso suponga la inversión de capital o la 
explotación de la fuerza de trabajo, ya sea propia o ajena. Acudir a esa idea 
de autoges  ón corre el riesgo de ser el germen de sociedades utópicas, 
haciendo invisible la materialidad que hace posible producir o consumir algo. 
Y este es el nudo de la cues  ón: quiénes pueden producir sin preocuparse 
por las condiciones materiales, ya sea en el campo ar  s  co o en la China 
popular, son clases sociales favorecidas. Aquellas personas que o bien 
cuentan con redes de sustento (familiares, patrimoniales) para amor  guar 
posibles recaídas o quienes detentan una posición  nanciera y económica 
sólida. Dicho en corto, los hijos de las élites. Los demás, intentan sostener su 
prác  ca ar  s  ca con el dinero que ob  enen de espacios laborales 
“alimen  cios” en los que “no se sienten realizados”. Empeñarse en disfrutar 
trabajando es un arma de doble  lo.

La autoges  ón, entendida como solución y no como parte de un con  icto, se 
coloca como respuesta a dos de los problemas endémicos del campo 
ar  s  co barcelonés. Por un lado, la falta de recursos para llevar a cabo 
proyectos ar  s  cos. Por otro lado, la necesidad de construir un circuito de 
legi  mación “alterna  vo” al ya diseñado por ins  tuciones públicas y 
privadas. Es una respuesta cándida para dos problemas que pesan tanto 
como la capa terrestre.

Sobre cómo legi  marse uno mismo (o junto a tu grupo de a  nes) en una 
escena como la ar  s  ca, el sociólogo francés Pierre Bourdieu ya dio algunas 
claves. Bourdieu decía que el capital más preciado por los agentes del campo 

¡Todo el mundo mirando al suelo!
*
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ar  s  co es el capital simbólico, es decir, aquel que se ob  ene en forma de 
dis  nción social o, menos abstracto, a través de una nueva línea en el 
currículum individual donde aparezca la Fundació Miró. Pero la 
acumulación de capital simbólico  ene un problema severo: no da de 
comer. Esto lo padecen montones de ar  stas que acumulan capital simbólico 
a borbotones con el que, con perseverancia y trabajo precario, pueden llegar 
a conseguir premios y ser incluidos en catálogos de cazatendencias ar  s  cas 
globales.

Conclusión: el capital simbólico produce más capital simbólico, pero la 
llegada del capital económico solo actúa como eterna promesa. Las leyes 
fundamentales del campo ar  s  co pasan por no considerar que sus bases 
productoras tengan que ser retribuidas adecuadamente. Para qué, si ya se 
contentan con algunas dosis de reconocimiento. Esto  ene 
consecuencias claras. Quienes no cuentan con cobertura familiar o 
 nanciera, siguen buscando trabajo alimen  cio como falsos autónomos o 

falsos becarios. Para ilustrar esto, un dato y una pregunta. En un estudio 
realizado en 2009 para la Asociación de Ar  stas Visuales de Cataluña el 63% 
de los ar  stas encuestados decían que su prác  ca ar  s  ca les reportaba 
menos de un 25% de sus ingresos regulares. ¿Cuál sería hoy el resultado de 
un estudio similar?

En ese sen  do, es sorprendente la falta de análisis sobre la situación 
laboral y las condiciones materiales de quienes se reconocen dentro del 
campo ar  s  co. Conocer la realidad en la que vives es el primer paso para 
hacer polí  ca, y no me re  ero a formar parte de un par  do, sino a diseñar 
herramientas para resolver problemas comunes. Pero apenas existen 
estudios desde la economía polí  ca de la cultura ni cifras que muestren 
cómo viven los ar  stas.

Y no menos importante, apenas se percibe como problema la falta de 
sindicación de unos agentes a quienes se les supone una capacidad natural 
para hacer crí  ca ins  tucional. Los sindicatos obreros diseñaron su lucha a 
través de colec  vizar un problema supuestamente individual (explotación 
laboral) y crearon sus propias ins  tuciones para empoderarse. ¿Puede servir 
la autoges  ón en el campo ar  s  co para conquistar derechos colec  vos?

Las prác  cas sindicales parten de entenderse interdependientes con una 
realidad económica y polí  ca para, a través de la solidaridad entre iguales, 
conquistar derechos. Esa fuerza es la que garan  za poder emanciparse y 
reducir los procesos de dominación y dependencia a su mínima expresión. 
Por contra, parece que los proyectos autoges  onados que están 
apareciendo en el ámbito ar  s  co tan solo buscan que sus miembros 
escalen en las ins  tuciones ya existentes, mostrando la debilidad polí  ca de 
personas o colec  vos demasiado cercanos a un campo reaccionario.

Igual es que se trata de un ámbito en el que apenas se mueve dinero y no 
hay nada a repar  r. Tal vez sea que quienes trabajan en el arte en Barcelona 
no consideran que estén trabajando sino prac  cando un hobby. O tal vez 
es que las ansias (o la necesidad) individual por amasar reconocimiento en 
manos de un espectro ins  tucional desgastado, no permiten percibir un 
problema colec  vo. Y si no hay problema, no hay lucha. Y si no hay lucha, no 
hay sindicación. Y si no hay sindicación, no hay derechos.

Conducir mirando al  rmamento puede acercarnos a la experiencia esté  ca 
de lo sublime, pero si dejamos de mirar el suelo que pisamos, seguro que nos 
estrellaremos. No imagino un ejercicio crea  vo más profundo que construir 
un espacio para defender derechos colec  vos. Y si de algo estoy convencido 
es que, a la escena ar  s  ca barcelonesa, le sobra crea  vidad.



Marià Marín i Torné (Bagà, 1965) és cofundador de The Gaudí Research Insitute 
i va dirigir l’Àrea del Llibre i de les Arts Visuals de l’Ins  tut Català de les 
Empreses Culturals de 2003 a 2011.

**

Marià Marín 

Gaudí = Icona de Barcelona. Aquesta és la fórmula que ha subs  tuït, 
darrerament, un ar  sta que ha estat dècades ubicat entre l’oblit i el blasme. 
Alerta, però, perquè això és el que s’esdevenia a Barcelona, però no pas a 
d’altres països: de l’històric Gropius a l’actual Isozaki, se’l considerava ja en 
vida el pare de les estructures lleugeres (llegiu-hi un estadi olímpic per 
exemple), un creador i un cien   c que ha revolucionat les formes conegudes 
de l’arquitectura.

Què ens ha passat, doncs? En què hem badat, com a cultura i com a país? 
Diria que de tot i més, però faré remarca només dos factors que considero els 
grans impediments de l’avenç, real, de la nostra cultura en un marc global i de 
Barcelona com a capital generadora de con  nguts.

El primer és la falta total, absoluta, d’autoes  ma cultural per part dels 
diversos governs i  ns i tot d’alguns dels propis actors i agents culturals, cosa 
que in  ueix en els baixos índexs de valoració (intangibles) i de consum (rà  os) 
de la ciutadania respecte de la cultura, més enllà del cinema i la música 
comercial.

Segon factor: el sectarisme. Durant dècades el gruix del debat sobre Gaudí 
es reduïa a si aturar o aterrar la Sagrada Família. Mentre a Alemanya s’estudia 
la geometria de Gaudí per a dissenyar cotxes que es venen a tot el món, aquí 
discu  em si passar un tren sota el temple d’un catòlic. Mentre a Rússia 
analitzen els hiperboloides i les formes de càlcul gaudinianes per a estudis 
aeroespacials, aquí fem batusses de cenacle, ideològiques i provincianes.

I és que la recerca més innovadora ens ha mostrat un Gaudí que va inventar el 
just-in-  me, que treballava amb paràmetres de co-working, que dissenyava en 
3D abans d’inventar-se l’Autocad, que bas  a edi  cis e  cients des d’un punt 
de vista energè  c i ecològic, que feia reciclatge matèric i alhora funcional, 
racional, pràc  c, construc  u, estructural i, atenció, sense cap renúncia a 
l’estè  ca. Un ar  sta que prioritzava en el calendari les necessitats socials (és 
actual, això?), com fer una escola, una coopera  va o una biblioteca, per davant 
d’una església… Què ens ha passat, doncs? 70 anys de desmemòria.

El 2014 el primer Gaudí World Congress posava Barcelona en la capitalitat 
mundial del coneixement patrimonial gaudinista (amb tots els valors que 
signi  ca per a una ciutat i una cultura com les nostres aquest bagatge), però 
també, i això és prou inèdit, d’una recerca que permet noves crea  vitats i 
nous dissenys amb tecnologia actual, i l’aplicació de processos i de 
concepcions interdisciplinàries en empreses i ins  tucions, dins i fora de 
l’arquitectura. Aquest febrer amb la Universitat de Barcelona creàvem una 
Càtedra interdisciplinària Gaudí. Al juny, farem un congrés a la Xina i a 
l’octubre el 2n congrés mundial a Barcelona. Pe  tes estructures per a un estat 
cultural.

En una època de polí  ques estenoiques, de retall de la recerca i la cultura, 
enteses com a despesa prescindible en temps de crisi, ¿serem capaços 
d’incorporar aquests inputs en el debat del model econòmic, turís  c, cultural i 
acadèmic de la ciutat?

O encara ens ancoren esquemes del segle passat?

*
Innovació, crea  vitat i nova economia. 

Un Gaudí més enllà del turisme?
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Humberto Rivas (Buenos Aires, 1937). Des del 1976 i  ns a la seva mort el 
2009 va viure i treballar com a fotògraf i pedagog a Barcelona. Archivo Hum-
berto Rivas (humbertorivas.com) és qui conserva la seva obra.

**

Humberto Rivas*
Barcelona 1992

© crèdit: Archivo Humberto Rivas 
(humbertorivas.com)



Manuel Guerrero Brullet (Mataró, 1964) és escriptor i assagista.**

Manuel Guerrero    

La fa  ga és la conseqüència d’aquesta autoexplotació incessant i 
insensata que una societat medicalitzada intenta pal·liar. La tesi que 
proposa Peran és que aquesta fa  ga pot portar també a un par  cular 
despertar de la consciència, a assajar un procés d’emancipació: “La fa  ga 
pot ser que sigui l’instant d’aturada mitjançant el qual iniciar el 
sabotatge. Podria ser, en efecte, el principi d’una vaga per Indisposició 
General.” D’aquí en sorgeix el dret a la fa  ga i la crí  ca de la vida. 
San  ago López Pe  t, autor de Hijos de la noche (2014), que inspira en 
part l’assaig de Peran, sostenia en la seva intervenció com la fa  ga és, 
també, una malal  a i és força de dolor i de veritat.

Hi ha una societat fa  gada, una cultura fa  gada, una ciutat fa  gada que 
desapareixen en el comú, que romanen invisibles, al marge de les 
ins  tucions i de la societat de l’espectacle. Creix un pensament crí  c 
de la fa  ga que, més enllà de la malenconia, poli  tza la vida i és força 
d’emancipació.

¿Quines altres formes d’expressió sorgeixen d’aquesta Indisposició 
General? ¿Sabrem escoltar les veus d’aquesta ciutat del dolor que 
defensa la dignitat i una vida altra?

Un nou pensament crí  c emergeix a la ciutat. Mar   Peran ha escrit un 
assaig lúcid, i gens complaent, amb el  tol d’Indisposició general. Assaig 
sobre la fa  ga (2016), l’origen del qual prové de l’exposició esplèndida del 
mateix  tol, que va comissariar l’es  u del 2015 al Centre d’Art 
Contemporani de Barcelona Fabra i Coats, que ara n’ha publicat l’edició 
catalana. El dilluns 22 de febrer es va presentar l’edició castellana, que 
ha estampat l’editorial Hiru, d’Hondarribia, a l’auditori del MACBA, en un 
acte ben es  mulant i concorregut que va comptar amb les intervencions 
de l’autor, Mar   Peran, de l’ar  sta Javier Peña  el, de la poeta i assagista 
Chantal Maillard, i del  lòsof San  ago López Pe  t.

L’assaig de Mar   Peran constata com “la consolidació de les  nances 
com a principal mecanisme per a l’acumulació de capital ha destruït les 
bases socials del treball tradicional i ens ha abandonat en el marc d’una 
 exibilitat i precarietat extremes.” “El resultat -a  rma Peran- és una 

perversa nova modalitat de producció: s’ha imposat la lògica del subjecte 
de l’autoexplotació, ocupat en si mateix a temps complet. La retòrica de 
l’emprenedoria i la publicitat ideologitzada són inequívoques pel que fa 
a això: Do it Yourself; I am What I am. Aquesta nova consigna produc  va 
-fes-te a tu mateix- provoca una hiperac  vitat nerviosa generalitzada.”

*
De la ciutat fa  gada a la ciutat inacabada
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Dins del cicle ‘El nostre temps. Debat de Barcelona’, Marina Garcés va 
realitzar, el 29 de febrer, la impactant conferència ‘Inacabar el món’, al 
ves  bul del CCCB, ple a vessar. Feia temps que no veia tantes persones 
de totes les edats i procedències en una sessió al CCCB. Vaig entrar al 
ves  bul al costat de Salvador Cardús, que havia obert el cicle, i de Vicenç 
Villatoro, director del centre, que estaven impressionats de la gentada 
que hi havia. 

A la conferència, extensa i intensa, Marina Garcés va portar un pas més 
enllà les tesis del seu darrer llibre ‘Filoso  a inacabada’ (2015). El  tol de 
la conferència relliga dos dels conceptes cabdals dels seus dos darrers 
llibres: el món i l’inacabat. No hi ha dubte de la coherència del seu 
pensament. La seva obra, després d’haver publicat ‘En las prisiones de lo 
posible’ (2002), ‘Un mundo común’ (2012) i ‘Filoso  a inacabada’, és una 
de les més renovadores i importants de la  loso  a catalana i espanyola 
actuals. 

Però lluny de la  loso  a acadèmica i autocomplaent, Marina Garcés 
defensa el risc. Proposa un pensament que transforma la vida i que porta 
la  loso  a al carrer, a les places, que s’exposa, i que qües  ona les nostres 
formes de vida i els problemes comuns del nostre temps. 

La conferència par  a de les conclusions del darrer capítol, ‘The End’, de 
‘Filoso  a inacabada’: “assumir com a compromís l’inacabament del món”. 
La condició postmoderna ha donat pas al que Garcés anomena la 
condició pòstuma, de la catàstrofe del planeta. Acceptem el relat de la 
destrucció perquè estem morts, perquè la nostra mort històrica es va 
produir el segle XX. Un segle que, malgrat tot, és un segle inacabat que 
cal repensar. Les obres de Heidegger, que s’apropia de la mort, i de 
Deleuze, que aposta contra la mort pel desig, exempli  quen els dos pols 
del debat  losò  c sobre la mort del segle passat. 

Marina Garcés acabava amb una declaració de con  ança crí  ca i poè  ca 
en la paraula, en la possibilitat de trobar una paraula vertadera. Invocava 
l’obra de Svetlana Aleksiévitx, especialment el seu llibre ‘Veus de 
Txernòbil’, per re  exionar sobre la catàstrofe, i la d’Ingeborg Bachmann, 
per vindicar la paraula poè  ca crí  ca i vertadera. “Filoso  a i poesia són 
la combinació necessària de la insubmissió radical al sen  t únic del món i 
d’una ampliació dels contorns de l’ànima humana,” a  rma Garcés a 
l’ar  cle ‘Trobem, encara, les paraules’, publicat a l’‘Ara’ a propòsit de la 
conferència.

La ciutat inacabada ha de trobar les veus, les paraules vertaderes, que 
puguin tornar la vida digna a tots aquells que han estat empobrits, 
humiliats, marginats, expulsats, desnonats, de la ciutat dels prodigis. 
La ciutat oberta, complexa, inacabada és la que no es redueix a vendre 
eslògans com el de la millor bo  ga del món o la capital mundial del mòbil, 
mentre la pobresa s’amaga darrere de la porta. La ciutat inacabada és, 
també, la ciutat de la cultura, de l’educació, de la paraula crí  ca, de la 
paraula  losò  ca, de la paraula poè  ca. 



Kiku Mistu (Terrassa, 1965) és poeta de la vida.**

Kiku Mistu  

Un bon dia, orgullós de la meva joventut, havia caminat molt i al vespre 
em vaig aturar exhaust al peu d’un turó.

Un home vell i decrèpit que caminava darrera de la caravana em va dir:

– Per què t’atures? Estàs cansat? No és pas hora de dormir encara.

– Si segueixo caminant, aviat no em trobaré els peus, li vaig respondre.

– No has sen  t el que diuen els savis? em va dir.

– Caminar i asseure’s és millor que córrer i matar-se

– Oh! tu que et dones pressa per arribar a una parada, escolta el meu 
consell i sigues pacient. El cavall àrab corre al galop i amb pressa, i el 
camell camina nit i dia lentament.

Conte de tradició islàmica
*
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Damià Mar  nez (Barcelona, 1971) és professional de la ges  ó cultural i 
doctor en Història de l’Art.

**

Damià Mar  nez    

Es  c convençut que, precisament, les distàncies geogrà  ques i una certa 
estanquitat entre els àmbits econòmic local i cultural global han 
contribuït a evitar que la crisi que tant hem pa  t i pa  m encara, no hagi 
 ngut impactes remarcables ni irreversibles en aquesta imatge de 

pres  gi de Barcelona i la seva cultura a l’exterior. No ens ha arribat a 
fer mal de debò. Em refereixo per descomptat a la imatge, no pas a la 
realitat: tots som conscients de  ns a quin punt se n’ha vist perjudicada 
aquesta realitat, de manera objec  va, vista des de dins, des del nostre 
quilòmetre zero.

Però si hi ha una cosa indubtable és que la cultura catalana en general i la 
de Barcelona en par  cular havia assolit nivells molt alts d’excel·lència. Per 
això, malgrat tot, segueix avui cap  vant mar enllà: no ha perdut avui ni un 
gra d’atrac  u. Juguem encara una lliga molt principal. En un món global i 
digital té molt de mèrit que la cultura de Barcelona con  nuï seduint però 
això no és en absolut casual, sinó del tot causal. Cal ser-ne conscients i 
apro  tar-ho.

Entre Barcelona i Beijing hi ha gairebé nou mil quilòmetres de distància, 
aproximadament els mateixos que hi ha per exemple, en direcció 
contrària, entre Barcelona i Guadalajara, a Mèxic. Podríem traçar una línia 
imaginària que anés d’est a oest del món, entre aquestes dues ciutats, 
quedant Barcelona al bell mig. El mateix temps en llocs diferents i en 
moments diferents: quan Beijing es lleva, Barcelona encara dorm i a 
Guadalajara no s’han anat al llit encara… set hores de diferència ens 
separen.

Darrerament he  ngut ocasió de treballar en projectes culturals en 
aquestes i moltes altres ciutats i sempre, a tot arreu, he trobat una 
admiració profunda per la cultura de Barcelona. He pogut comprovar com 
existeix un bon coneixement, un alt respecte i un gran interès per part del 
gran públic i dels professionals de la cultura (del món sencer, aviat és dit) 
envers els nostres creadors, el nostre patrimoni, els projectes 
realitzats o els esdeveniments que aquí tenen lloc. No cal esmentar-ne 
cap per adonar-se que aquesta no és una  ta fàcil d’aconseguir per a 
cap cultura de les nostres caracterís  ques, especialment en el cas d’una 
ciutat que és rela  vament pe  ta en el context internacional i que tampoc 
no és capital d’un Estat. De fet, probablement Barcelona sigui, en termes 
culturals, la ciutat no-capital amb una millor imatge a nivell mundial.

*
La cultura de Barcelona a set hores de Barcelona



Jordi Badia (Barcelona, 1961) és arquitecte principal a BAAS i professor de 
Projectes a l’ETSAB. 

**

Jordi Badia 

Construcció. Barcelona, situada en un enclavament limitat per la 
muntanya de Collserola i el mar i pels rius Besòs i el Llobregat, està 
pràc  cament consolidada. No li queden gaires llocs per créixer i el 
territori està pràc  cament reblert. És veritat que la gran Barcelona 
metropolitana encara està per de  nir i aquest serà un dels objec  us dels 
propers anys, però el nucli tradicional presentarà poques oportunitats 
per construir més. El repte doncs, si volem con  nuar in  uint en l’evolució 
de la ciutat, no serà tant projectar noves peces al tauler, sinó més aviat 
ges  onar sàviament el que ja està construït. Buidant en alguns casos i 
construint nou espai públic, o bé detectant espais sense ús que cal 
transformar i ocupar.

En aquest sen  t inicia  ves com el que s’ha dit la ges  ó del “mentrestant”, 
que tracten de donar nous usos ciutadans a espais on ara mateix no hi 
ha capacitat per inver  r, són un començament d’una nova manera de fer, 
compar  da entre l’administració i els ciutadans. El Pla Buits, les Fàbriques 
de Creació, Can Batlló, etc. són magní  cs exemples del que 
probablement caldrà fer a par  r d’ara, recolzant accions que neixen de 
necessitats reals dels ciutadans sense oblidar, però, el paper fundacional 
de l’arquitectura.

Cansament. L’anomenat model (arquitectònic) Barcelona, després d’anys 
d’èxits internacionals ha entrat en crisi. Les generacions més joves ja no 
s’hi senten iden   cades perquè veuen que no respon al món en 
transformació que estem vivint. Sense una alterna  va clara a l’horitzó, es 
busquen nous camins d’expressió que inclouen les persones com a part 
important de l’equació: Ja no es tracta tan sols d’una recerca de la bellesa 
en si mateixa, ni de la reivindicació de la modernitat que ens ha 
acompanyat tots aquests anys. La nova arquitectura vol ocupar-se del 
subjecte i no fer tant cas a l’objecte, cercant una con  nuïtat amb la 
tradició i el context que probablement no s’hauria d’haver trencat mai, 
teixint complicitats amb l’existent.

És l’hora de deixar de jugar individualment per fer joc d’equip.

Construir Barcelona
*
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Els Pérez de Rozas (Madrid, 1893) varen ser fotoperiodistes a Barcelona.**

© Crèdit: Fotogra  a de Pérez de Rozas dipositada a l’Arxiu Fotogrà  c de Barcelona.

Pérez de Rozas    *
Barcelona. Sant Jordi, 1946



Antonio Ramírez (Medellín, 1960) es librero y uno de los fundadores de la librería 
La Central (1996).**

Antonio Ramírez   
ventas se recuperan muy lentamente. Mientras tanto, en Europa el crecimiento de Amazon 
con  núa imparable, arrollador.

Quizás el único país europeo donde la apertura de nuevas librerías y la renovación 
generacional del sector, han adquirido estos años una dimensión notable, sea el nuestro. En 
efecto, tan sólo en 2015 se han abierto casi 200 nuevas librerías en España. El patrón suele 
ser común: de pequeñas dimensiones, entre 50 y 150 m2, en calles de tercera o cuarta línea 
comercial, en barrios bohemios liberales de las grandes ciudades, impulsadas por personas 
que conocen alguno de los o  cios del libro -an  guos libreros, traductores, editores, 
periodistas o profesores universitarios. A veces, acompañadas de un micro café o bar de vinos, 
muy ac  vas en las redes sociales, combinando  libros nuevos y usados; para arrancar se han 
valido del crowdfunding y de la economía colabora  va, algunas han surgido como proyectos 
asocia  vos vinculados a los nuevos movimientos polí  cos. En todos los casos la supervivencia 
económica siempre se man  ene cerca del límite.

A este fenómeno le podríamos añadir dos constataciones adicionales que nos permi  rían 
iden   car la rela  va resistencia de una cierta manera de entender la producción y difusión 
de libros. Por un lado, la capacidad de adaptación que en  empos de crisis han mostrado las 
librerías independientes con mayor implantación; si han perdido facturación, esta ha sido 
proporcionalmente mucho menor que la del conjunto del sector (tan sólo un -5% en siete 
años, como media) y de esta forma han logrado mantener una cuota de mercado 
rela  vamente alta: las librerías independientes han pasado del 34.6% en 2010 al 33.5% en 
2014. Por otro lado, el peso rela  vo que durante los úl  mos dos años ha adquirido la 
facturación de las editoriales pequeñas y medianas, producto de la consolidación de una parte 
del boom de editores independientes surgidas en España durante los úl  mos quince años; en 
un sector muy fragmentado, donde el 40% de la facturación depende de empresas de tamaño 
medio o pequeño, por lo menos un centenar de nuevas editoriales han logrado consolidarse 
y hoy desempeñan un papel crucial, sino en el ranking de más vendidos, si en el panorama 
cultural del país.

En síntesis, en América y al menos en parte de Europa, nos encontraríamos frente a un hecho 
inesperado: durante los mismos años en los que Amazon se ha consolidado como el 
dominador en la venta de libros y productos culturales a escala global, contra todo pronós
 co, el libro de papel y algunas de las formas  sicas de su producción y comercio han 

mostrado una rela  va y per  naz resistencia. Un hecho que, como ya hemos dicho, tendría 
dos dimensiones:

En un nuevo y sorprendente lance del combate entre David y Goliat, parece que el 2015 ha 
sido un año rela  vamente dulce para las librerías independientes en Estados Unidos. Según 
ha declarado el presidente de la asociación de libreros “indis”, Oren J. Teicher, las ventas 
navideñas has mejorado notablemente respecto al año anterior; sobre todo, el 2015 cerró con 
más de 440 nuevos a  liados a la ABA, un 27%, gracias a nuevos y jóvenes libreros, 
par  cularmente dinámicos, que se dis  nguen por su vitalidad como agitadores culturales y su 
implicación en la vida social de sus comunidades (1).

Lo que más sorprende de la no  cia es su procedencia. En el país del comercio no regulado y la 
hiper-tecno  lia, de la omnipresencia de Amazon, en medio de guerras sin tregua, con los 
descuentos como arma -a tres bandas: entre Walmart, Barnes&Noble y el gigante del 
comercio electrónico-, en el panorama menos propicio imaginable, las librerías 
independientes americanas recuperan el pulso y encaran su futuro próximo con un razonable 
op  mismo, algo que no sucedía desde hace por lo menos una década.

Como observa el presidente de los libreros americanos, en realidad, son dos fenómenos 
diferentes que con  uyen y explican este cambio de tendencia: por una parte, el  nal del 
crecimiento del libro electrónico; estabilizadas en 2014, el úl  mo semestre las ventas de 
ebooks habrían descendido un 10% (sin tener en cuenta las autoediciones, que no entran 
en las estadís  cas); sobre todo, habría indicios de que muchos lectores que los úl  mos años 
habían probado la lectura con disposi  vos electrónicos, estarían regresando al papel. Por otro 
lado, el auge del comercio de proximidad que lleva a una parte importante de los 
consumidores a respaldar a los comercios de su localidad, par  cularmente a las librerías, 
consideradas un comercio vulnerable y a la vez importante en la vida de los barrios y las 
pequeñas ciudades.

En Europa, las no  cias no son tan claras: Francia con  núa siendo un país de librerías fuertes 
en el que las buenas no  cias sobre la salud de los grandes libreros de provincias –Burdeos, 
Toulouse, Montpellier, etc. – contrastan con las dudas sobre el lugar del libro en los planes de 
la FNAC para los próximos años. La solidez francesa, que nada sorprende, no es compar  da 
por los libreros independientes ingleses ni por los alemanes; tampoco en Italia, donde las 

*
David y Goliat  (Especial de Sant Jordi)
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la pervivencia del libro de papel y la fuerza del consumo orientado hacia lo local, que surge 
como oposición a las formas de consumo globalizadas. Tratemos de situar a las librerías en 
esta dicotomía entre formas de consumo enfrentadas. 

El impulso hacia lo global sitúa en su horizonte, como punto de fuga, al comercio on-line 
según los estándares impuestos por Amazon, pero se concreta además en el despliegue 
colonizador de las  endas de las marcas globales sobre el mainstreet y los  malls, los centros 
comerciales de nueva creación, de la inmensa mayoría de las ciudades de los países 
desarrollados y emergentes. Frente a este impulso hacia lo global surge un impulso hacia lo 
próximo y lo local como freno y alterna  va. Se trata de un consumo consciente y polí  co, a un 
consumo en el que las decisiones se convierten en verdaderas tomas de posición en un 
debate abierto: usar la bicicleta en la ciudad, comprar sólo alimentos de “kilómetro cero” o 
sólo productos que respeten el medio ambiente, evitar los restaurantes de “comida 
rápida”, etc. Consumo consciente, porque los consumidores, lejos de comportarse como 
meros espectadores de contenidos elaborados por otros, adoptan sus decisiones de 
consumo como ac  vidades signi  ca  vas que forman parte de un plan diseñado para 
“conseguir que suceda algo”, un plan cuyo propósito úl  mo es dar forma y sen  do al entorno 
en el que transcurren sus vidas. Consumo polí  co porque además el consumo se convierte 
en un rasgo de iden  dad para las personas involucradas más ac  vamente en procesos de 
transformación polí  ca y social.

En el contexto de rede  nición en las formas de consumo, las librerías, encuentran su 
condición de posibilidad en la medida en que logran situarse cerca de lo próximo e inmediato, 
cuanto más ofrecen al público una experiencia de la forma y del lugar. En situaciones de crisis 
y amenaza de quiebra social, las personas buscan espacios que fortalezcan sus sen  mientos 
de adhesión y sus posibilidades de resiliencia; para lograrlo “…realizan un trabajo imagina  vo e 
incesante para garan  zar una cierta coherencia en su mundo, para intentar asegurarse de que 
el cambio catastró  co, la entropía, no causará estragos en sus vidas”(2). Las librerías pueden 
aproximarse a este impulso hacia lo local de una parte de los consumidores, pueden 
cons  tuirse en espacios de socialización que los consumidores eligen y usan como 
productores de localidad: puntos de referencia en un marco general de interpretación que 
permite a las personas “des-mercan  lizar” los bienes y su consumo; es decir, no volvernos 
iguales a las cosas que compramos, sino al contrario, conver  rlas en semejantes a nosotros, 
incorporarlas a esa “compleja dimensión hedonista, emo  va y comunica  va sobre la que 
proyectamos nuestros deseos y aspiraciones”(3). En úl  mo término, se trata de un fenómeno 
cultural más amplio, impulsado por los esfuerzos de una parte de la sociedad para reconstruir 
su mundo, amenazado por el derrumbe, sobre la base de nuevos principios é  cos y polí  cos.

Pero las librerías no están solas: también juegan un papel similar ciertos espacios 
asocia  vos y autónomos y otros mediadores privados, con o sin ánimo de lucro (en este 
aspecto no hay gran diferencia), como las galerías de arte y los teatros; pero además no sólo 
los agentes dedicados a la difusión de bienes culturales sino sobre todo un amplio abanico 
de comercios singulares de  pología muy dispar:  endas de ropa y ar  culos para “nichos” de 
a  nidades, delicatesen, pequeños restaurantes, cafés, bares de copas, etc. Entre unos y otros, 
a par  r de conexiones y diferencias muy su  les, con unas fronteras porosas y volá  les, se crea 
un entramado que es mucho más que un mero cluster comercial por su alta densidad 
simbólica. Punto de con  uencia entre el espacio público y el privado; línea discon  nua 
compuesta por múl  ples puntos idiosincrá  cos y singulares que, de forma espontánea y muy 
concreta, sus habitantes siguen para recorrer una ciudad cuando la sienten como suya propia; 
marco de referencia y orientación que cada persona elige y compone a su manera puesto 
que le permite pensar y reelaborar su relación con la ciudad en su conjunto y, por extensión, 
re  exionar sobre el lugar que ocupa en la sociedad y frente a sus contradicciones; 
orientado hacia lo local, el entramado comercial de una ciudad es siempre su epidermis 
dis  n  va y siempre mutante, es expresión de la riqueza y las posibilidades de la forma-ciudad.

La diversidad de una ciudad es fruto del trabajo y la imaginación de sus habitantes; 
preservarla exige una resistencia ac  va. De allí que la dicotomía entre lo global y lo local sea 
una de las dimensiones sobre las que la lucha por preservar la diversidad de una ciudad se 
intensi  ca. Pero, además, la disputa entre lo global y lo local atraviesa también el interior de 
las empresas dedicadas a la producción y difusión de bienes culturales, al menos, en 
cuanto superan una cierta escala. En los esfuerzos por ganar e  ciencia y alargar unos 
márgenes exiguos en un mercado estancado, resulta imprescindible el compromiso con una 
mayor racionalización, con la búsqueda de cada vez más e  ciencia, priorizando la previsión, el 
control y el cálculo; en de  ni  va, comprome  éndose con el gobierno de lo global.
La manera como se resuelve esta tensión que atraviesa a las organizaciones trae 
consecuencias palpables y no pocas veces genera contradicciones imposibles de resolver. Lo 
que está claro es que en ningún caso debe poner el riesgo el compromiso con lo próximo y lo 
local, con el esfuerzo por generar y la extender de la diversidad de nuestras ciudades. Tal vez 
aún debemos re  exionar mucho más sobre hasta qué punto, en un entorno globalizado, la 
supervivencia y la independencia de las empresas culturales, incluidas las librerías, depende 
de la fuerza y auten  cidad de este compromiso.

Notas:
1.- h  p://www.ledevoir.com/culture/livres/467011/temps-doux-pour-les-librairies-independantes-aux-
etats-unis
2.- Arjun Appadurai, Modernity at Large. Cultural Dimensions of Globaliza  on, University of Minnesota 
Press, 1996. La modernidad desbordada, Buenos Aires, Fondo de Cultura Económica, 2001
3.- Idem



Vicenç Villatoro (Terrassa, 1957) és periodista, escriptor i director del CCCB. **

Vicenç Villatoro   

El nou contra el vell, com deia Lampedusa? No m’acaba d’agradar. De 
vegades el nou és in  nitament més an  c que el vell. Però la primera 
victòria en la lluita per l’hegemonia és posar nom als bàndols. Diguem-ne 
la confrontació entre el que és, allò que s’ha construït considerant la 
cultura una de les germanes –la pe  ta- de l’estat del benestar i una 
concepció radicalment diferent. De vegades la confrontació no es 
produeix en el terreny de les idees, sinó en el de les paraules: no es tracta 
de fer discursos diferents, sinó de col·locar les paraules fe  txe de cada 
bàndol.

No sor  m de Lampedusa. El Ga  opardo no diu enlloc que s’ha de canviar 
alguna cosa per tal que res no canviï. El que diu és que, si no es volen 
revolucions, cal fer reformes. Que si el fonament del que hi ha ens agrada 
més que la intuïció del que hi pot haver, s’ha de reformar, reforçar, obrir 
el que hi ha. És l’esperit amb el qual es va construir l’estat del benestar a 
la postguerra europea. Perquè les reformes són millors que les 
revolucions. També perquè les eviten.

Tot això en nom de Lampedusa. I recordant que, a hores d’ara, per a la 
majoria de la gent, Lampedusa no és tant el nom de l’autor d’El ga  opardo 
com el de l’illa on arriben els grans con  ngents de refugiats a Europa. No 
és el nom d’un relat del passat, sinó de la urgència d’un present emergent 
i dramà  c.

La descripció i el debat sobre la vida cultural a Catalunya es pot fer en 
marcs diversos. Potser el més important és el pressupostari: darrere 
de molts dels problemes hi ha una qües  ó de model, però sobretot de 
recursos per fer-lo possible. Però posats a triar, proposo un marc més 
excèntric. Llegir-ho a l’ombra de Lampedusa del que diu o del que li fem 
dir a El Ga  opardo. Una novel·la que passa en un temps on el món vell es 
resisteix a morir i el nou encara no ha acabat de néixer. Com ara?

Avui a Catalunya es viu un combat per l’hegemonia en el món de les 
idees, d’una intensitat que recorda la dels vuitanta. I més  ns i tot del que 
llavors, aquesta disputa de l’hegemonia entre molts models diferents, 
però que  nalment acaben alineant-se en dos blocs, es fa dins del terreny 
de joc de la cultura. En una part mínima entre polí  ques culturals i a les 
ins  tucions de la cultura, en una part més gran en el teixit cultural i en la 
seva relació amb les ins  tucions. Algú diria que és entre la vella i la nova 
cultura. Amb una dis  nció generacional important. Amb la confrontació 
entre el model construït al llarg de trenta anys des d’ins  tucions de tot 
color i un nou model emergent. Amb el pes de les tecnologies…

*
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Núria Aidelman (Buenos Aires, 1979) i Laia Colell (Barcelona, 1979) són les directo-
res de l’Associació A Bao A Qu. Guardonada amb el Premi Ciutat de Barcelona d’Arts 
Visuals 2015. 

**

Núria Aidelman i Laia Colell    
Saber d’art –apreciar-lo, assaborir-lo, delitar-s’hi–  vol dir ser capaç de dedicar temps i atenció, 
d’aturar-se, de projectar una mirada desinteressada, d’estar ac  u sense esperar un bene  ci o 
resultat, d’exercir un pensament no u  litari, d’estar obert a allò altre. Ser capaç d’interrogació 
i qües  onament profund, d’implicar-se en quelcom desconegut. Vol dir també con  ar i ser 
capaç d’es  mar. Requereix, en de  ni  va, ser subjecte i ser capaç d’experiència.

A Què és ser contemporani?, Giorgio Agamben escrivia: “L’home modern torna a casa seva al 
vespre esgotat per un cúmul d’esdeveniments […] sense que cap d’ells s’hagi mudat en 
experiència. És aquesta impossibilitat de traduir-se en experiència el que fa insuportable 
la nostra vida quo  diana”. També George Didi-Huberman, a La supervivència de les lluernes, 
re  exiona al voltant de la possibilitat d’experiència i la seva absoluta necessitat. Ho fa amb la 
imatge de les lluernes: éssers meravellosos que només brillen en comunitat i en la foscor de la 
nit. “Poc importa l’e  càcia universal de la “societat de l’espectacle”, cal a  rmar que 
l’experiència és indestruc  ble, malgrat es trobi reduïda a les supervivències i les 
clandes  nitats de simples resplendors en la nit”. I una mica més endavant: “el recurs in  nit de 
les lluernes […] és la seva facultat de fer aparèixer el desig com allò indestruc  ble per 
excel·lència. […] Hem de conver  r-nos nosaltres mateixos […] en lluernes i tornar a formar, 
així, una comunitat del desig, una comunitat de fulgors emesos, de danses malgrat tot, de 
pensaments a transmetre”.

L’art, la creació, la capacitat de gaudir-los no només ens permeten construir-nos com a 
subjectes, sinó que, precisament per això, possibiliten també la construcció de comunitats que 
poden brillar en la foscor, ser capaces de desig, de projecció, compromís i aspiració i 
moviment vers quelcom millor.

També són aquests alguns dels anhels irrenunciables de l’escola: ser espai de descoberta i 
admiració, obrir o impulsar expecta  ves, fer de la quo  dianitat una aventura, generar 
con  ança (en un mateix, en els altres, en el món), fer possible el desig i fer possible que sigui 
possible el que es desitja. L’escola és (o hauria de ser) l’espai d’accés universal a la cultura, 
l’espai de la con  ança, la descoberta, el rigor, el gaudi d’aprendre. L’escola –i especialment 
la pública–  és l’única oportunitat per a molts i, per tant, l’única oportunitat per a tots. José 
Ángel Valente escrivia “la poesía no solo  ene mucho sen  do, sino que  ene mucho sen  do 
la necesidad de poesía”.

Art i escola són (o haurien de ser) aliats substancials. Perquè es fan grans mútuament; perquè 
ens fan millors.

En els darrers anys, la necessitat del vincle entre art i educació ha esdevingut un mo  u 
recurrent. Sovint, les converses sobre les di  cultats de les ins  tucions culturals i  ns i tot de 
l’art mateix, acaben amb referències a l’educació com a solució. Es mul  pliquen les jornades 
sobre “públics”. El “desenvolupament d’audiències” i “l’alfabe  tzació” cobren una presència 
creixent. I tanmateix, les polí  ques culturals cedeixen només un pe  t espai –és a dir, un 
percentatge ín  m dels pressupostos– a tot allò que té a veure amb l’educació i la “formació de 
públics”. Des de fa anys Barcelona i alguns altres ajuntaments apunten a esdevenir excepció, i 
segurament no és casual –i en tot cas no és trivial– que sigui precisament en l’àmbit municipal 
que es pren consciència del valor de generar espais per les relacions entre art i educació.

El sen  t de l’educació en art és profund, radical i ambiciós. Va molt més enllà de generar 
públics pel futur i d’incrementar les audiències. El valor de l’art resideix en què és espai 
d’experiència i, per tant, és quelcom vital, quelcom que transforma la nostra vida i ens 
transforma. Per això el terme alfabe  tzació no només és insu  cient, sinó que sovint amaga un 
dels més grans perills per a la transmissió de l’art: la reducció, l’assimilació a sistemes 
preestablerts on les respostes tenen més valor que les preguntes, les conclusions més valor 
que les exploracions. En el cas de la literatura, ningú confon la competència per descodi  car 
un text amb la capacitat de gaudir de les paraules d’un poema o d’assaborir les frases que 
dibuixen la descripció d’un personatge. Per què, en canvi, es fa servir i es planteja com 
aspiració l’alfabe  tzació visual o audiovisual? Existeix un alfabet del cinema o un alfabet de la 
pintura, la dansa o la instal·lació escultòrica?

Precisament és el saber lligat al gaudir, aquell saber que recorda el seu propi origen en la 
paraula saepere –que remet també al sabor–, el gust alhora sensible i intel·lectual, aquell que 
perseguim a Cinema en curs, Fotogra  a en curs, Creadors en residència als ins  tuts i tots els 
altres projectes i accions que desenvolupem a l’associació A Bao A Qu, dedicada a generar 
vincles entre art i educació principalment a l’escola i l’ins  tut. També és el més bell i di  cil de 
transmetre. Perquè no depèn d’assignatures (d’allò que s’assigna), sinó d’iniciacions; perquè 
no s’ensenya sinó que es comparteix; perquè no és con  ngut sinó obertura i desbordament; 
perquè és aventura i descoberta permanent.

*
Art i Educació: aliats substancials



Marta Lacambra (Tànger, 1957) és Directora de la Fundació Catalunya – 
La Pedrera.Va ser coordinadora de la Comissió parlamentaria per 
l’elaboració de la Llei de Biblioteques i del Patrimoni Cultural de Catalunya. 
Ha estat membre del Patronat del MNAC i del MACBA. 

**

Marta Lacambra 

Les Residencies Musicals:  programa especí  c de música clàssica que 
dóna suport als joves de  talent interpreta  u oferint una temporada 
estable de concerts a la Pedrera com a plataforma d’impuls professional a 
par  r d’un concert solo, un duet i un concert de cambra.

En el DansaAra a La Pedrera, s’impulsa el talent crea  u donant suport a 
la producció i exhibint els imprescindibles per entendre l’escena del futur. 
Es descobreix el talent  i es mostra la feina dels nous coreògrafs en 
col·laboració amb el Mercat de les Flors-El Graner.

Són dos exemples que he volgut destacar perquè, tot i ser les entrades de 
pagament, actuació rere actuació fem ple.

Col·laborar amb l’ESMUC, amb el Mercat de les Flors, amb el Taller de 
Músics,–  ens ha permès conèixer talent emergent i generar complicitats. 
Som una peça pe  ta dels que poden proposar-se la construcció, entre 
tots, de la Barcelona Cultural.

Els que m’han convidat a par  cipar en aquest cicle saben que em 
decantaré per la part ’ construcció”. Perquè no crec que nosaltres ens 
puguem permetre el ’ cansament”. I m’explicaré.

Penso en la situació dels nous creadors, ar  stes, intèrprets–  dels que 
tenen talent, formació i immenses dosis de crea  vitat però als quals les 
circumstàncies de l’entorn no els permeten viure de la seva passió.

Barcelona té grans equipaments per a la música, el teatre, la dansa, l’art 
i a cadascun d’aquests equipaments hi ha una programació, ara més que 
mai, adaptada a un pressupost con  ngut. A nosaltres ens agradaria 
contribuir a la construcció d’una Barcelona cultural que pensi que una 
part d’aquesta programació hauria de dedicar-se ’ als que comencen”. 
Potser un exemple pot aclarir a què m’es  c referint.

La Pedrera té en la música i la dansa un àmbit de referencia de l’actuació 
cultural de la Fundació, amb diversos programes que tenen com a comú 
denominador l’impuls al talent crea  u jove.

*
Més construcció que cansament
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Pilar Vélez (Barcelona, 1957) és directora del Museu del Disseny de Barce-
lona, historiadora de l’art i membre de la Reial Acadèmia Catalana de Belles 
Arts de Sant Jordi.

**

Pilar Vélez  

Van construir-se els centres per a unes col·leccions, com a ins  tucions que, i parlo 
ara des de l’òp  ca merament patrimonial, conserven i han de fer créixer unes 
col·leccions que són de tots i per a tots. Perquè les generacions futures han de ser 
receptores d’un passat que ha estat la base del seu present. Perquè la crea  vitat 
d’avui és el patrimoni del demà i és als professionals a qui ens pertoca de 
detectar-lo. La fase de construcció de contenidors ja està superada. Ara ens toca 
saber-los omplir amb el coneixement del present i una visió de futur.

En el món actual, protagonista de grans transformacions que estem vivint, es fa 
evident la necessitat de seure i discu  r sobre quines són les col·leccions que cal 
impulsar o ampliar, quines de noves cal construir, quins buits s’han d’omplir, etc., tot 
plegat per evitar oblits imperdonables o duplicitats abstruses (i cares), que no ens 
podem permetre. Perquè els grans centres museís  cs amb seu a Barcelona, i ara 
parlo sobretot del món de les arts en sen  t ampli, són els responsables d’aquesta 
labor que és el fonament del futur patrimonial de la ciutat.

Des de fa unes quantes dècades, el món digital i totes les seves aplicacions ens 
faciliten la vida quo  diana i professional. Però no podem confondre l’instrument 
amb els con  nguts. Les eines han d’estar al servei dels objec  us, no ens 
equivoquem. El patrimoni ’ analògic” té un valor presencial que no pot ser subs  tuït 
per cap succedani. L’impacte que provoca no és comparable, de ben segur.

Barcelona no pot adormir-se ni deixar passar més temps sense re  exionar sobre 
quin vol que sigui el patrimoni que segueixin conservant i difonent les ins  tucions 
que vetllen per la seva memòria cultural.

Des de fa uns 30 anys Barcelona ha estat dotada d’uns equipaments culturals 
projectats perquè  ngués aquelles instal·lacions que són pròpies de tota ciutat que 
vol posicionar-se en el món actual. Els buits o els endarreriments existents són 
coneguts. Tanmateix, no cal ara fer-ne la història per recordar les mancances que van 
arribar  ns a unes dates massa tardanes d’una postguerra molt llarga.

S’han creat nous museus, centres d’exposicions, centres de recerca, 
biblioteques, arxius, o bé s’han reformat a fons alguns de ja existents d’acord amb 
les necessitats actuals. Tots ens són ben familiars.

Amb totes les crí  ques possibles, aquest esforç ha estat posi  u perquè ha permès 
que Barcelona es posicioni en diversos camps culturals. Tot un repte assolit en una 
gran part gràcies a l’esforç notable de l’àmbit públic, més algunes inicia  ves privades 
de primer ordre.

Sense pecar d’il·lusos -sabem perfectament que alguns projectes necessitarien més 
recursos, humans i econòmics-, ens endinsarem en el terreny del patrimoni cultural, 
i en concret, en el terreny de la polí  ca de formació de col·leccions de la ciutat de 
Barcelona/Catalunya, atès que no podem deslligar-les.

*
Un deure pendent: la polí  ca de formació 

de col·leccions patrimonials



Francesc Català-Roca (Valls, 1922 - Barcelona, 1998) va ser fotògraf.**

Francesc Català-Roca *
Palau de la Música Catalana

© Crèdit: Imatge cortesia de l’Arxiu Fotogrà  c del COAC – Col·legi d’Arquitectes de Catalunya
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Pilar Parcerisas (Manresa, 1957), vicepresidenta del CoNCA (Consell Nacio-
nal de la Cultura i de les Arts), és crí  ca d’art, curadora d’exposicions 
independent i guionista.

**

Pilar Parcerisas 

fórmula IKEA, la compra a través d’ internet i per la pèrdua d’una clientela 
que ha envellit: la classe barcelonina que es podia permetre encarregar 
cuines i salons als preus dels dissenyadors locals de Vinçon. 

Mariscal, el triomfador del disseny dels jocs olímpics s’ha declarat a  
la ruïna, símbol més que evident de la mort de la Barcelona olímpica 
d’avantguarda. El sector de galeries de Consell de Cent s’ha desmembrat. 
Desapareguda la galeria Joan Prats de l’establiment de barreteria que li va 
atorgar un pedigrí d’avantguarda, el sector ha quedat molt tocat amb la 
pèrdua d’ almenys de la meitat de les galeries que s’hi instal·laren 
establement als anys 70. Les galeries de Barcelona no saben qui és el seu 
client actualment. Bona part del col·leccionisme familiar i empresarial de 
tota la vida ha anat desapareixent sense con  nuïtat generacional.

Barcelona no ha sabut mantenir el caràcter an  c de molts establiments, 
com el Quílez i la ciutat franquícia ha engolit el pedigrí local i bona part 
de la seva economia. Apart l’empremta de Gaudí, el Passeig de Gràcia ha 
canviat tota la seva fesomia.

La composició social de la ciutat no és la mateixa i la militància de les 
noves generacions amb la ciutat tampoc no ho és. Ha canviat el sistema 
de relacions dels ciutadans amb la seva ciutat. Barcelona ha de fer una 
profunda re  exió i no emmirallar-se en el que potser ja no és. La foto 
 xa de la Barcelona olímpica de model turís  c ja no hi és. La foto es mou 

cada dia i ningú no subjecta la càmera.

Barcelona és el que era? ( o no?). Els seus límits de ciutat burgesa i 
provincial s’han desbordat. Mentre Madrid segueix sent la capital 
d’Espanya i no ha transcendit aquests límits, Barcelona ha esdevingut una 
ciutat global, amb tots els seus avantatges i inconvenients.

Amb una mirada al nord i a l’est, Barcelona gira cap on volta l’economia 
del món. El model olímpic queda lluny, però ha deixat una empremta 
inesborrable, la del model turís  c, tan discu  t avui, un model que lluïm a 
l’estranger, però que pateixen els seus ciutadans.

La Barcelona del Mobile World Congress ja no és el de la Barcelona 
olímpica, respon a un model de ciutat  estacional econòmicament 
parlant. Barcelona s’ha transformat en una ciutat franquícia i en una 
estació econòmica, on pot aturar-se per uns dies l’economia mundial. 
Aquest fet que d’una banda és molt posi  u per una altra genera una 
pèrdua de poder de la classe burgesa que ha dominat Barcelona durant 
dècades.

El comerç  local s’ha esllanguit. Ja no parlem del pe  t comerç, sinó del 
comerç de mitjana i gran dimensió; també el comerç de disseny i 
d’avantguarda, com per exemple Vinçon, que ha sucumbit davant la 

*
Barcelona a l’era global



Juli Capella (Barcelona, 1960) és arquitecte.**

Juli Capella 

Perquè l’arquitectura li porta segles d’avantatge. El disseny té un 
naixement contemporani al voltant de les avantguardes del segle XX  –
amb un singular protodisseny modernista– que arrenca amb el GATCPAC 
i s’esmicola abruptament durant la Guerra Civil per revifar a  nals dels 
anys 50 al FAD i encetar el seu arrelament. 

Tot i ser un dels trets diferencials de la crea  vitat barcelonina, fruit de la 
industrialització amb sensibilitat, el disseny encara arrossega mala 
premsa. Certa intel·lectualitat el considera massa frívol o este  cista i li 
nega el rang major cultural que demanava Cirici.

No està considerat dintre de les caselles culturals convencionals: música, 
pintura, teatre,  literatura, fotogra  a… la seva ambivalència com a 
producte de consum alhora que creació, l’allunya dels cànons més 
estrictes. Però, ¿no es mercadeja també amb els quadres, les cançons, les 
performances, els llibres i l’arquitectura? Efec  vament tot producte 
cultural està sotmès al mercat de forma inexorable. Cal destriar el valuós 
de la palla.

Ara el bon disseny ha de validar la seva per  nença al tronc principal de 
les arts. Els països més civilitzats ja no en tenen cap dubte, conscients de 
la seva rellevància social. Aquí ens permetem dubtar-ne per ignorància. 
Cal una mica més de rauxa!

El crí  c d’art Alexandre Cirici Pellicer va escriure l’any 1946 a la revista 
Ariel l’ar  cle “L’art de la saviesa“. Feia un repàs de l’art català que concloïa 
així: “Cal que arribi el dia del retorn a l’harmonia, i en el nostre país, una 
gramola, un lavabo, una forquilla, un capell o una ampolla, no menys que 
un monument,  nguin aquella plenitud universal que de la cultura 
clàssica han heretat les barques de les nostres platges i les arades dels 
nostres camps, obres d’art, tan belles.”

Per primera vegada, ara fa setanta anys, s’emparentava el disseny més 
humil i funcional dels estris quo  dians amb les arts. Hi havia una 
enyorança de les cultures clàssiques mediterrànies, citava l’Atenes de 
Perícles i la Florència dels Mèdici com a model de referència per 
il·luminar-nos. La Barcelona de qui…?

Des d’aleshores la cultura crea  va catalana ha anat desenvolupant una 
meritòria trajectòria dins l’àmbit del disseny, tant industrial, tèx  l, com 
grà  c. La recent inauguració del Museu del Disseny a Barcelona és una 
 ta del ferm arrelament d’aquesta recent disciplina, tot i la seva 

insipiència. 

*
Cultura i disseny, massa seny
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Jordi Serchs Serra (Berga, 1965) és llicenciat en Geogra  a i Història, 
diplomat en documentació per la Universitat de Barcelona, és arxiver i 
dirigeix l’Arxiu Fotogrà  c de Barcelona des de l’any 2008. Par  cipa al Pla 
Nacional de fotogra  a, impulsat des de la Generalitat de Catalunya.

**

Jordi Serchs 

Més enllà de la demanda d’un centre nacional de Fotogra  a, que pot ser 
un edi  ci o un observatori, el Pla Nacional proposa una sèrie d’eixos que 
van des de la formació  ns a la restauració, passant per les polí  ques 
d’adquisicions i procediments d’ingressos així com la de  nició d’una 
col·lecció i d’un fons nacional de fotogra  a, posant l’accent en la difusió 
d’aquest patrimoni amb eines digitals, a través del Portal de fotogra  a de 
Catalunya: Alabern.

La xarxa de centres que avui en dia treballem en aquest camp és prou 
rica i variada, però podríem treballar millor amb més recursos i una 
coordinació més e  caç. En aquest sen  t, l’Ajuntament de Barcelona, que 
creà una secció de fotogra  a dins l’Arxiu Històric cap a l’any 1931, i que 
és l’origen de l’actual Arxiu Fotogrà  c de Barcelona, manté actualment 
una àmplia oferta en aquest àmbit amb el Centre de la imatge a La 
Virreina, així com quatre centres cívics especialitzats i una biblioteca 
pública dedicada a la fotogra  a.

En un moment de crisi de la professió de fotògraf és necessari coordinar 
esforços entre totes les ins  tucions per recollir adequadament el 
patrimoni en risc, i tractar-lo en condicions, per facilitar la seva difusió. En 
aquest sen  t, la tecnologia digital pot ser un gran aliat dels centres que hi 
treballem, tot i les amenaces de futur que comporta la preservació digital.

El patrimoni fotogrà  c ha estat àmpliament recollit pels arxius del 
nostre país, però mai com als darrers anys hi ha hagut un interès tan gran 
per la fotogra  a. Ja sigui com a tècnica, com a creació ar  s  ca o com a 
document tes  moni de la història, les imatges són objecte d’un interès 
creixent per part de museus d’art, galeries i centres de patrimoni en 
general.

A la dècada dels 80, amb la celebrada primavera fotogrà  ca, es va 
impulsar la redacció d’un llibre blanc de la fotogra  a a Catalunya que 
radiogra  ava el sector i proposava actuacions públiques, posant les bases 
d’una polí  ca fotogrà  ca. Tot i els avenços evidents, ben entrat el segle 
XXI el sector de la fotogra  a demana encara més coordinació en les 
polí  ques públiques, diàleg amb els fotògrafs, i també amb les escoles, 
les galeries, les associacions i altres agents que conformen l’entramat del 
que podríem anomenar sociograma de la fotogra  a catalana.

*
El patrimoni fotogrà  c a Catalunya, 

en ocasió del Pla Nacional de Fotogra  a



Aquestes qües  ons poden portar al centre de la qües  ó. Però, amb o 
sense aquestes preguntes i les seves possibles re  exions, sembla haver-hi 
unes percepcions força arrelades; i la percepció, sovint, forja la realitat.

Sembla que el que es percep és com si en la dinàmica cultural del país 
hi hagués dues realitats: Una metròpoli ben alimentada, sense risc, amb 
molta presència als mitjans, però amb una rela  va (poca o nul·la) 
incidència en el teixit real de l’ac  vitat cultural a tot el territori (si no és 
només la interacció d’oferta-consum); i una realitat situada sobretot (però 
no només) fora de la capital, lligada a la societat de base, sovint amb poc 
abast social i territorial, que és ignorada pels mitjans nacionals, però que 
generalment actua com a motor general de la realitat cultural; una 
realitat comarcal que és la d’un treball de base (a vegades no forçosament 
de gran qualitat ni “exportable”) que resta allà tancat i independent de la 
metròpoli.

Més enllà de si aquesta percepció és real o no, prejudici o no, contrastada 
o no, tòpica o no, convé sospesar-la i re  exionar-hi, ja que és una 
percepció escampada i força comuna.
 

Anton Granero (Manresa, 1954) és dissenyador. 
Víctor Sunyol (Vic, 1955) és poeta.

**

Què és i què suposa Barcelona i el seu entorn cultural pels entorns 
culturals d’allò que des de la capital s’anomena “comarques” o “la 
perifèria”?  Quina visió n’hi ha des de la resta del territori?

D’entrada, al costat de la pregunta (que mo  va aquestes ratlles) se n’hi 
podria fer una altra, i molt essencial: Per què es formula bàsicament 
aquesta qües  ó i no la inversa? Per què la capital no es demana, abans de 
res, com veu ella tot el territori que hi ha més enllà de les seves 
fronteres?

A par  r d’aquesta qües  ó (la primera) es poden formular algunes altres 
preguntes, i també constatacions.

Preguntes com: Barcelona és realment una capital cultural? La pregunta 
no és gratuïta; cal pensar-ho bé, ja que pressuposa demanar-se de quin 
projecte cultural (nacional) s’està parlant, de quin país es vol. Barcelona 
ha sabut ser capital? És un centre que irradia? O només fagocita? Què té 
la seva força de centrípeta i què té de centrífuga? Quines xarxes 
territorials ha creat o ha propiciat? Fins a quins punts està aïllada i 
connectada amb el territori?

Anton Granero i Víctor Sunyol *
“Qui són?” vs “Qui som?”
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Per altra banda, quan des de la polí  ca nacional s’ha volgut trencar 
aquest mur, moltes vegades s’ha fet a par  r d’aquesta realitat cultural de 
base; però s’ha vist com, per causes diferents, molts d’aquests projectes 
no han reeixit (la xarxa de centres d’art contemporani en pot ser el millor 
exemple) o no han sabut arrelar-se en el lloc i con  nuen essent ac  vitats 
“colonitzadores”. A part de la  ra de Tàrrega, per exemple, altres 
esdeveniments d’aquest  pus (com el Mercat de Música Viva de Vic) 
con  nuen essent ac  vitats “pos  sses” o “colonitzadores”.

En el dilema (i drama) de l’ar  culació cultural del territori també cal tenir 
present el “joc” de polí  ques realitzades pel PSC i CDC des dels seus 
diferents feus de diputacions i municipis (capital i capitals incloses). 
Aquesta confrontació de competències amb dues línies força diferents 
de polí  ca cultural, ha estat molts anys al centre de la polí  ca i l’ac  vitat, 
i han estat molt decisives per a la con  guració de la realitat en què ens 
trobem.

Des de les comarques, moltes de les estructures i infraestructures 
culturals de la capital es veuen sense rumb, a la deriva, a mercè dels 
interessos par  culars i estratègics dels polí  cs i sense apro  tar ni la 
trajectòria efectuada ni la realitat del país. (Podríem parlar del MACBA, 
Santa Mònica, el Canòdrom… Una excepció en seria el Mercat de les 
Flors). Hi ha grans equipaments, però en la majoria no s’ha consolidat 
una línia, una polí  ca, i molt menys una direcció vers la resta del territori. 
Aquestes estructures di  cilment poden veure’s com a ar  culadores d’una 
capital cultural.

Es podria dir que hi ha un procés que, de l’enlluernament que pot 
provocar la capital, deriva cap al desinterès o la inhibició; el sen  ment 
que la capital és un altre món, d’on es pot pouar, però que no té gaire a 
veure amb la realitat de l’experiència cultural real del territori. Una me-
tròpoli que en les estructures i infraestructures nacionals  ha posat més 
atenció en la internacionalització que no pas en la vertebració nacional; 
més èmfasi a conver  r-se en aparador que no pas en laboratori de 
cooperacions. Això, evidentment, pot produir una fractura, si no l’ha 
produïda ja. Per qües  ons d’invisibilitat, de sen  ment d’ignorància…; 
produïda per simple abstenció.

Per altra banda, és ben cert que la realitat i la percepció de Barcelona es 
dissol en moltes coses diferents. Hi ha una imatge  xa de la ciutat, que és 
un miratge evident, feta de prejudicis, visions ja no reals (esbiaixades per 
an  quades, subjec  ves o ignorants), i dissolta en molts pe  ts elements. 
Una imatge que no pot ser real perquè no es pot conèixer tot el que és 
la ciutat. Per això es pot parlar de “mur”. Un mur real (pràc  c) i un mur 
conceptual. I per això també es pot parlar de “perifèria” o “comarca” dins 
de la mateixa ciutat.

Un mur que pot condicionar el nostre futur cultural. Per això cal decidir si 
es vol conservar o si es vol reconver  r en una xarxa ac  va i bidireccional. 
I d’això en depèn el futur del país. Mentre hi hagi dues qües  ons sobre 
la iden  tat (“qui som” i “qui són”) i no només la pregunta “qui som”, una 
peça elemental ens falla.



Els Pérez de Rozas (Madrid, 1893) varen ser fotoperiodistes a Barcelona.**

Trasllat al Museu de la Ciutadella de 
“La Batalla de Tetuán”, de Fortuny

# Setmana dels museus

© Crèdit: Pérez de Rozas. Trasllat al Museu de la Ciutadella de “La Batalla de Tetuán” de Fortuny, 1957. Fotogra  a diposi-
tada a l’Arxiu Fotogrà  c de Barcelona.

Pérez de Rozas*
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Fèlix Riera (Barcelona, 1964) és codirector de Hänsel* i Gretel*.**
# Setmana dels museus

Veiem una àmplia sala buida de la Na  onal Gallery, en silenci absolut. La càmera 
ens mostra diferents obres, entre les quals destaca l’Al·legoria de la Prudència de 
Tiziano. La seqüència quedarà interrompuda per l’entrada d’un empleat de la 
neteja que està encerant els sòls. El soroll mecànic i con  nu ens retorna a la vida, 
allò quo  dià. Els Rembrandt, Tiziano, Bo   celli, Holbein, Hogarth o Turner 
quedaran a la mercè d’un nou dia a la Na  onal Gallery. Així comença el  lm de 
Frederick Wiseman, que indaga en els organismes vius d’un museu. Ens mostrarà a 
guies, educadors, restauradors, gestors i al públic com a part de la vida secreta de 
les obres d’art que conté aquest magní  c museu de Londres. La Na  onal Gallery 
recull a les seves parets obres des de l’Edat Mitjana  ns al segle XIX. Aquesta 
setmana hem celebrat el dia internacional dels museus, espais des  nats a la 
contemplació, en un moment en el qual l’atenció està descentrada de tot centre i 
queda sotmesa a una contemplació amb els peus més que amb la mirada. Quantes 
crí  ques han caigut durant els úl  ms anys sobre aquestes ins  tucions que van 
néixer com a arques de Noè per preservar de la destrucció de l’home i del temps 
els nostres majors assoliments creats per l’esperit humà. S’ha cri  cat que avui els 
museus posin més èmfasi a aconseguir més i més públic deixant en segon lloc 
l’atenció a la seva col·lecció i la seva polí  ca d’adquisicions, sense les quals un 
museu entra en decadència. S’ha parlat dels museus com un forat negre, com 
observava Jean Clair, on “tot entra en ell, i res surt”, “el forat negre del museu 
s’alimenta del que destrueix, guanya pes amb tots els materials de la civilització 
que l’envolta”. S’han vists sotmesos a un constant debilitament econòmic producte 
de la crisi, que els ha allunyat dels seus objec  us per haver de concentrar-los a 
lluitar perquè la pols del peix globus, les retallades, no els atrapi i els converteixi en 
zombis, en morts vivents de la cultura. Es parla molt dels seus costos, però gairebé 
mai del seu valor.

I, no obstant això, tot país que es preï deu el seu pres  gi als museus: El Prado de 
Madrid, l’Hermitage a Sant Petersburg, le Louvre a París, el MNAC a Barcelona o 
l’Accademia de Venècia. No és possible conrear la memòria i el coneixement de la 
condició humana sense els museus. No podem recórrer París sense entrar al 
museu del Louvre, entre els arcs que porten el nom de Vivant Denon, sense 
admirar les sales d’art egipci que Denon, company d’aventures de Napoleó, ens va 
llegar. Tampoc es pot arribar a comprendre com estem a la mercè de les 
con  ngències humanes sense veure la Tempesta de Giorgione a l’Accademia de 
Venècia. Com mai sabrem de quin  pus de silenci està feta l’existència de l’home 
sense les obres de l’art Romànic del MNAC de Barcelona. Els museus han de ser 
els únics espais del món que són, per concepció, espais universals. En ells veiem 
obres d’ar  stes de tot el món. En un museu res és local. Sempre transcendeix el 
seu espai  sic i ens col·loca enfront del món. En el museu Peggy Guggenheim de 
Venècia, al Palazzo Venier dei Leoni, les obres de Jackson Pollock estableixen un 
estrany i vibrant diàleg amb Nova York.

Tal és la capacitat que tenen els museus per mostrar, suggerir i indicar que André 
Malraux va crear un d’impossible en el seu llibre El museu Imaginari, en el qual 
obres indiscu  bles habiten amb obres de menor importància. Un museu que és, 
alhora, una crí  ca dels museus, de la creació però que expressa el vincle que hi ha 
entre totes les obres per llunyanes que siguin en el temps i l’espai. El museu com a 
lloc de llocs, com una  nestra que permet mirar i mirar  ns a ser observats per les 
mateixes obres. En un moment de crisi econòmica de gran part de les nostres 
ins  tucions culturals, els museus han de ser una prioritat i el dia mundial dels 
museus ens recorda  ns a quin punt són necessaris per a l’esdevenir de la cultura 
amb C majúscula.

Ar  cle publicat a ‘El Món’v el 20 de maig de 2016

Fèlix Riera *
Els museus 



Eduard Miralles (Barcelona, 1961) és el president del patronat de la Fundació 
Interarts, 

**

La qües  ó no és exclusivament barcelonina, ans al contrari. Tot observant 
polí  ques públiques per a la cultura, autòctones i foranes, al lament 
reiterat que sol expressar la queixa per la manca d’una veritable polí  ca per 
a la cultura és oportú contraposar-hi l’evidència que, en el fons, de 
polí  ques per a la cultura n’hi ha diverses, sempre més d’una, generalment 
dues (la que s’escriu amb majúscules i la que s’escriu amb minúscules), 
sovint tres o quatre (la de la cultura que s’escriu amb “k”, les propostes 
culturals per a la gent gran…), en de  ni  va, n’hi ha massa sense cap signe de 
connexió evident. Cosa que potser equival a no tenir-ne cap, però que no és 
exactament el mateix que no tenir-ne cap. El repte és ar  cular-les. Construir 
una nova excel·lència basada en la visibilitat amb base social tant com en la 
proximitat que es projecta a contextos territorialment més amplis. Allò que 
fem servir per projectar-nos culturalment a l’exterior, a l’internacional, és 
fràgil en la mesura que gaudeix d’una base social precària. I viceversa, allò 
que passa als barris i als territoris anomenats de proximitat sol tenir una 
base social ben àmplia, però és poc o gens visible, gairebé podríem dir que, 
en termes de projecció exterior més enllà de les fronteres del territori, és 
invisible.

Les nocions d’excel·lència i proximitat pertanyen, simptomà  cament, a 
universos conceptuals i semàn  cs diferents, en certa mesura contraposats i 
en certa mesura complementaris. L’excel·lència, associada a la cultura –i més 
concretament a la idea anglosaxona de les arts– forma part de la de  nició 
fundacional de l’Arts Council de Gran Bretanya a  nals dels anys quaranta, 
considerada com a objec  u (més exactament, la persecució i la consecució 
de l’excel·lència) de les polí  ques per a les arts. De fet, quan a  nals dels 
anys vuitanta s’enceta un profund procés de replanteig del sistema d’Art 
Councils, el  tol que s’adopta per a l’informe central és The glory of the

L’any 2006, en ocasió d’una reunió molt concorreguda durant els treballs 
d’elaboració del segon Pla de cultura de la ciutat, sota el nom propi de Nous 
accents, tot parlant de dislocació d’escales i altres crip  cismes similars, algú 
–no direm noms– va expressar el següent: “Allò que hauria de passar a 
Barcelona és que el CCCB actués com a cervell i motor del gran nombre 
d’equipaments i programes que hi ha dispersos al territori, especialment als 
barris de menor centralitat”. La cosa te’l seu què, perquè lluny de ser una 
boutade més o menys inspirada, posa el dit a la nafra en una qües  ó 
essencial que ni l’any 2006 ni ara no ha estat resolta encara: la desconnexió 
entre les polí  ques que actuen en un mateix espai; unes polí  ques que, 
com les rectes paral·leles del nostre remot passat escolar, avancen  ns a 
l’in  nit sense arribar mai a trobar-se.

La proposta, evidentment, va generar el previsible rebombori. Fins i tot hi 
va haver qui va considerar que aquest havia de ser el principi rector que 
ar  culés els con  nguts del nou pla de cultura de la ciutat. Però ja se sap que 
un pla de cultura és un piano amb moltes tecles, i que tant els compositors 
com els executants han de sotmetre’s a la necessitat de buscar múl  ples 
harmonies. El cas és que la idea va quedar mig sepultada entre dotzenes 
d’altres consideracions i propostes, sense arribar a assolir la consideració 
que mereixia.

Eduard Miralles *
Excel·lència = Visibilitat + Proximitat
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garden, manllevat d’un poema de Ruyard Kipling i ironia molt a l’anglesa dels 
riscos de la recerca a qualsevol preu de l’excel·lència. Allò que en sor  rà 
d’aquest procés és una mirada molt més social a les polí  ques per a les arts 
i la cultura (així com la proposta de crear un ministeri que complemen   i 
s’ar  culi amb la tradició dels consells ar  s  cs).

La proximitat, concepte de tradició lla  na i  ns i tot podríem dir francòfona, 
ha esdevingut no només un valor posi  u inqües  onable, sinó que s’ha 
conver  t gairebé en un tòtem o en un mantra en aquest món altament 
globalitzat. Tot allò que és bo ha de ser de proximitat. Tanmateix, cal 
recordar que la proximitat no sempre ha estat envoltada de connotacions 
posi  ves. El  lòsof Daniel Innerarity explica com a la il·lustració la 
modernitat incorpora una certa distància en la relació entre la societat i 
l’estat, justament com a an  dot a la conxorxa, l’arbitrarietat i el clientelisme. 
La proximitat en cultura incorpora una certa tensió amb nocions com les de 
visibilitat o d’excel·lència. La cultura anomenada de proximitat no només 
seria, en aquest sen  t, aquella cultura propera en origen a la ciutadania, que 
es produeix i es consumeix als barris i llocs propers, sinó que a més estaria 
escassament dotada d’excel·lència i seria poc visible, és a dir, que romandria 
absent de les grans operacions de projecció exterior dels territoris i de 
captació tant de talent com de recursos.

Antanas Mockus, cèlebre alcalde metropolità a la Bogotà dels anys noranta 
i de principis d’aquest segle, el qual va aconseguir rebaixar signi  ca  vament 
la violència en una de les ciutats aleshores més con  ic  ves del món amb 
una polí  ca municipal en bona mesura inspirada en un innovador 
programa de cultura ciutadana, deia sovint que la funció fonamental de la 
cultura a la ciutat consisteix a transformar en quo  dià allò que és 
extraordinari i fer extraordinari allò que és quo  dià. Una consigna que, en 
certa mesura, introdueix dimensions universalitzadores a la complexa tasca 
de fer polí  ca cultural en un territori.

Sovint, allò que esdevé universal –i que, en de  ni  va, acaba sent clàssic– 
són relats intensament locals passats per un poderosíssim  ltre estè  c. Què 
és sinó un drama lorquià com Bodas de Sangre o una tragèdia 
shakespeariana com Romeu i Julieta? Pensar des de les polí  ques per a la 
cultura en aquestes coses cons  tueix, sens dubte, una assignatura pendent.

Fer que Joan Manel Serrat assagi a barris poc o gens cèntrics i apro  tar la 
presència del seu grup de músics per treballar amb creadors del territori, 
presentar en primícia una de les darreres exposicions del pintor Antoni 
Tàpies mentre encara era viu en un ins  tut de batxillerat del barri del Besòs, 
estrenar una òpera feta per escolars al Mercat de les Flors, posar 
inves  gadors d’elit a treballar en tallers per tal d’abordar temes i resoldre 
problemes a escala de barri o de districte… cons  tueixen exemples de 
bones pràc  ques al respecte que s’han dut a terme al llarg dels darrers anys 
a la ciutat sense un programa especí  c que les posi en valor i les capitalitzi i 
davant del risc d’un oblit inevitable fruit del pas del temps.

Acabo reblant el clau amb una metàfora vagament castellera, que sovint 
hem u  litzat per parlar del tema estant fora del país i en llocs diversos. Tot 
bon casteller sap que la norma d’or per tal que una torre humana s’enlairi 
correctament és una sàvia proporció entre base i alçada. Sense una pinya 
sòlida i ben estructurada no hi ha castell que pugi. Una pinya tan necessària 
com uns segons, terços, etcètera, decidits i competents i un pom de dalt 
(dosos, aixecadors i enxaneta) equilibrat i resolt. Els castellers de la cultura 
sembla que encara es  guin lluny d’assolir aquest aprenentatge amb pro  t i 
diligència. En altres paraules –costailloberianes– és allò de la soca que més 
s’en  la com més endins pot arrelar.

A hores d’ara, en temps de nous horitzons, noves polí  ques i nous governs, 
potser val la pena endegar una re  exió en profunditat al respecte.



El cicle Fes  val o creació pretén aprofundir en com Barcelona 
s’ha conver  t en els darrers deu anys en una ciutat de fes  vals 
i un dels principals nuclis de fes  vals de música, d’audiovisuals, 
d’arts escèniques i d’arts visuals d’Europa. Sònar, Primavera 
Sound, In-edit, Loop, DocsBarcelona… i  ns a més d’un centenar 
de propostes que  ens mostren la vitalitat dels nostres gestors 
culturals en posicionar l’espai públic barceloní com a lloc de 
creació obert al món. No obstant això, hi ha molts que pensen 
que la vitalitat i aposta crea  va inicial ha deixat pas a un 
plantejament de fes  val associat al turisme i l’oci. Es tracta 
d’establir què ens proposen els fes  vals com a aportació 
crea  va.

   Fes  val o Creació

cicle: *
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Rafael Vallbona (Barcelona, 1960) és escriptor i periodista. Autor de més de 
cinquanta llibres entre novel·les, assaigs, no  cció, viatges i poesia. Traduït a 
diversos idiomes.

**

Són dos models clars i que no es poden barrejar mai en una discussió 
sobre el tema. Un model busca el valor cultural, l’altre vendre cerveses. I 
això, als fabricants d’aquesta beguda, embrancats en una lletja guerra per 
conquerir aquests espais, els va de primera. Disfressant el marxandatge 
de cultura s’obté un simulacre tan idoni per vendre que ni el mateix Jean 
Baudrillard s’ho imaginaria a hores d’ara. És un frau cultural que, 
sàviament disfressat amb programacions estel·lars (després se senten 
malament, en condicions precàries i durades ín  mes), sedueix els mitjans 
de comunicació locals de tal manera que es converteixen amb devoció en 
còmplices d’un espectacle que, potser dóna una mica de pa per avui, però 
amaga tota la misèria del demà.

Però ara per ara la misèria és fes  va i tothom n’està molt content.

Paral·lelament a l’augment del turisme de masses, a Barcelona han  orit i 
crescut un nombre sens   de fes  vals que aporten tants visitants i 
negoci hostaler com escàs valor ar  s  c i projecció cultural. 
L’administració ha triat el negoci; ara és el sector de la promoció i difusió 
cultural qui ha de dir. Si calla, atorga. Si no es dissenya una estratègia per 
què aquesta mena de certàmens  nguin el coratge i el sen  t necessaris 
per atraure un auditori capaç de pres  giar la ciutat i llançar-la al món, 
la majoria de fes  vals acabaran sent mers parcs d’atraccions on beure 
cervesa és l’ac  vitat més agradable. Un banal mo  u per anar de festa a 
Barcelona un cap de setmana.

Com en tot hi ha exemples de bones pràc  ques, fes  vals que  ns i tot 
han tret aquest substan  u del seu nom per evitar confusions més que 
evidents. Són ac  vitats amb intenció prèvia, amb sen  t eminentment 
ar  s  c. Treballen en aquesta direcció a la recerca d’un plus de valor 
estè  c i buscant un públic objec  u que tendeixi a créixer, està clar, els 
hi va la vida, però fugint d’un generalisme sense criteri que potser dóna 
diners, aporta quan  tat d’espectadors i molta impostura. El mal és que hi 
ha molts polí  cs que, des de la ignorància, només valoren els 
esdeveniments per la caixa que deixen a la ciutat.

Rafael Vallbona *
Marxandatge i simulacre



Anna Alber   és periodista.**

Tan sols hi ha un parell de grans esdeveniments d’atracció i internacional 
creats a bon ritme: els fes  vals Sònar i Primavera Sound. Què té la 
música, a més de convidar a la festa i donar feina a molts cambrers? Com 
van treballar fa anys una colla de joves des d’un quartet del CCCB (amb la 
complicitat, per cert, de la Berta Sureda, entre altres gestors) i treballen, 
per crear i mantenir la indústria musical d’ara? La música és un negoci 
amb tendència a l’alça.

També fora de la capital catalana, on altres cites que requereixen moltes 
més infraestructures són ja imprescindibles, com el fes  val Temporada 
Alta de Girona.

El sistema cultural, en canvi, i no pas el crea  u tot i la deixadesa de 
responsabilitat actual, sí que sembla ben ensorrat. Potser cal aplanar 
muntanyes, concentrar esforços, augmentar el vergonyós 0,74%  que ni 
dóna per ballar sardanes plegats a la rotllana.

S’imposa un canvi de model, de fes  val i de manera de fer per deixar de 
ser una ciutat ensopida, letàrgica.

 

Barcelona persegueix des del segle passat, i el que va d’aquest,  el somni 
de fer del  Grec un fes  val internacional. Ser un referent de les arts 
escèniques, com ho és Edimburg o Avinyó, al sud d’Europa, a la 
Mediterrània. Sense èxit.

En art contemporani, crear una  ra de renom con  nua sent també un 
malson.  Altres manifestacions culturals lluiten per mantenir-se 
despertes, a algunes els costa despertar o han quedat dormides.

Per què? Què ho fa inviable?

Un sistema teatral ensorrat? Ara per l’impost i la crisi, i abans?

La manca de col·leccionistes? Uns grans equipaments xafats per la 
burocràcia? Un sistema que prioritza bene  cis per davant dels creadors? 
Els sorprenents criteris dels ajuts? Els polí  cs que han ostentat el poder? 
Les par  culars relacions d’allò públic amb allò privat? La dèria de 
controlar, atorgar, intervenir, dirigir la cultura en lloc de detectar, facilitar, 
oferir?

El públic, segur, és un gran misteri. I més quan està poc educat o és 
autodidacte.

Anna Alber   *
La persecució d’un miratge o el fracàs d’un somni
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Carles Decors (Barcelona, 1954) és escriptor i gestor cultural. **

Carles Decors *
Cultura i arquitectura (Andrés Cochero, Pavelló 

Mies van der Rohe), 2013 – Especial Dia de la dansa
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Marta Selva (Barcelona, 1953) i Anna Solà (Barcelona, 1953) són directores 
de la Mostra Internacional de Films de Dones de Barcelona.

**

En aquest sen  t, entenem que cal explorar la necessitat de recuperar, 
també en l’àmbit de l’exhibició cinematogrà  ca, el concepte de curadoria, 
entesa com la marca de l’autoria de la recerca, documentació i selecció 
que hi ha darrere d’una programació i com a element a tenir en 
compte en el moment  d’assegurar la seva qualitat. Aquesta autoria 
signi  ca, també, recuperar la visibilitat de la intenció i del compromís amb 
el discurs que emana de cada proposta i és, alhora, una manera 
d’inscriure els públics, la seva par  cipació i les seves possibilitats de 
transformar la seva experiència en cada proposta, com una peça 
imprescindible del procés de cada convocatòria.

Convé anar deixant enrere retòriques administra  ves condicionades pels  
impresos de les convocatòries de les  subvencions que, sense 
adonar-nos, ha anat con  gurant un model de narració sobre l’acció 
cultural que ha primat l’aparença de quan  tat d’impacte per sobre de  la 
qualitat. La conversa del sector es fa ara imprescindible per tal de 
construir des d’un  lloc  amb més capacitat de produir signi  cat, el relat 
de les nostres feines en tant que agències culturals que incidim en la 
con  guració dels imaginaris.

El 2016 es celebra la 24 edició de la Mostra Internacional de Films de 
Dones, una edició situada a les portes de la celebració del quart de segle 
d’aquesta inicia  va. Bon moment per preparar-se per fer un balanç des 
de la distància que suposa aquest trajecte històric. Com hem construït, 
solidi  cat i man  ngut ac  u i expandit aquest espai de visibilitat de la 
crea  vitat femenina? Quines línies de programació han  ngut con  nuïtat 
al llarg del temps? Com ha estat la nostra relació amb els públics? Quines 
complicitats hem establert amb les cineastes? Quin paper han  ngut les 
ins  tucions? Com ha interactuat amb altres espais o ac  vismes culturals?

Aquest exercici, tan necessari i que ningú no gosaria qües  onar, no acaba 
de ser  prou habitual en el sector cultural del nostre país com seria 
desitjable i molt poques vegades es converteix en un  tema d’interès 
compar  t. Més enllà de l’oportuna ocasió d’elaborar discursos globals 
que per  lin el mapa de les inicia  ves culturals a Catalunya, el debat sobre 
els criteris i la crea  vitat dels models de programació hauria de ser més 
vívid, desacomplexat, autocrí  c i transparent per tal d’afavorir una 
re  exió en profunditat sobre la connec  vitat que es proposa mantenir 
amb els públics en el context actual del domini del VOD.

Marta Selva/Anna Solà  *
Les visibilitats de la programació
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Jordi Herreruela és el director del  Cruïlla – Barcelona Summer Fes  val.**

En canvi els Fes  vals poden ser una ac  vitat econòmica viable, i per tant 
creixen i es desenvolupen amb les lleis pròpies del mercat. En temps de 
di  cultats els fes  vals han hagut de modi  car el seu vocabulari i 
començar a parlar d’impacte econòmic i d’ocupació hotelera per 
jus   car-se davant de les administracions públiques, i deixar 
temporalment de banda el seu valor cultural. Valor cultural que ha vingut 
donat més per la vocació par  cular i personal dels promotors que per 
algun  pus de condicionant de les administracions públiques, perquè en 
els darrers anys els esdeveniments són un negoci per Barcelona.

Més enllà de l’impacte econòmic dels usuaris de fes  vals, la meva visió és 
que els fes  vals paguen més en lloguer d’espais i serveis a la ciutat que el 
que reben en ajudes. En les bases de les ajudes de l’ICUB, d’ençà que jo 
les conec, els fes  vals es poden considerar com “propostes singulars de 
caràcter extraordinari d´interès per la ciutat”, i els criteris especí  cs que 
atorguen 4 dels 10 punts possibles són que el fes  val situï 
Barcelona com espai de creació i innovació internacional, que impliqui 
en  tats i públics internacionals, i que generi intercanvis amb altres 
països. Sembla que el suport a la creació local ha estat més un tema de 
debat que un element essencial en les polí  ques culturals barcelonines.

Davant del repte que suposa el  tol del cicle, i si es tractés d’una 
compe  ció, la meva resposta és clara: a Barcelona guanya el fes  val. 
Només puc parlar del sector musical, però a Barcelona no sóc capaç de 
veure en els darrers anys polí  ques públiques de  nides de suport a la 
creació musical, i està clar que el procés crea  u no és una ac  vitat 
industrial, per tant hauria de gaudir de la protecció de les diverses 
administracions públiques. Si no vaig errat, la música és l’única de les arts 
que s’ha quedat sense una fàbrica de creació pròpia, tot i que sembla que 
la Fabra i Coats podria deixar de ser un contenidor per a tot i començar a 
ser l’abanderada de la creació musical a la ciutat.

Tampoc veig que convisquin sales de concerts públiques i privades, 
sobretot perquè no existeixen les sales de concerts públiques. La 
música també deu ser l’única art que això no succeeix a Barcelona, 
perquè conviuen sense problemes teatres, sales d’exposicions i espais 
de creació públics i privats tant d’arts plàs  ques com d’arts escèniques. 
I això que Barcelona és una ciutat amb poquíssimes sales de concerts i 
amb grans di  cultats legals i jurídiques per obrir sales privades. Costa 
trobar dates per realitzar concerts a la ciutat, especialment per als grups 
emergents.

Jordi Herreruela  *
Fes  val i creació



Toni Rumbau (Barcelona, 1949) va ser fundador i director del Teatre Malic 
(1984-2002) i fundador del fes  val d’Òpera de Butxaca (1993) i de l’IF 
Barcelona – Titelles, Màquines i Fils (2015).

**

Ara bé, posar en el mateix sac aquests dos  pus de fes  vals em sembla 
no sols un error sinó també una mostra de mala voluntat, o potser més 
aviat un símptoma de miopia (o de simple i vulgar desconeixement) en 
l’anàlisi cultural de la ciutat. He vist moltes vegades responsables polí  cs 
en càrrecs d’importància cometre aquest error, persones que arriben a 
l’administració generalment procedents de l’empresa privada -o sota la 
in  uència dels principis que se li associen- i que volen, segons diuen, 
‘posar ordre, racionalitzar, modernitzar i regular l’ecosistema cultural de 
la ciutat’. Cada vegada que veig a un d’aquests espècimens, la veritat és 
que em poso a tremolar, ja que les conseqüències de les seves decisions 
solen ser dramà  ques i destructores per necessitat. Potser ara ja no m’hi 
poso a tremolar, en veure’l com un ‘déjà vu´ d’aquests tan suats, que més 
aviat em provoquen una certa commiseració i el somriure irònic, obligat a 
escoltar les seves lliçons de mercadotècnia. Quan era director del Teatre 
Malic (1984-2002) recordo que a cada canvi polí  c tant de la Generalitat 
com de l’Ajuntament, es vivia una situació d’aquestes, en la que cada nou 
càrrec de cultura ens rebia per explicar-nos la seva corresponent lliçó de 
màrque  ng en la ges  ó dels teatres, de manera que al  nal crec que si 
vam tancar el teatre el 2002 va ser més per no haver d’aguantar aquestes 
sessions de pedagogia que per qualsevol altra raó.

No és fàcil posicionar-se sobre la realitat cultural de Barcelona quan no 
es disposa d’una visió de conjunt prou àmplia. Cadascun dels agents 
culturals es mou en les seves franges d’especialitat, i és complicat saber 
què passa pels costats, i menys encara en franges més llunyanes. I 
malgrat aquest desconeixement de par  da que invoco, la meva 
experiència en aquesta temà  ca em diu que, pel que fa al  pus de 
fes  vals que conec o que a mi m’interessen, la veritat és que no en 
sobren sinó que, en tot cas, en falten.

Em refereixo a la mena de fes  vals que podríem de  nir de ‘creació’ i que 
responen a unes inquietuds dels seus emprenedors -molt sovint ar  stes 
al costat de gestors- relacionades amb la necessitat de disposar d’uns 
aparadors on fer visible els treballs de creació, propis i aliens, d’aquí i de 
fora. Al costat d’aquest  pus de fes  vals, hi ha els que responen a clares 
intencions comercials i que es mouen en paràmetres de productes i 
ar  stes de renom i pres  gi internacional, respectables al cent per cent i 
com el que més.

Toni Rumbau  *
Barcelona i els seus fes  vals: massa o pocs?
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Els entesos en sociologia urbana del futur, estan cansats de repe  r que avui 
en dia la riquesa d’una ciutat no està tant en les ofertes dels grans aparadors 
dirigides als públics massius, locals i turís  cs, -que també, per descomptat-, 
sinó sobretot en els teixits socials de la micro-cultura que són capaços de 
generar els substrats per a la creació de coses noves, originals i amb visió 
i vocació de futur. La famosa ‘ciutat del coneixement’ tan predicada per 
polí  cs i especialistes, no ho pot ser de veritat o ho seria sustentada sobre 
el buit, si no permetés al seu si deixar créixer, respirar i prosperar inicia  ves 
d’innovació des de la base.

Per això m’estranya i em sorprèn que als responsables polí  cs de la cultura 
els hi hagi costat tant entendre la importància i la necessitat de sales com 
les  ns ara anomenades ‘Alterna  ves’, o de fes  vals pe  ts de creació que 
aporten als seus programes uns valors afegits que si s’haguessin de pagar 
costarien una fortuna.

Recordo que en l’època que es diu ‘gloriosa’ de les sales alterna  ves a 
Barcelona -que va ser l’època en què menys diners tenien-, una època de 
vaques gordes com n’hi ha hagut poques, va ser l’època on més es va 
malbaratar diners públics amb pressupostos exagerats per als grans fes  vals 
ins  tucionals, o als grans equipaments llavors en construcció.  Quan mirem 
la situació des de la distància, és per morir-se de riure veure la ingenuïtat 
-fruit de la inexperiència i de la ignorància, certament- amb la que 
treballaven aquelles pe  tes en  tats, abocades a una constant humiliació per 
part dels bancs i de les mateixes ins  tucions.

Ara vivim una època de vaques  aques, però en la que no manquen milions 
per inver  r en els milers d’’startups’ que neixen com bolets per sa  sfer les 
necessitats tecnològiques de les mul  nacionals. I què són les inicia  ves 
culturals de base, siguin sales, fes  vals o plataformes de producció, sinó 
‘startups’ que van més enllà de la immediata aplicació tecnològica i es 
plantegen processos de recerca, de creació i de coneixement que miren el 
futur de l’art, de les ciutats i de la mateixa espècie? Una sala com la Becke   
-i tantes altres que li han estat properes-, no ha estat una mena de ‘startup’ 
que no ha deixat de donar noms al teatre de Barcelona molt d’ells amb 
poten  ssima projecció internacional?

És per això preocupant que en certa manera es vulgui buidar Barcelona de 
con  nguts. Frases com aquesta que ‘hi ha masses fes  vals’, si no es concreta 
el  pus de fes  val al qual es refereix, van en aquesta direcció: traslladar els 
con  nguts a les ciutats mitjanes de Catalunya i deixar Barcelona pels grans 
aparadors des  nats al públic global i al turisme. El perill és la 
provincialització de la ciutat, -i, de rebot del país -, l’electroencefalograma 
pla d’una cultura que rebutja els seus substrats de creació i que no reconeix 
la importància de disposar d’una ciutat gran i complexa com és Barcelona. En 
certa manera, seria no sols suïcida sinó també una traïció al propi ADN de 
la ciutat, que sempre ha volgut ser més d’allò que és, com si fos de veritat la 
capital d’un país que, legalment, només existeix en la ment de les persones.

Crec que si volem mantenir en bona salut la cultura de la ciutat i potenciar-la 
com espai de creació i d’innovació, de cara a poder-la projectar envers el 
futur, és molt important propiciar i donar corda a aquests cicles i fes  vals 
pe  ts així com a les inicia  ves que li són veïnes, sales i plataformes, les quals 
es mouen en els terrenys de la cultura de base i que busquen sobretot donar 
sor  da a la nova creació. Com deia abans, són les ‘startups’ de la cultura, 
indispensables per assegurar el futur de la ciutat.



   Periodisme cultural 
i altres pistes 

En aquest cicle de Periodisme cultural i altres pistes volem 
re  exionar sobre la pèrdua de pes de la crí  ca cultural en els 
mitjans de comunicació. Una crí  ca que hauria de ser 
generadora de pistes bàsiques per iden   car els camins 
d’excel·lència en el nostre ecosistema cultural. Un fet que 
preocupa al món de la comunicació, als agents culturals i a una 
societat que sovint, malgrat la sobreinformació actual, se sent 
més orfe de criteri que mai.
La manera com es comunica la cultura obre també alguns debats 
dels quals Hänsel* i Gretel* se’n vol fer ressò. L’enorme pes de 
l’entreteniment i una certa frivolitat en com s’explica el fet 
crea  u i les pràc  ques culturals contemporànies han portat a 
controvèrsies que qües  onen la seva efec  vitat i n’han fet 
minvar el seu pres  gi social.

cicle: *
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San   Fondevila (Barcelona, 1953) és periodista. Cap de secció d’Espectacles 
a La Vanguardia de 1982 a 2009. Crí  c i Columnista a La Vanguardia amb la 
secció La corbata. Col·laborador de revistes com El Público (1986/1992). 
Codirector de la revista teatral Hamlet (2009/2011). Crí  c i columnista 
cultural del Diari Ara amb El traspunt. Crí  c de la revista Time Out Barcelona 

**

Tot i que al nostre país la crí  ca no ha estat mai tan in  uent com a altres 
comunitats culturals, hi va haver un temps en el qual l’opinió dels crí  cs 
tenia al mateix temps el respecte dels ar  stes, que acreditaven així el 
seu valor davant de les polí  ques culturals de les ins  tucions, i una certa 
in  uència en l’esdevenir ar  s  c.

La crisi de la crí  ca va lligada tant a la davallada del model clàssic de 
comunicació de diaris i revistes especialitzades, un món de naixements 
i defuncions prematures, i a l’empobriment cultural de la societat, com 
a l’eclosió dels mitjans audiovisuals, que poc o res han fet per l’anàlisi 
ar  s  ca, i tot seguit del món digital i la conseqüent “democra  tzació” de 
l’opinió. El que compta és el que diuen els tuïts.

La pervivència de la crí  ca en l’actualitat, entesa com l’anàlisi 
contextualitzat en el temps i si cal en la història de l’art, està lligada a 
alguns diaris (Ara i La Vanguardia) i alguna revista marginal, mentre els 
webs culturals intenten redreçar la qües  ó a través però d’un 
voluntarisme que exclou i limita el per  l dels col·laboradors. Tant 
aquestes com una part dels diaris, sota la pressió del màrque  ng de 
propaganda, han assumit un procés de descomposició de les fronteres 
entre gèneres periodís  cs i ha donat a llum una mena d’híbrid que mal 
que bé vol suplir sense riscos el paper rigorós de la crí  ca.

La crí  ca d’art ja no és el que era. Pateix una agonia prolongada i crec 
que hi ha una certa unanimitat en què avui en dia no pinta gairebé res, 
ja que al mercat, que a la   és qui mana, no el preocupa la qualitat o el 
signi  cat de l’obra ar  s  ca més enllà de rendibilitzar-la com a 
producte comercial. Dit d’una altra manera, l’èxit o el fracàs es mesuren 
per la taquilla o el preu de les subhastes.

La crí  ca doncs sembla un residu nostàlgic, de vegades tòxic, d’un món 
an  c amb l’únic interès de documentar la història per futurs analistes. I 
és paradoxal que això passi quan més necessari sembla defensar la  gura 
del crí  c, a qui se li suposa una acreditació intel·lectual en la matèria.

San   Fondevila  *
L’agonia de la crí  ca com a gènere periodís  c



Montse Frisach (Ripollet, 1965) és periodista cultural al diari El Punt Avui.**

Finalment, la impressió que s’acaba donant al públic és que el periodisme 
cultural queda reduït a quatre o cinc blocs temà  cs. És trist però gairebé 
podem fer la llista de temes “més interessants” de la cultura: els premis 
Oscar, algun concert de pop i rock mul  tudinari, les necrològiques; els 
llibres més venuts de Sant Jordi; algun que altre escàndol per una obra 
sospitosa de no ser art en una exposició d’art contemporani; estrenes de 
pel·lícules de Hollywood llargament anunciades; temes de censura 
ar  s  ca; els rècords en subhastes d’art (per què aquest ha de ser un tema 
cultural i no econòmic?) i algun altre fenomen de llibre best-seller.

Tot plegat és un peix que es mossega la cua. La poca atenció a la cultura 
en els mitjans (el cas de la televisió és  agrant) no ajuda a guanyar 
a  cionats i contribueix de manera dramà  ca al seu descrèdit social. Però, 
d’altra banda, no és cert que els temes culturals no interessin a la gent. 
Fa poc, amb mo  u del 20è aniversari del programa La noche temá  ca, de 
La 2, em va cridar l’atenció que un responsable de Televisió Espanyola 
digués que si el programa s’havia man  ngut durant dues dècades era 
perquè tenia una audiència  del i constant. De la mateixa manera, els 
diaris que tenen bons suplements culturals noten un augment en les 
vendes, per lleuger que sigui, el dia que es publica el suplement. Excuses, 
doncs…

La cultura no és necessària. La cultura no dóna diners. La cultura no 
té audiència. La cultura és només un afegitó a les planes d’un diari, a 
la programació d’una cadena de ràdio o televisió, un apunt al  nal per 
desengreixar els con  nguts veritablement importants. Aquests són els 
missatges que inconscientment s’envien des de fa uns anys des dels 
mitjans de comunicació sobre la cultura. Però no és que l’espai dedicat a 
la  cultura s’hagi abandonat per la polí  ca i els temes socials. No, perquè 
han estat les seccions i programes d’esports (i també la polí  ca, però en 
menor mesura) les que han anat guanyant territori a la cultura de manera 
espectacular.

Les conseqüències d’aquest dramà  c abandonament per part de les 
direccions periodís  ques és que el periodisme cultural ha anat perdent 
en els úl  ms anys la seva funció i capacitat divulga  va i crí  ca, en pro de 
temes més frívols i/o amb polèmica inclosa, d’una banda, i excessivament 
poli  tzats, de l’altra.

En el cas de la crí  ca, sigui d’art, literària o d’espectacles, el gènere ha 
pa  t de manera especial les retallades de personal i pressupostàries en 
els mitjans de comunicació que s’han acarnissat de valent en les planes 
culturals. Els mitjans, així, han perdut rigor, pluralisme, profunditat i 
diversitat en els seus con  nguts culturals.

Montse Frisach  *
Excuses, doncs…
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Josep Mª Cadena (Barcelona, 1935t) és periodista i ha exercit la crí  ca d’art 
durant 25 anys a El Periódico.

**

Actualment ja no existeix la  gura del crí  c d’art amb secció  xa als 
diaris. Tot i que es fan informacions sobre les exposicions dels grans 
centres culturals, ja ningú visita assíduament les moltes galeries del 
país per a donar no  cia del gran número d’ar  stes que hi exposen –ahir 
mateix vaig assis  r a la inauguració d’una notabilíssima mostra del pintor 
Gerard Rosés a la Galeria Joan Gaspar de Barcelona, i avui no he llegit 
res al respecte als periòdics–. Potser els mitjans prefereixen apostar per 
temà  ques més majoritàries i rendibles, el lector ja no s’interessa pels 
quadres i les escultures o el llenguatge ar  s  c ha arribat a un cert 
esgotament que li ha fet perdre seguidors. En tot cas, és una llàs  ma. 
L’art ens allunya de l’animalitat, reforça la nostra humanitat i ens acosta 
a la divinitat. En de  ni  va, ens fa millors. Per això els diaris, amb sen  t 
de responsabilitat social i servei al ciutadà, haurien de creure en la crí  ca 
d’art.

Abans que res, vull demanar disculpes perquè  nc la intenció de parlar de 
mi en aquest ar  cle escrit per mi. No és que hagi pa  t cap atac 
d’egocentrisme, succeeix simplement que pretenc arribar a la categoria 
par  nt de l’anècdota i tot pensant en persones anecdò  ques m’he trobat 
a mi mateix –ja veuen, per tant, que no  nc cap rei al cos, tot al contrari–. 
Com que de ben segur molts de vostès no em coneixen –no només hi 
tenen tot el dret, sinó que segurament fan molt ben fet–, em presentaré: 
m’anomeno Josep Maria Cadena i sóc periodista.

A mitjans de 1985 jo treballava a El Periódico de Catalunya, i un bon dia 
el director, Antonio Arias Vega, em cridà al seu despatx per preguntar-me 
si creia que el diari hauria de contenir una secció de crí  ca d’art. Jo vaig 
contestar que considerava que sí, doncs l’art és una manifestació 
elevada de l’esperit i cal recolzar als lectors que tenen inquietuds en 
aquest àmbit tot procurant-los uns criteris de judici. Com que jo ja havia 
exercit la crí  ca d’art al Diario de Barcelona, Arias Vega m’encomanà de 
fer-ho a El Periódico, mitjançant una secció  xa que al principi fou 
setmanal però que arribà a sor  r dues i  ns i tot tres vegades a la 
setmana, i que durà  ns al 2010 –25 anys d’existència!–.

Josep Mª Cadena   *
La crí  ca d’art als diaris



Aquest apartat recull converses entre dues persones claus de 
l’ecosistema cultural barceloní on es tracten en profunditat 
temes d’actualitat i temes de fons que ens han de permetre 
entendre les claus d’aquesta nova ciutat que estem construint i 
projectant.

Aquests Diàlegs els publiquem conjuntament amb el diari La 
Vanguardia.

Diàlegs *

107

LLUCIÀ HOMS: Hem decidit començar Diàlegs Barcelona amb una xerrada entre dos creadors per 
posicionar la crea  vitat com a eix central de la nostra publicació. Aquest diàleg s’inscriu en el primer cicle 
de Hänsel* i Gretel*, Construcció i cansament a la Barcelona cultural. Vivim una complexa situació polí  ca: 
a les úl  mes campanyes electorals, la cultura ni ha aparegut, ni ha generat cap  pus de debat. La ges  ó 
d’aquesta complexitat no serà fàcil i Hänsel* i Gretel* vol aportar llums i referents per ajudar a entendre 
què està passant a la societat i situar la cultura com a un dels seus pilars.

ALBERT SERRA: És important la interacció que planteja la publicació amb la ciutat de Barcelona?

FÈLIX RIERA: La ciutat té un punt de representació, gairebé d’oposició amb la idea del bosc. El bosc és 
ocultar-se i perdre’s; la ciutat convoca la civilitat i el cosmopoli  sme, un altre  pus de plantejament 
cultural.

M’agradaria plantejar un tema: Des de l’àmbit cultural existeix una certa prevenció a parlar de qües  ons 
elevades que ens facin mirar més enllà del fet immediat; només ens referim a la part més u  litària de la 
nostra professió. Dos textos publicats fa poc, La salvación de lo bello de Byung-Chul Han i Libros secretos de 
Jacobo Siruela, plantegen des de diferents tradicions que un dels mals de la societat moderna és la 
separació entre allò què és bell, és a dir ornamental, i allò que és sublim, o sigui, producte de fractures, 
ferides, alteracions, inestabilitats… De la lectura d’aquests llibres, un treu la conclusió que els ar  stes 
també s’estan re  rant del fet sublim per connectar més fàcilment amb el ciutadà. Penseu que és així? 

AS: Aquesta fractura de què parles per de  nir una obra sublim està molt a prop de la incomprensió; en 
aquesta societat híper connectada i de consum, la fractura que més espanta és la de la incomprensió, 
perquè provoca el fracàs… Les experiències més extremes, o aquelles que estan desenvolupades d’una 
manera molt personal, espanten… I això pot arribar a reduir algunes obres i que siguin pensades més per 
ser reproduïdes que no per ser vistes en tant que originals… En contrast amb el que sempre s’havia pensat, 
que les obres originals tenien una aura, una mís  ca que no hi era a la reproducció. Però això també passa 
en l’àmbit personal, perquè la gent ja no es comporta de forma tan extrema com abans… 

Ignasi Aballí
ar  sta contemporani

Albert Serra
director i productor de cinema

Diàleg nº1 *
Albert Serra i Ignasi Aballí



FR: Ara les passions ens arriben debilitades.

AS: Potser l’Ignasi, que treballa amb un element molt conceptual, s’hi ha trobat amb aquesta incomprensió

IGNASI ABALLÍ: És cert que molts pensen que  ndrà més repercussió una obra reproduïda a les revistes 
que penjada a una exposició i que, per tant, treballen pensant en què pugui ser reproduïda… Però sobre això 
de la bellesa i el sublim penso que no es pot generalitzar: hi ha pràc  ques que posen per davant la condició 
fàcil, epidèmica, espectacular…, però també hi ha creadors que treballen des d’una ac  tud més crí  ca, sense 
tenir en compte aquest vessant. Tant el mercat com la crí  ca estan fent aquesta fractura més pronunciada: 
el que funciona en el mercat no determina la contemporaneïtat i els ar  stes que estan marcant la 
contemporaneïtat no tenen un retorn…

AS: Això cada vegada és més evident i en totes les arts. En el cinema ho és molt, ja que la crí  ca seriosa no 
té cap in  uencia ni sobre el mercat ni sobre el poder polí  c… només té importància per l’evolució de l’art 
abstret en si mateix. La desconnexió és total… vas a les galeries de Londres i tot el que veus és súper 
comercial. A Art Basel, un galerista em deia: ‘No són galeries, són empreses’.

FR: El paradigma d’això que estem parlant està representat per dos ar  stes: Je   Koons, que seria 
l’ar  sta-empresa, i Anselm Kiefer, que és l’ar  sta sense empresa… Són dos ar  stes en pols diferents que 
explicarien la dinàmica en què estem: Kiefer habita el misteri, mentre que Koons és pulcre, polit, amb obres 
mirall fetes per ser tocades…

AS: No es  c d’acord. Només són estè  ques diferents. Kiefer també és una empresa, amb un estudi al sud 
de França d’una gran megalomania.

IA: Jo tampoc crec que es  guin en àmbits oposats.

LH: Hi ha altres ar  stes més claus per explicar-ho.

FR: I els resultats?

IA: Koons mira cap a la tradició warholiana i Kiefer beu de la romàn  ca. Però en el mercat funcionen amb 
estratègies similars. Les grans galeries internacionals tenen obres de totes les estè  ques, així si un client en 
vol una d’una determinada estè  ca, la trobarà.. No són galeries com nosaltres les entenem, amb una línia 
programà  ca i que defensen un  pus d’ar  stes.

AS: Són ar  stes que no fan res incongruent, perquè tothom és  ll del seu passat. Koons ho és del pop, 
d’Amèrica, de la seva ciutat… ; i Kiefer ve del drama de la postguerra… En qües  ó d’estè  ques no hi ha res 
especula  u, no t’ho imposes en dos dies… Hi ha pocs ar  stes que siguin extremadament heterogenis i 
canviants… Potser Ai Weiwei… Però normalment els ar  stes tenen unes constants…

IA: …Unes constants que responen a les obsessions. Encara que tu vulguis escapar de les teves obsessions…

AS:… Elles t’atrapen a tu.

IA: És clar. Pot ser que formalment canviï l’obra, però estàs dient el mateix d’una altra manera, quasi sempre. 
Almenys, això és el que em passa a mi.

LH: I en el cinema pot passar això?

FR: L’úl  ma obra de Leos Carax, Holy motors, és una peça més pensada per estar en un centre d’art 
contemporani que en un cinema comercial. Igual que la teva pel·lícula sobre Casanova, Història de la meva 
mort,  ns i tot per la pertorbació que provoca a l’espectador.

AS: El cinema, a diferència de l’art, necessita  nançament previ. I treballar quan t’han pagat prèviament et 
canvia la perspec  va i el grau de llibertat. I sí, pot ser que es vagi cap al museu… però quin problema hi ha? 
Algunes imatges tenen un con  ngut conceptual gran i encara que siguin narra  ves sembla que hagin de ser 
vistes a un museu. Són obres a les quals el temps irreparable de la projecció no els hi va bé. I crec 
modestament que aquest és el cas de la meva obra. Te l’has de mirar i l’has de pensar i sembla que al cinema 
no hi hagi temps. Però això no ha de ser excusa per no veure-la tota.

IA: Tot té avantatges i inconvenients. L’art permet assumir qües  ons que no es poden assumir des d’altres 
àmbits més especí  cs: en el cas de la teva proposta, la mul  -pantalla, la durada…, però l’art no et dóna 
l’especi  citat d’un lloc i d’un espai i així molts espectadors veuran només un fragment de la teva obra i 
s’hauran de fer una idea del conjunt… I això també s’ha de tenir en compte.
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AS: Fins a quin punt s’ha de tenir en compte? Potser l’obra té una forma inassimilable pel públic d’avui, 
potser també ho és l’obra de Kiefer que, per les seves mides, ningú pot tenir a casa… És un dilema que jo 
intento evitar perquè et pot portar a llocs molt perillosos. 

FR: Incorporem una altra idea. A principis de segle la ciutat era motor de provocar instants de creació. En 
canvi avui les ciutats canalitzen la promoció de les obres però ja no són les seves precursores. Creieu que 
aquest canvi és recuperable o cri  cable?

IA: Sí que hi ha gent que treballa de manera explícita a par  r del que la ciutat genera, gent que treballa amb 
col·lec  us o barris… I crec que viure a les ciutats i poder accedir a cultura i interactuar amb altres persones, 
sí que és font d’inspiració i de generació de les obres. El que jo faig seria diferent si visqués al camp.

AS: És diferent l’ar  sta que té un cert reconeixement del qui el busca. Conec molts creadors que no viuen a 
una gran ciutat simplement perquè no s’ho poden permetre i sorgeixen com a elements aïllats: viuen allà on 
poden, on els criden, on tenen un projecte… La ciutat com a element esperonador o dialèc  c és 
impossible… És més senzill viure a Tailàndia que a Londres. I això és una tristesa per a les ciutats. Berlín es 
va inventar per solucionar aquestes mancances, és un experiment que es va transformar en un fracàs…

IA: El lloc ja no és determinant perquè existeix una tecnologia que et dona accés a tot arreu… En canvi, 
viure a Londres no et dóna accés a totes les estructures de Londres…

AS: Hi ha una qües  ó essencial. La ciutat ens ofereix el contacte  sic, però què ens aporta veure a un ar  sta 
 sicament i no a través del vídeo? La ciutat era important quan sí que exis  a dialèc  ca amb l’espai  sic.

FR: Baudelaire o Warhol, creadors de la nova ciutat, abasten la ciutat, la converteixen en obra i la 
transformen.

AS: Warhol la transforma totalment. Ja no s’entén la moda sense els ar  stes que la legi  men.

IA: Tant la teva obra com la meva exigeixen la presència de l’espectador. Les meves obres reproduïdes no 
s’entenen, estan fetes amb la idea de posar aquesta di  cultat: presència, comprensió, pràc  ca absència de 
res a veure. Les podria fer des d’un altre lloc, sí, però serien diferents.

FR: Què en penseu dels forats negres dels museus dels quals parlava Jean Clair, centres amb tal acumulació 
d’obres d’art que semblen un arca de Noè que no se sap a on anirà a parar… Aquesta idea de ciutat amb 
síndrome de Diògenes, acumulant peces d’art que la gent no podrà veure, és un element a corregir o ja és 
inevitable?

AS: L’element de fe  txisme sempre el  ndran, perquè els hi garanteix el valor, és la manera com es 
jus   quen. L’art com a experiència és més di  cil de vendre polí  cament… Els ar  stes, excepte els 
ar  stes-empresa, pensen la seva obra com a experiència però és di  cil que el poder polí  c es gas   els 
diners públics en l’art que s’ha de viure com a experiència.

LH: Això està canviant.

AS: Potser, sí, però és di  cil. Si no té connexió social, si no està lligat a un col·lec  u marginal, si no té 
concreció, si s’ha de gaudir de manera individual, si no implica una reverberació per a ningú més, és di  cil 
que el poder entengui que l’art té un valor cultural. Per a ells el valor cultural ha de ser visible, ha de ser 
quan   cable patrimonialment. I per canviar-ho necessitaríem uns gestors culturals molt avançats. A més, el 
judici crí  c és molt complex i hi afegeix una di  cultat més… Abans hi havia quòrum, en canvi ara el quòrum 
és el mercat i la contemporaneïtat es produeix molt secretament.

IA: Crec que sí que té sen  t que les ciutats amb una vida cultural rica  nguin ins  tucions que la facin visible 
i la comuniquin… No són forats negres a on es dipositen obres sinó que s’han d’ac  var; no són un magatzem 
de trastos, han de servir per enriquir la ciutat. Una altra cosa és com se seleccionen les obres i arribar a un 
consens sobre què té valor com a eina per entendre el lloc a on vius.

AS: Parles de valor com a tes  moni, no de valor estè  c que és més di  cil de determinar.

IA: Crec que s’han d’incloure les obres que documenten però també les de creadors que re  exionen d’una 
altra manera.

FR: Comentàveu el tema del judici crí  c. Sempre s’ha considerat que l’art permet una millor llegibilitat del 
món, però si necessita ser explicat per ser entès, la llegibilitat del món que ha de suggerir es prou clara? Algú 
del carrer pot llegir el món a través d’una obra d’art?



AS: És la mateixa metàfora del que passa al món real. Tampoc pots llegir el món real, la societat, el poder, si 
no és a través de l’explicació constant que et fan. A l’època de Baudelaire no necessitaves l’explicació, 
tampoc en certs moments del segle XX… En canvi, l’art sí que et permet tenir sensacions. L’art actua com 
a un sensor a causa de la innocència que caracteritza al creador. Malgrat tot, jo a les obres d’art sempre 
detecto alguna cosa, encara que el discurs sigui molt complex. 

IA: Jo crec que l’art sí que és una eina per llegir el món. Encara que, més enllà d’una primera aproximació, 
la decisió d’aprofundir, d’inves  gar, d’informar-se és personal. Els museus sovint donen eines per fer una 
primera aproximació, per desfer els codis i saber cap a on va l’autor.

AS: La  gura del curador va néixer per iniciar el procés de descodi  cació… És una  gura de la segona meitat 
del segle XX.

LH: Però hi ha una aproximació irracional a l’obra d’art?

AS: Jo crec que sí.

IA: Però tampoc hi ha dubte que l’educació és important. Si es comença a trencar la barrera entre l’obra i el 
públic des de la infància, des de la formació primària, després ho veus com una cosa normal.

AS: Els joves fan una descodi  cació, una lectura molt més complexa de les imatges, gràcies a l’ús de mitjans 
moderns… El mateix podria passar amb les obres discursives o di  cils.

IA: M’he trobat amb estudiants d’art de 18 o 20 anys a qui no els importa el Macba, el consideren anacrònic, 
no hi han anat mai… I això em preocupa. Per què aquesta desafecció, aquesta distància?

AS: Per què?

IA: A mi d’estudiant sí que m’interessava. Ara no hi ha curiositat. Pensen que allò és per a un altre. Abans 
faran skate al davant que entraran al museu.

LH: Però és un problema del Macba o és extrapolable a altres centres d’art contemporani?

IA: No conec igual de bé altres ciutats, però crec que ens ho trobaríem igual.

AS: Potser el Macba té una imatge freda. Normalment els grans museus, per afavorir els  uxos de visitants, 
complementen les seves programacions: exposicions més comercials amb altres que ho són menys, però 
aquí no ha estat possible per qües  ons econòmiques.

FR: El problema és que el Macba no té públic, al davant del Pompidou ningú fa skate perquè l’espai està 
ocupat per les cues de públic que hi volen entrar.

AS: La gent està fora o dins. Si estan fora, és per algun mo  u. Sembla que no poden estar a tots dos llocs.

IA: El barri del Raval és el que és i amb la construcció del Macba es va voler fer una operació per incorporar 
infraestructures i que no es conver  s en un gueto d’immigrants. Ara hi ha un equilibri complex, fràgil…

AS: És millor que l’altra alterna  va…

LH: Malgrat la gentri  cació…

IA: És un barri amb molta concentració i la plaça del Macba és una àgora de trobada. Jo visc al costat, ho 
veig cada dia… El que passa és que potser és més interessant el que hi ha fora que dins. Hi ha un text de 
Rémy Zaugg, un pintor que m’interessa molt, que diu que quan visites el Pompidou abans no arribes al 
davant d’una obra
has  ngut tants impactes visuals que l’obra ja no té importància. Aquest és un problema de la concepció 
dels museus espectacles: l’edi  ci és més important que els con  nguts.

FR: Creieu que la ciutat de Barcelona té una especial incomoditat amb l’art contemporani? Durant el 
Modernisme es va viure un esclat arquitectònic, però la burgesia que el va pagar tenia quadres de Rusiñol a 
les seves habitacions mentre que a París ja es vivia el trencament del cubisme; als jocs olímpics del 92, amb 
la ciutat dels arquitectes, quan es va viure el gran moment de transformació de la ciutat, el MNAC va dir que 
no al Mitjó de Tàpies; fa uns anys a Fotopress no es va deixar que la foto d’un torero s’u  litzés com a imatge 
publicitària; i fa poc al MACBA, amb la censura de l’exposició La Bès  a i el Sobirà també es va produir una 
forta discussió sobre l’art contemporani.
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IA: Els exemples són diferents, no entren al mateix sac. El Modernisme va ser un moviment anacrònic igual 
que ens ha passat en altres moments com a l’Exposició del 29: nosaltres seguíem al segle XIX quan Europa 
ja estava al XX. És cert que pa  m un cert retard, no sé si crònic, que produeix un desfasament entre les 
puntes d’avantguarda i el que nosaltres oferim. Els altres casos són diferents: el que va passar a l’exposició 
La Bès  a i el Sobirà va ser una censura associada a com estan con  gurades les ins  tucions; el cas del Mitjó 
és un cas d’un cert anacronisme per entendre que una obra com aquesta podria perjudicar a la ins  tució.

AS: La societat catalana és pe  tburgesa i conservadora, més que la de París o la de Madrid. No hi accedeix a 
través de la irracionalitat, com passa a la madrilenya, o a través de l‘esnobisme extrem, com succeeix a París. 
També és una representació de la nostra economia, perquè algú ha de pagar i ha de jus   car el pagament 
de la despesa… L’exhibicionisme d’allò que pot posar en risc la pau social no està ben vist aquí.

IA: Es curiós que la gent s’indignés amb el Mitjó de Tàpies, quan la seva obra semblava superada, assimilada, 
un clàssic. Tàpies té el poder de provocar, potser perquè és més famós: ‘aquest paio com es pensa que ens 
vendrà aquest mitjó estripat’…

FR: En un moment de màxima obertura es va produir un acte de tancament.

AS: L’art contemporani té sempre quelcom de resistència respecte a l’assimilació fàcil i aquest en seria un 
exemple.

FR: Si com ar  stes  nguéssiu la possibilitat de sor  r del bosc de Hänsel i Gretel o de quedar-vos-hi, què en 
faríeu?

IA: Jo tornaria a la ciutat. De fet, no l’he deixada. Però està molt bé fer incursions en el bosc i perdre’s i 
explorar altres mons, encara que siguin perillosos o que no hi puguis tornar… Perquè si no existeix el neguit 
d’anar cap al desconegut, de descobrir altres coses, no té sen  t el que estem fent.

AS: D’alguna manera quedar-se al bosc signi  ca que el que trobes allà ho busques en tu mateix. L’elecció 
depèn de moments, de caràcters o de moments d’un mateix caràcter. Si et quedes a la ciutat és perquè la 
ciutat t’ofereix alguna cosa, si no t’ha de donar res, si no implica cap plus, quin sen  t té? El caos de la ciutat, 
les trobades de Baudelaire o Breton, deambular de manera imprevista… si la ciutat no t’ha d’aportar res 
d’això, no té sen  t. I les ciutats ho saben i els governants ho saben… La gent és conscient que l’essència 
d’una ciutat és que passin coses i no que hi hagi més edi  cis o més franquícies.

IA: Els creadors, la gent, es mouen con  nuament. Viuen a on és possible desenvolupar el seu projecte, amb 
un cert nomadisme. Aquesta globalització de l’experiència, del fet d’estar i desplaçar-te, és la caracterís  ca 
de molts de nosaltres.

AS: No sóc jo qui trio sinó que em trien a mi. Uns amics que vivien a Nova York em demanaven que per què 
no m’instal·lava allà i els hi vaig contestar que si me n’anava era per fer alguna cosa… Les ciutats les tries en 
funció de què et perme  n fer alguna cosa.

IA: Jo  nc la doble experiència. A vegades el fet d’estar en un lloc m’ha permès pensar en allò que no podria 
pensar des d’un altre. Un moment molt interessant per a mi va ser quan me’n vaig anar a viure a Nova York a 
 nals dels 80, quan vaig entrar a un estudi buit i vaig haver de pensar en quins estris necessitava per crear.

AS: Tampoc podem descartar que viure situacions tan dures com la crisi actual puguin ser es  mulants per 
als creadors perquè t’obliguen a crear alguna cosa que vagi en una direcció visible. És complicat de 
determinar perquè tampoc hi ha moviments ar  s  cs, ara el moviment ar  s  c és el mercat i no hi ha res 
més… La lògica de l’ar  sta aïllat fa més di  cil que les ciutats creïn un teixit.

IA: Es poden crear grups per a  nitat amb gent que es van trobant.

AS: Crec que s’ha despres  giat la idea de grup. No ho creus? Torna la idea neoromàn  ca de l’ar  sta aïllat i 
quan hi ha grups sembla que els seus membres són de segona categoria, els fracassats i que la força està en 
els individus. No dic que sigui ni bo ni dolent…

IA: No ho  nc tan clar això jo.

AS: És una idea que s’està in  ltrant en l’imaginari i per això no passen coses a les ciutats perquè els 
col·lec  us desapareixen ràpidament perquè pensen que són un fracàs.

LH: Tàpies acaba negant  ns i tot Dau al Set.

AS: En de  ni  va és un tema merament comercial. Qui ven més l’individu o el grup?



IA: Quan s’han ajuntat els ar  stes per reivindicar els seus drets sí que ha funcionat. 

LH. El premi Turner, que l’ha guanyat el col·lec  u Assemble per les seves pràc  ques ar  s  ques 
contemporànies, és un element que indica que alguna cosa està passant. Aquest premi no s’ha donat de 
manera aïllada o casual, sinó que demostra que hi ha una altra manera de mirar l’art més enllà dels 
individus… I això és més fàcil que es doni en les ciutats. 

IA: Hi ha molts grups cons  tuïts…

AS: Jo em referia al grup d’ar  stes d’una ciutat amb a  nitat ar  s  ques i que con  guren el dia a dia ar  s  c 
de la ciutat. I això és el que està despres  giat.

IA: L’exemple seria el de les tertúlies. Ara les discussions es limiten al tema professional però no es 
discuteix sobre el fons del treball.

FR: En un assaig, Steiner deia que hi havia un recorregut a través dels cafès d’Europa que et perme  a 
copsar la seva intel·lectualitat.

IA: Es barrejaven pintors, polí  cs, escriptors…

AS: Gent pintoresca…

LH: On creieu que està el debat ara?, a on creieu que s’ha desplaçat?

IA: A Facebook. Jo no hi sóc i me’l perdo, però em diuen que es comparteix informació i es generen 
polèmiques.

AS: Llavors per què necessitem les ciutats? Al cafè es trobaven  sicament… i la presència  sica és el que fa 
memorables les ciutats.

LH: Aquesta és la voluntat de Hänsel i Gretel, generar un espai de re  exió on hi hagi un debat cultural 
sobre Barcelona i amb els mesos poder interrelacionar amb altres ciutats europees.

AS: Karl Lagerfeld comprava col·leccions per després vendre-se-les i deia que el que compta és el que tens 
al cap; si ho tens al cap, t’ho pots emportar per tot arreu. Si no de què et serveix? La idea aquesta de què el 
que ha de passar ha de passar al cap, més enllà de les ciutats o de Facebook… que no ha de tenir un retorn 
vanitós, que ho has de fer pel teu propi plaer. Això és el que feia abans la gent. I encara hi és…

IA: La passió

AS: Passió, curiositat i innocència, sense càlcul a priori.

Ignasi Aballí

Hotel Alma
Barcelona, 21 de desembre de 2015 

Albert Serra
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LLUCIÀ HOMS: Aquest diàleg no pretén entendre la naturalesa de dos projectes clau per Barcelona com són 
el Sónar i el Primavera Sound, sinó confrontar el model que ambdós tenen de ciutat.

FÈLIX RIERA: Vosaltres representeu plataformes que volen incidir en l’àmbit de la creació, però creieu que, 
per part de la ciutat, existeix la necessitat de relacionar-vos amb el turisme?

ALBERT GUIJARRO: El Primavera Sound és herència del treball que ja fèiem a l’Apolo, una feina molt lligada 
a la creació de base i als ar  stes emergents: determinem quins ar  stes ens interessen i els hi donem 
visibilitat. I no és  ns que, per donar resposta a una necessitat, fem el pas de crear el fes  val i comencem a 
parlar amb les ins  tucions, que ens adonem de la necessitat de construir un discurs perquè ens entenguin, 
donat que les ins  tucions no comprenien per què havien de donar suport a una escena independent que 
estava portant gent de fora a la ciutat. I és per adaptar-nos al seu llenguatge quan nosaltres comencem a 
parlar d’impacte econòmic: però no treballem perquè la ciutat  ngui més turisme, encara que si Barcelona se 
n’apro  ta de la nostra feina, encantats.

RICARD ROBLES: Quan va néixer el Sónar, el 1994, no és que la ciutat fos un desert cultural però sí que 
pa  a la ressaca post olímpica i tenia mancances d’equipaments, de diners i d’ac  tud, de saber quin era el 
relat que volia construir. Nosaltres vam detectar que hi havia una manera d’entendre la creació vinculada a 
les noves tecnologies que portava als ar  stes a trobar noves maneres d’expressió i que a la nostra ciutat no 
tenia un lloc on poder vehicular-se; aquí, les ac  vitats vinculades a la creació i a la tecnologia no disposaven 
d’un discurs coherent, mentre que a Europa ja es treballaven com una nova manera d’entendre el fet crea  u. 
El Sónar neix a la vegada que el CCCB, un equipament que ens permet fer terrorisme: malgrat que estava 
pensat per a una cultura està  ca i contempla  va, se’ns permet donar-li una altra funció en connivència amb 
la mateixa ins  tució. És a dir, naixem com un laboratori i con  nuem funcionant com a tal i cada any provem 
d’aconseguir que passin coses, però no les que volem nosaltres ni les que dicta una determinada polí  ca 
cultural, malgrat que sí que hem de ser conscients que treballem en equipaments públics i que en
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determinats moments hem d’arribar a acords sobre polí  ques culturals. El Sónar és un laboratori 
d’experiències, un espai de trobada i una zona crí  ca… La nostra voluntat és més d’artesà que d’estrateg, 
però estem a dintre d’un mercat amb regles i d’una ciutat amb una polí  ca turís  ca de la qual en som un 
ac  u. Malgrat tot hi ha una ac  tud que em sembla ridícula, la de digni  car a qui viatja a Viena a sen  r 
òpera i no a qui ve a Barcelona a par  cipar en el Sónar o en el Primavera. Hem de deixar de sen  r aquesta 
vergonya, aquest complex… Barcelona té una oferta cultural ben posicionada en el mercat internacional. 
Només l’ha de cuidar.

AG: Paradoxalment, els responsables culturals de Viena van venir a conèixer el Primavera perquè envejaven 
Barcelona i pensaven que l’òpera no els de  nia prou bé com a ciutat.

RR: I els segells més importants d’electrònica austríacs i alemanys celebren els seus aniversaris aquí, al 
Sónar.

FR: Considereu que els fes  vals cons  tuïu un sector en vosaltres mateixos, com ho poden ser l’ editorial o 
el cinematogrà  c i, per tant, que necessiteu respostes especí  ques?

RR: Hem de ser una eina ú  l per a molts sectors, però no som un per se.

AG: Hi ha un denominador comú entre els fes  vals que es fan a Barcelona i és que, par  nt de l’impuls de 
la societat civil, han sabut delimitar un nínxol i, després, treballar-lo molt bé. A Madrid quan han tractat de 
copiar el Sónar o el Primavera han fet un pas  tx sense personalitat. El sector privat hem estat capaços de 
trobar espais propis i després fer-los créixer.

RR: Barcelona té una tradició que és associacionista…

FR: … Mutualista…

RR:… i la societat civil sempre s’ha organitzat per gaudir d’una a  ció cultural. Els actuals fes  vals són una 
mena de jocs  orals del segle XXI.

AG: Més enllà de la nostra feina com a empresaris tenim la voluntat de donar a conèixer ar  stes, 
in  uències… Molts ar  stes de la ciutat han estat in  uïts pel que han vist al Primavera i al Sónar.

JOAN FRANCESC MARCO: És cert que una de les coses bones de no haver  ngut un Estat és la vitalitat de 
la nostra societat civil. Jo crec que la promoció d’una ciutat té a veure amb la crea  vitat, els fes  vals més 
importants fan una aposta per la crea  vitat encara que compor   canvis traumà  cs, com va passar a 
Salzburg quan van canviar a Karajan per Mor  er… Si repasses els fes  vals, Bayreuth, Edimburg…, tots fan 
una aposta per la crea  vitat i la polèmica. Així crec, que si volem u  litzar la cultura per promocionar la 
ciutat, hem d’ajudar a la crea  vitat i a la modernitat.

FR: Hi ha una idea molt foucal  ana que és la del territori. Un fes  val es construeix en un territori amb uns 
àmbits d’in  uència determinats. I els vostres projectes han desbordat aquest territori perquè heu exportat 
el vostre model a Tòquio, Brasil o Porto. Fins a quin punt creieu que el territori és decisiu?

RR: És important, Sónar no té sen  t en una ciutat que no  ngui un teixit cultural en el qual pugui arrelar. Si 
tractéssim el nostre fes  val com una franquícia no funcionaria o, almenys, no seria el nostre model. Anem a 
una ciutat quan percebem que hi ha una inquietud, una escena local i un consum cultural.

AG: Nosaltres hem aparcat aquesta idea de sor  r afora que en un moment ens va seduir, però el tema de la 
ciutat ens agrada: amb la programació del Primavera a la Ciutat vam intentar anar més enllà del model d’un 
fes  val de tres dies, perquè vam pensar que la gent havia de conviure amb Barcelona i que s’havien 
d’u  litzar altres formats i altres espais: els parcs, clubs… Muntar un fes  val a un recinte es pot fer a 
qualsevol ciutat, però fer-ho a Barcelona és el que ens converteix en singulars. I hem de ser conscients de 
què no hi ha tantes ciutats amb fes  vals de les dimensions del Sónar o del Primavera: potser Chicago amb 
el Lollapalooza… Ni el Primavera ni el Sónar són només un fes  val; són esdeveniments musicals, dels cinc o 
deu més importants que hi ha al món.

RR: Nosaltres convivim amb un o   gegan   i tota la ciutat viu l’ambient Sónar.

AG: Quan vam fer el Primavera a Porto, l’Ajuntament d’allà ens ho va posar molt fàcil; i aquell és un fes  val 
molt cuidat, un fes  val bou  que, però no ha aconseguit conver  r-se en un esdeveniment com sí que ho és 
a Barcelona.

RR: Hi ha partners que volen clonar Barcelona. I no es pot.
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LLUCIA RAMIS: Com concilieu els vostres fes  vals amb una ciutat que no sempre està de festa, que només 
conviu en moments determinats amb esdeveniments d’aquest  pus. És fàcil?

AG: Has de trucar a moltes portes i has d’anar a parlar amb responsables d’ins  tucions que no t’ho posen 
fan tan fàcil com els que lideren els àmbits de la cultura.

RR: Ni Barcelona ni el país ajuden a fer fàcils els tràmits.

AG: I no és un tema polí  c sinó tècnic.

LR: I el temps no ho ha fet més fàcil?

JFM: Al contrari, cada cop és més di  cil perquè les norma  ves s’estan endurint.

RR: Una norma  va estricta aconsegueix que els esdeveniments que organitzem siguin molt segurs. O sigui 
que no és que s’es  gui treballant malament, però hi ha gent que prescindeix del sen  t comú a l’hora 
d’aplicar la norma  va, que no l’importa fer el ridícul.

AG: A nosaltres ens preocupa molt la seguretat i sempre anem un pas per endavant del que marca la 
norma  va.

LH: Disposem d’una norma  va que malgrat no estar pensada per aquests esdeveniments sí que els fa 
possibles, encara que impliqui una feina molt enrevessada.

JFM: El dret administra  u es fonamenta sobre un principi malè  c i letal: la garan  a de l’administrador és el 
procediment.

LH: Tornem a la concepció de ciutat, Sónar i Primavera van néixer al centre de la ciutat i després van marxar 
a l’extraradi… Com enteneu els límits de la ciutat, els territorials i els conceptuals, i com hi jugueu amb ells?

RR: Nosaltres fa molts anys que juguem amb la idea de centralitat i perifèria. I l’experiència de fes  val és la 
que vol l’usuari: pot ser molt museís  ca o molt hedonista o combinar experiència diürna i nocturna. 
Cadascú fa la seva ruta i construeix el seu imaginari de ciutat segons les seves inquietuds. A més, s’ha de 
tenir en compte que fem el fes  val on podem, perquè no estem sobrats d’equipaments.

AG: Si el Primavera perdés algun dels espais a la ciutat dels quals ara disposa, ja no es podria fer: hauríem 
de tornar a un model de fa deu anys i això ens obligaria a fer molt més pe  ta l’empresa o a marxar a una 
altra ciutat. Va haver-hi un moment en què va semblar que no podríem disposar de l’espai del Fòrum i en 
aquell moment la con  nuïtat del fes  val va estar en perill. Això pot tornar a passar-nos en qualsevol 
moment.

LH: Sembla que arriba un moment en què la ciutat ja no pot tenir la capacitat d’acollir aquests fes  vals en 
creixement?

AG: Ja no ens plantegem créixer més, però no volem tornar enrere. Ens agrada dispersar l’ac  vitat encara 
que aquest any la concentrarem al CCCB, tal com abans feia el Sónar, perquè no hi ha gaires llocs més on 
fer-ho.

FR: Volia parlar dels llenguatges d’aquests fes  vals, de la forma en què s’expliquen. Hi ha qui pensa que són 
fes  vals de música i es queda en aquesta fotogra  a,  però el cert és que al darrere hi ha una feina 
d’inves  gació. Cap a on apunta? Cap a on us fa caminar?

RR: Vam néixer amb la vocació de laboratori i no l’hem abandonada mai. Ara el que volem és ser punt de 
trobada i espai d’intercanvi. No només som un fes  val de música, el que volem és que tota l’ac  vitat que es 
mou a la xarxa es materialitzi a Barcelona durant una setmana perquè pensem que és bo que qui s’amaga a 
les xarxes es visualitzi.

AG: En el Primavera Pro estem al next step del Sónar: ells estan amb l’ar  sta i nosaltres, amb el sector. Som 
conscients que la cadena està canviant i volem establir espais de discussió i re  exió sobre legislació, drets 
d’autor… Veure l’onada que arriba i ser capaços de modi  car-la. En l’àmbit de programació, malgrat que vam 
néixer a l’escena de la música independent, hem intentat obrir-nos a totes les músiques que in  ueixen a les 
populars. Intentem fer moviments que a la gent els sorprenen.



NÚRIA CUADRADO: Fa la impressió de què no us sen  u es  mats per la ciutat malgrat tot el que li 
retorneu?

RR: No crec que la ciutat ens trac   malament.

NC: Però us hauria d’aviciar, perquè us fa servir.

RR: La gent de la cultura som molt pesats i no som tan importants com ens creiem. Hi ha massa soroll al 
món cultural de gent que no fot pal a l’aigua però diu el que està bé i el que està malament. I ja ens hem 
cansat. Jo fa 23 anys que vull fer el millor fes  val del món.

AG: Hi ha qui pensa que estem molt consen  ts.

RR: Per què? Per què ho hem fet bé? Som l’úl  m mico i ho hem acceptat.

AG: L’Ajuntament compra els X Games i paga un milió d’euros i els deixen anunciar-se per tota la ciutat…

RR: Les comparacions són molt fotudes

AG: A Berlín, t’ajuden. I aquí només s’avicia a qui ve de fora…

RR: A Islàndia no és que trac  n bé al Sónar, sinó al seu visitant perquè han decidit que volen mostrar-se al 
món com a país de cultura i de natura. La meva queixa respecte als X Games no és com a promotor musical 
sinó com a ciutadà que vol la millor ciutat i que es planteja si ens cal aquest  pus d’esdeveniment.

FR: Un aspecte, del que abans parlava en Joan Francesc Marco i que em sembla molt nuclear és com des 
de les vostres plataformes intuïu la crea  vitat de la ciutat? Creieu que s’està expandint o estem davant d’un 
moment amb dubtes sobre com s’ha de canalitzar?

RR: Crec que la cultura entesa en compar  ments estancs, teatre, música, arts, està superada i si ens 
aferrem a què volem ser bons en tot, la batalla està perduda. Se’ns esgoten les possibilitats per ser un bon 
lloc on visquin els ar  stes, la nostra bona qualitat de vida hauria de ser una raó que fes que la comunitat 
ar  s  ca se sen  s còmoda a Barcelona. Si ens conver  m en un des   turís  c o ens oblidem de què aquesta 
comunitat ha de poder trobar espais per crear i viure amb comoditat, ens conver  rem en ciutats com 
Cannes o Frankfurt que no em semblen desitjables.

AG: Crec que ara costa arribar al públic i que tots els creadors han de tenir una altra feina perquè no poden 
viure de la música. I també que s’ha de fer una re  exió sobre crisis de formats i de models: ens hem 
acostumat a consumir en el marc de fes  vals, que són cavall guanyador, però durant el dia a dia, Barcelona 
cau en ac  vitat i en resposta. Hem de re  exionar si estem fent formats atrac  us perquè és quan et surts 
del patró que la gent respon. I també crec que s’ha d’escoltar a la gent jove que ja no som nosaltres. Hem 
d’escoltar als que venen darrere perquè estan més connectats amb els nous.

RR: El seu punt de vista és imprescindible.

AG: Quan nosaltres començàvem tampoc ningú ens feia cas.

FR: Parleu de què la gent busca una experiència, busquen poder gaudir d’un moment irrepe  ble. 
Aprofundir en l’experiència és un camí de futur?

AG: Nosaltres estem treballant a fer allò que ningú fa: concerts no anunciats, secrets…

RR: La cultura de l’experiència a mi m’alarma una mica. Jo vull que la gent s’emocioni, se sorprengui, trobi 
un  l del qual després seguir es  rant… que l’usuari  ngui un rol ac  u i provocar-li un clic que canviï el seu 
comportament més que proporcionar-li una experiència e  mera.

JORGE BERNÁRDEZ: Quin penseu que és el paper del fes  val com vertebrador del sector? I com us 
imagineu el fes  val d’aquí a 10 anys? El Primavera se semblaria a un Coachella i el Sónar a un South by 
Southwest?

AG: El Primavera m’agrada més que el Coachella.
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RR: El Coachella és un fes  val al mig del desert i el South by Southwest és molt incòmode. Són dos 
esdeveniments que són el camp de jocs de dues comunitats molt bès  es: Coachella és Hollywood i South 
by Southwest és Sillicon Valley. Aquesta no és la nostra realitat. Malgrat les diferències, sí que és cert que 
allà passen coses interessants de les que pots aprendre.

AG: Però agafes referències de molts llocs. I tampoc crec que la indústria s’estructuri a par  r de nosaltres. 
Som una pota més, important, però no som responsables del volum de la nostra indústria.

RR: Tot el que presentem surt de dues preguntes: per a què i a qui serveix. I sempre volem que qui sur   
bene  ciada sigui la comunitat local. Aspirem a ser ú  ls però no el motor. També volem ser espai de 
visualització, per exemple aquest any hem preparat un mapeig de totes les propostes d’educació que es 
troben a la ciutat relacionades amb la tecnologia. N’hi ha mol  ssimes, però la indústria no ho sap; i molta 
de la gent que aquí s’està formant acaba anant-se a treballar a l’estranger.

DIEGO RUIZ: Volia destacar la part professional dels vostres fes  vals perquè intueixo que molts 
professionals d’arreu del món vénen a Barcelona a veure què passa, més dels que van al Womex o a altres 
cites similars?

AG: Nosaltres vam decidir organitzar la part professional quan vam veure que venien molts professionals 
per veure a alguns ar  stes.

RR: Nosaltres ho hem fet de manera similar: només que hem subs  tuït la marca Pro per la marca +D, 
Sónar+D, perquè no creiem que sigui necessari que siguis una empresa per poder accedir-hi, només es 
necessita la curiositat.



LLUCIÀ HOMS: Amb aquest tercer Diàleg Barcelona de Hänsel* i Gretel* obrim el Cicle de Periodisme 
cultural i altres pistes a la nostra publicació. Un cicle que dóna peu als ar  cles i les pistes que ben aviat 
començarem a penjar. A banda dels dos ponents, com sempre convidem alguns professionals de la cultura 
perquè enriqueixin el Diàleg.

SERGIO VILA-SANJUÁN: Per començar volia explicar què és el que ha passat al periodisme cultural a 
Espanya en els úl  ms anys, una qües  ó que té a veure amb el procés polí  c espanyol. Fa 50 anys, els diaris 
no tenien secció de cultura, la informació cultural especialitzada no exis  a. Les seccions de cultura neixen 
als anys 70, sobretot després de la mort de Franco, amb diaris nous com El País o l’Avui; i ho fan per una raó 
molt clara: amb el nou esperit de la democràcia es considera que la cultura és un element de la vida 
democrà  ca, que ha estat determinant en la lluita an  franquista i que els nous mitjans vinculats a la 
democràcia han d’incloure informació cultural. Als anys 80 tots els diaris importants d’Espanya ja incloïen 
informació cultural i les televisions i les ràdios començaven a incorporar-la. Això coincideix amb un segon 
factor: la consolidació d’una indústria cultural que abans no exis  a o era molt pe  ta. Són anys de 
consolidació i de dinamisme cultural i el volum d’informació cultural creix i creix i passa de zero a cent. Fins 
i tot arriba un moment que Jorge Herralde, editor d’Anagrama, diu que la informació cultural a Espanya és 
millor que a Itàlia o França, els nostres referents.

A par  r del 2007 la crisi econòmica arriba a diaris i televisions i els mitjans busquen aquella informació que 
els hi dóna rendibilitat de lectors immediata i aquesta no és la cultural, que va a un altre ritme; és una 
rendibilitat de pres  gi. Això coincideix amb el gran canvi tecnològic, quan passem de la civilització 
Gutenberg a la digital, i la informació cultural perd espai a molts mitjans (no al meu, La Vanguardia, que l’ha 
incrementada). Si abans havíem passat de 0 a 100 punts, ara estem a 70; però són 70 punts per sobre que 
als anys 60.

JORDI NOPCA: Vaig començar a fer de periodista cultural al camp de la música l’any 2003; en aquell 
moment, el periodisme cultural estava -si no al 100%- al 95%; hi havia diners per a tot, encara que els 
redactors cobressin gairebé zero. Després em vaig conver  r en traductor,  ns que vaig trobar un altre forat 
i vaig tornar a entrar al periodisme cultural; llavors, el 2008, el periodisme cultural ja baixava cap al 70%. 
Vaig entrar al Time Out Barcelona i em va tocar assumir la feina que en aquell moment Entre 2008 i 2016, 
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que és el període que conec de primera mà, sí que crec que el periodisme digital ha afectat, encara que la 
manera en què ho fa està començat a canviar… Fa quatre anys la meva sensació era que el digital ho havia 
de fer tot i ara, en canvi, em sembla que comença a especialitzar-se.

FÈLIX RIERA: M’interessa saber qui aporta els elements de mediació entre els consumidors de cultura i 
els ar  stes, les obres o els esdeveniments. A principis de segle, llegint les cròniques de Baudelaire, un té 
la sensació de viure en aquells salons perquè Baudelaire dóna moltes dades i molta opinió. Si fem el salt al 
present, trobem a Enrique Vila-Matas i el seu llibre Kassel no invita a la lògica. Però aquest paper de poetes i 
escriptors que ens ajuden a entendre el nostre temps ha anat minvant.

SV: No hi es  c del tot d’acord. Hi ha un cas paradigmà  c a la Barcelona de  nals del segle XIX, Josep Yxart, 
cosí de Narcís Oller i amic de Pérez Galdós o Emilia Pardo Bazán. Ell, amb els ar  cles que publicava en 
diferents mitjans, va fer, entre 1886 i 1890, un dietari cultural que es deia El año pasado a on es troba tota 
la informació del que estava passant a Barcelona. Yxart inaugura una categoria de cronista cultural on pot 
parlar un dia de música i l’altre de teatre i que con  nua sent bastant actual. Jo, gràcies al fet que he  ngut 
la sort d’anar a congressos i trobades de periodistes culturals, et podria uns quants noms de periodistes que 
estan fent avui aquest  pus de crònica cultural. La crí  ca és una altra cosa, perquè implica jutjar. El cronista 
el que vol és explicar de forma interpreta  va des del punt de vista d’algú que en sap. Aquest model, que 
s’està imposant, ha donat grans  gures: per exemple,Pierre Assouline a Francça, o Joan de Segarra entre 
nosaltres. Aquest model de crònica funciona tant en paper com en digital: es  c llegint blocs de gent sense 
currículum opinant i fent crònica que ho fa molt bé.

JN: Però aquest periodista que escriu un bloc el que pensa és en com es professionalitzarà i podrà cobrar.

FR: A la gent li agraden molt les classi  cacions: els 10 llibres més llegits, els 10 més in  uents… I un pas 
més enllà de les classi  cacions, és el cànon, que pot arribar a garan  r la immortalitat. Qui determina ara els 
cànons? El segle XIX ho feien les acadèmies i altres ins  tucions que vertebraven el gust general; però ja a 
 nals del XX i a principis del XXI, les acadèmies esdevenen elements de despres  gi més que de pres  gi; 
 ns i tot hi ha qui rebutja ser entronitzat per alguna acadèmia.

EUGÈNIA BROGGI: Els periodistes, bastant.

SV: Jo crec que els cànons no són  xes, sinó implícits i canviants… Són una síntesi de moltes opinions: en el 
camp de la literatura, de les de lectors, editors, periodistes, crí  cs, llibreters, bibliotecaris, món acadèmic… 
Només amb un d’aquests vectors no funciona: un autor d’èxit només a llibreries no està en el cànon, però 
un autor de culte sense seguidors tampoc hi entra. El cànon ideal estaria integrat per autors de culte literari 
que venen llibres, que tenen capacitat de comunicació i a qui el món acadèmic ha dedicat algunes tesis.  

EB: Però quan feu les llistes, demaneu parer a crí  cs i periodistes culturals.

SV: Hi ha moltes maneres d’elaborar-les.

JN: L’acadèmia ha quedat desplaçada. L’autor de culte hi seguirà sent però ja no és mirat per l’acadèmia sinó 
que el deixa de banda. L’acadèmia va tres passes per darrere. En el camp de la  lologia catalana, hi ha una 
actualització zero del cànon, dels nous referents.

CARLOS DURÁN: És aquest un fenomen local o global?

JN: En el cas de la  lologia catalana és així.

SV: Qui està –o no-, per exemple, a la llista de convidats de les universitats d’es  u també aporta bastant al 
cànon. L’acadèmia ha perdut el pes dels anys 70, quan era molt prescriptora, perquè la universitat ha 
renunciat a mantenir aquesta voluntat, però encara aguanta

JN: En cas contrari, seria desintel·lectualitzar-nos. Però hi ha poca atenció sobre el que ara es fa… I no parlo 
del que es fa el 2015 sinó el 1995.

SV: A la literatura, hi ha fenòmens puntuals, altres de molt més llarg recorregut. Cert que la premsa té un 
paper important en el llançament d’alguns autors, però fa les seves tries amb l’ajuda d’altres agents que 
abans ja han dit la seva: els editors que l’han publicat, algú que ja l’ha llegit i ens ha dit que paga la pena, a 
més del teu olfacte i la teva pròpia lectura… És una cadena de prescripció. Rarament és un acte gratuït.

JN: També pots apostar per la descoberta. El periodista ha de tenir una part d’explorador i anar a buscar 
no només el que ja sap que serà bo sinó allò que pot ser-ho en un futur pròxim. A mi, em ve de gust donar 
a  conèixer poetes i narradors que encara no estan consolidats, però que tenen alguna cosa a dir. I encara 
que, sovint, l’espai que tenim és insu  cient, paga la pena.



FR: Un aspecte que em fascina de la cultura francesa és que quan detecten un fenomen (podria ser 
Houellebecq o Levy) arriben a un consens per portar-lo al cim. A Catalunya hi ha aquest consens?

JN: Sovint quan fas una aposta, només te la quedes exclusivament per a tu durant unes setmanes. Hi ha 
permeabilitat, més de la que ens pensem.

SV: Una de les parts diver  des de la professió és que ens trobem sovint i intercanviem recomanacions. La 
societat cultural francesa és la més cohesionada del món; als Estats Units i Gran Bretanya funcionen de 
manera més anàrquica. Però jo volia plantejar-vos un tema: crec que cada època té una disciplina que mana, 
que és més potent que les altres: a Barcelona els 60 són anys literaris i fotogrà  cs; els 50 varen ser de l’art, 
perquè és l’època de Dau al Set; els 70, de la contracultura, el periodisme…; els 80, anys de disseny i 
arquitectura; els 90, d’urbanisme… A cada època hi ha una disciplina que dóna molt de si i el periodista 
cultural que parla d’això no para. Ara crec que són els anys del teatre: és el moment que els autors catalans 
arriben a un públic ampli i porten gent a les sales. La meva teoria és que el teatre ha  ngut una complicitat 
que no ha exis  t en altres àmbits. La formació (Sala Becke   i l’Obrador…), el suport ins  tucional (TNC, 
Lliure), una generació de talent i l’empresa privada… tots han anat junts. Cosa que a l’art no ha passat: 
galeries, museus i periodistes han anat cada un per la seva banda.

CD: Hi ha una decisió de construir una realitat i de protegir-la.

LH: Al teatre existeix un respecte important entre les diferents capelletes; una admiració entre les 
generacions… No es tracta tant de dirigisme cultural com d’un sector que ha estat capaç de generar un 
discurs i un relat d’allò que vol explicar.

CD: El dirigisme cultural ho anul·la tot.

MANUEL GUERRERO: El teatre comença amb l’operació Sergi Belbel als anys 80, dirigida des de l’Ins  tut 
del Teatre; després van venir Galceran i la Sala Becke  … per què ha funcionat? Perquè ha estat una aposta 
de qualitat i a llarg termini.

SV: I una empresa potent com Focus.

FR El teatre sap on vol anar, clarament en contraposició amb el que ha passat al món del cinema.

SV: Per què el que ha passat al teatre no ha passat a l’art?

FR: El món de les arts plàs  ques i visuals està vivint un gran moment de creadors.

CD Jo crec que sou massa op  mistes.

SV: Hi pot haver ar  stes de qualitat però no tenen elements de projecció. No existeix un coneixement 
popular, com hi havia als anys 70: en aquella època tothom coneixia els noms integrants de l’Olimp plàs  c 
català: Tàpies, Ràfols-Casamada, Hernández Pijuan, Guinovart, Maria Girona… NO hi havia museus, hi havia 
galeries, però el cànon estava molt clar.

MG: Administracions i museus, MACBA, Santa Mònica, no estan fent la feina que els hi pertoca. Per quins 
ar  stes aposta el MACBA? No ho sé.

CD: Parleu d’una realitat en la literatura o el teatre i desgraciadament no podem parlar d’una realitat en 
l’art. Pot haver-hi quatre ar  stes, sí… però si parlem amb op  misme, és que ambicionem poc. Barcelona 
havia  ngut una realitat molt rica que ha pa  t una desatenció ac  va per part de les administracions. Quines 
són les exposicions que ha fet el MACBA d’ar  stes locals?

SV: El sector més sa és l’editorial, per pres  gi i projecció. L’única capitalitat real que li queda a Barcelona és 
aquesta.

JN: El món editorial ha canviat perquè també ha viscut el seu procés de reajustament. Si mires les xifres 
entre 2008 i 2015, encara que ara es parli de lenta recuperació, s’ha perdut un 30% de facturació. Hi ha 
hagut pe  ts enfonsaments i d’ells han nascut editorials a pe  ta escala que estan fent una feina que les 
grans han deixat de fer. Per exemple Eugènia Broggi a L’Altra Editorial, que ha apostat per Lucia Berlin o 
pels sis volums de La meva lluita, de Karl Ove Knausgård…

EB: Al teatre també hi ha un entramat de sales pe  tes. Al món editorial també passa i potser això és el que 
li manca a l’art.
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CD: Al món de l’art està començant a passar.

JN: En quatre o cinc anys ens podem trobar que les editorials pe  tes poden créixer una mica, perquè 
mitjanes mai ho seran, i es poden professionalitzar.

SV: El món editorial català és sa i important però hi havia descompensació entre la promoció de la literatura 
en castellà i l’escrita en català, que va canviar amb l’operació del Frankfurt català: després molts autors han 
estat traduïts…

FR: Allà arranca el fenomen Cabré

SV: Va ser una operació ins  tucional a par  r de suggeriments que alguns vam fer.

JN: A Frankfurt es van mostrar els primers fruits de la feina de l’Ins  tut Ramon Llull.

SV: El que va passar ens demostra que les operacions ins  tucionals ben fetes sí que poden funcionar.

FR: Retornant al tema del periodisme cultural: avui s’ha de dirigir al públic general, com passava al segle XX, 
o als públics? Està el periodisme cultural amenaçat per la fragmentació del públic en públics?

SV: El periodista cultural, el que ha de fer, és crear un producte atrac  u. En aquesta professió has de 
funcionar per convicció. Als anys 80 tothom llegia a Robert Hughes perquè escrivia ar  cles sobre temes 
ar  s  cs documentats i diver  ts. El periodista cultural ha de saber de què parla i explicar-ho de forma 
amena. Si es comença a plantejar per a qui ho fa, a quin públic es dirigeix…

CD: No hi ha una manca de posicionament? Hi ha un excés de crònica i una manca de crí  ca.

LH: Hi ha una pèrdua de pres  gi social per part de la crí  ca. Sembla importar més la no  cia que la crí  ca.

SV: El que més llegeix la gent interessada pel cinema és la crí  ca

LH: Però en el món de l’art no existeix aquest posicionament crí  c.

SV: Perquè en el món de les arts plàs  ques possiblement avui és més gra   cant ser comissari que ser 
crí  c. Però fer una bona crònica, també és important.

LH: Hi ha sectors en què la crí  ca ha perdut el seu caràcter prescriptor

SV: A La Vanguardia tenim una cronista d’art, Teresa Sesé, que ho fa molt bé. La seva funció és diferent de 
la d’anteriors crí  cs històrics del diari. La Maria Lluïsa Borràs, que va ser una crí  ca modèlica durant vint 
anys, responia també als plantejament de la seva època.

LH: Però trobeu que és necessària la crí  ca d’art?

JN: La crí  ca d’art hauria de ser-hi, igual que hi és la literària. Però crec que la crí  ca literària sí que es 
des  na a públics més concrets. Malgrat tot, una càrrega crí  ca també es pot trobar a les entrevistes o a les 
informacions diàries perquè els periodistes interpretem la realitat i l’expliquem. El periodista cultural quan 
no fa crí  ca es dirigeix a un públic general i si no és així ens anirem fent pe  ts

FR: Quins són els debats que té Barcelona oberts des del punt de vista cultural?

SV: Un primer debat seria que el concepte de Barcelona ha canviat: ara és una Barcelona metropolitana. 
També hem de debatre quin és el següent projecte de ciutat global que ens hem de plantejar i això 
l’Ajuntament d’Ada Colau no ho està fent, excepte en el tema de Ciutat Literària de la UNESCO. I també és 
important la qües  ó de l’independen  sme: la visió de Catalunya d’aquest moviment, com afecta a
 Barcelona?

FR: Aquest són els grans eixos, però a escala inferior hi ha altres oberts?

JN: També està obert el tema dels museus: si hem de con  nuar fent créixer la xarxa, si ac  vem l’Esplanada 
de Montjuïc, què passa amb el Centre de Fotogra  a o amb els Museus del Còmic i l’Arquitectura… Un altre 
debat interessant és què passa amb el Grec? Camina cap a dedicar-se a la cultura popular o seguirà sent 
expositor de gran teatre?

MG: El nou Ajuntament no ha trobat el relat. La conselleria està ressituant-se. I el món de la cultura viu un 
moment de canvi.



SV: Un gran debat és què es podria fer per es  mular que l’art de Barcelona torni al circuit internacional, 
perquè l’art barceloní no té el mateix nivell de projecció que la literatura i el teatre malgrat que sí que hi ha 
talent; o sigui, que hi ha un problema de dispersió. Hem de veure què passa amb les fàbriques de creació.

LH: Aquest és un projecte a sobre de la taula que s’està rede  nint per ar  cular el relat.

FR: Hem de pensar que la salut dels sectors està determinada per l’accés als diners. Al teatre, cada dia quan 
acaba la funció tenen cash  ow. A altres sectors, els diners arriben més tard a l’empresari. Com més llarga és la 
distància entre el producte i l’arribada de diners, el sector més tocat queda. Això és molt evident al cinema.

MG: En el món de l’art, també hauria de ser-ho

CD: Parlem de la Barcelona que coneixem i no de la Barcelona de la gent de talent de fora que ha vingut aquí a 
treballar. Són nous barcelonins amb molta més energia que els nadius. En el món de les arts el 50% dels 
projectes que estan emergint no són de barcelonins; altra gent està creant un ecosistema nou. I d’això se’n 
deriva un tema que em preocupa: els estudis internacionals. No podem portar talent de fora i que després 
hagin de marxar perquè no troben escoles internacionals per als seus  lls. Com pot ser que el nostre sistema 
educa  u no pensi a fer escoles internacionals? 

FR: A França totes les escoles d’elit són internacionals. Però vaig a l’úl  ma qües  ó: a què hem de mirar, a on 
hem de posar els ulls a la ciutat de Barcelona?

SV: Per una banda, al projecte Barcelona Ciutat de la UNESCO ens permet entrar a la xarxa de ciutats 
crea  ves, ciutats que aposten per la crea  vitat, que generen cultura i sociabilitat… Apostar per la cultura té 
sen  t per si mateix però, a més, irradia imatge. Per una altra, s’ha de tenir present la gran Barcelona; i s’ha de 
pensar en la Barcelona mul  nacional, que s’ha d’incorporar al relat. I  nalment: els periodistes hem de fer les 
coses bé: creure en el que fem i dedicar-li hores per aconseguir que sigui interessant

JN: Apostem per una Barcelona crea  va i donem ales a la creació; però la baula essencial, el creador, està molt 
desprotegit. Hi ha molt poca capacitat per un creador de subsis  r de la seva creació: és quimèric. En aquest 
sen  t vaig rebre com un gerro d’aigua freda que la Casa Verdaguer no sigui residència d’escriptors sinó un 
espai més de conferències, un altre pe  t CCCB que estarà a Vallvidrera. Ho vaig rebre amb estupefacció 
perquè era el moment d’apostar, encara que fos a pe  ta escala, perquè els autors d’aquí i de fora poguessin 
sol·licitar una beca

CD: Qui pren aquestes decisions a les administracions en contra del sector?

MG: S’ha de posar la cultura al centre del debat de la societat. Si no ho fem, la ciutat i el país no tenen sen  t.

LH: Els debats que hi ha sobre aquesta taula són també els que estan re  ec  ts en els ar  cles que ja hem 
publicat a Hänsel* i Gretel*; proven la voluntat de la nostra publicació de repensar la ciutat retornant la 
centralitat a la cultura.

Sergio Vila-Sanjuán

Galeria Senda
Barcelona, 8 d’abril de 2016

Jordi Nopca

*

*



Pensar Barcelona 

“Si un vol ballar a la corda  uixa, abans ha de  bar-la.” 
                                                                          Siegfried Ebeling 

Des que el maragallisme exposés la seva doctrina de Barcelona com a ciutat cabdal 
de l’arquitectura, el disseny, l’esport i la cultura cap a la meitat dels anys 
vuitanta, Barcelona es troba avui en un procés de culminació, aprofundiment i 
evolució d’aquest model. El projecte de Maragall era traçar un nou re  cle sobre 
la ciutat, com ho fes Cerdà en el seu projecte d’eixample, però aquesta vegada no 
només conformant un re  cle  sic sinó també mental, d’idees, en el qual els actors 
culturals de la ciutat havien de mostrar la seva vitalitat intel·lectual i crea  va. 

Recordem una trobada al restaurant la Bassa de Barcelona, a la qual assis  en 
Narcís Serra, Pasqual Maragall, Lluís Clotet, Ignasi Paricio, Juli Capella, Oriol 
Bohigas o Beth Galí, entre uns altres, per parlar de tot però, sobretot, de Barcelona 
i la manera en què havia de desplegar la seva energia per situar-se al món. Era un 
temps on el maragallisme projectava la seva estratègia d’aliances per conver  r-se 
en ciutat capaç de ser cocapital a Espanya, el Mediterrani i Europa. Pasqual 
Maragall ho exposava amb aquestes paraules extretes de Barcelona: la ciutat 
retrobada: “L’aspiració de Barcelona, el reconeixement públic d’una certa 
bicapitalitat d’Espanya, és un element substancial d’una concepció d’Espanya com a 
estructura dinàmica, oberta i que ens enriqueix”. La qües  ó era fer el salt per 
aconseguir fer visibles totes les potencialitats que la ciutat estava generant. La 
resposta va ser la posada en marxa de la candidatura pels Jocs Olímpics del 92, que 
es va aconseguir amb el suport de Juan Antonio Samaranch, llavors president del 
COI (Comitè Olímpic Internacional). 

Aquests anys de preparació van servir per fer que la ciutat pensada s’assembles a la 
real. Es van uni  car complicitats, es van establir prioritats, entre elles, la més 
determinant: l’obertura o recuperació del mar per a la ciutat de Barcelona. Fins 
llavors, el mar s’havia deixat a la Barceloneta, un barri de pescadors dins de la 
ciutat industrial i de comerç. La torxa olímpica va arribar a Barcelona i va donar a 
conèixer al món la ciutat dels arquitectes, Clotet i Paricio, Oscar Tusquets, Piñón i 
Viaplana, Pep Llinás, Enric Miralles, Federico Correa, Carlos Ferrater, Carme Pinós, 
Dani Freixa, Ricardo Bo  ll, Esteve Bonell, Oriol Bohigas entre molts altres, al costat 
d’internacionals com Norman Foster, Alvaro Siza, Arata Isozaki, Frank O. Gehry o 
Richard Meier. És la Barcelona que traça el MACBA el 1985, que va recuperar el 
Pavelló de la República de Josep Lluís Sert i Lluís Lacasa el 1992 i el 1986 el 
Pavelló de Mies Van der Rohe. És la Barcelona del disseny de Vinçon, dels objectes 
de Javier Mariscal, d’André Ricard, de l’espectacle de la Fura dels Baus, del fotògraf 
Leopoldo Pomés. Una Barcelona que converteix els Jocs Olímpics en la palanca 
perquè la ciutat es converteixi en un fenomen internacional, en una marca 
connectada a la innovació, al turisme, a la gastronomia i a la cultura. Aquesta 
Barcelona obrirà la ciutat al mar. Li conferirà una nova dinàmica social amb la 
recuperació del barri del Raval; i noves crisis socials, com la que va esdevenir i 
segueix vigent al barri de la Barceloneta. La ciutat burgesa conver  da en ciutat 
cosmopolita és el llegat del projecte de ciutat de Pasqual Maragall.

L’impuls dels Jocs Olímpics del 92 i el Fórum de les Cultures, amb tots els seus 
errors de de  nició i objec  us, van conver  r Barcelona en una des  nació 

imprescindible per al turisme i el mar en un dels seus més celebrats reclams. Fins al 
punt que l’skyline anterior als Jocs Olímpics, dominat per la Sagrada Família 

d’Antoni Gaudí, es va desplaçar cap a l’Hotel Arts i la Torre Mapfre amb el peix 
d’acer de Frank Gehry i més tard a la torre Agbar de Jean Nouvel i a l’Hotel Vela 

de Ricardo Bo  ll. I el mar, cada vegada més a prop, més dominador de l’espai  sic i 
mental de Barcelona. La seva força és tan gran que ha plasmat una idea de 

Barcelona allunyada d’una ciutat industriosa a l’es  l de Milà o Torí, que era la 
imatge que dominava l’imaginari dels visitants de la ciutat durant els anys 70. La 

ciutat de les sastreries, com Groc, Bel, Santa Eulalia o Aramis, ha estat subs  tuïda 
per la cuitat de Desigual i Custo Barcelona. Una evolució empresarial però, 

sobretot, simbòlica, evocant i plasmant una visió de ciutat lúdic-fes  va. El que 
havia de conver  r-se en una conquesta del mar per part dels barcelonins s’ha 

conver  t en la conquesta d’aquest de bona part de la ciutat. 

El seu domini és tan fort que, fa cinc anys, el mar arribava  ns al carrer Aragó i avui 
ja el podem albirar i notar des de l’avinguda Diagonal. La conquesta del mar implica 

la conquesta del turisme. El turisme domina totes les funcions i les necessitats de 
la ciutat; transforma la seva  sonomia estè  ca i anímica i fórmula la ciutat com una 

gran àrea de serveis. El factor que determina el  model de ciutat no està basat en 
l’estratègia de govern. Els factors determinants són el clima,  l’alta qualitat dels 

serveis i l’oferta turís  ca. Una situació que per a molts comença a ser insostenible, 
al no aplicar cap fórmula per ma  sar el creixement exponencial de més de

 8 milions de turistes l’any allotjats en hotels. I per a uns altres, implica haver 
aconseguit un model d’èxit per superar la crisi econòmica més ràpidament. La 

qües  ó que queda oberta és poder adaptar aquest model, establir correctors per 
evitar portar-nos al fet que siguin només el mar i el sol els qui  governin la ciutat.

Una de les possibilitats que es comença a dibuixar és obrir Barcelona també als 
rius, el Besós i el Llobregat i recuperar la Barcelona industriosa. Aquests dos eixos 

connecten una sèrie de municipis que estan jugant la carta de la crea  vitat, la 
cultura, la indústria i la innovació, com és Sant Adrià del Besòs, Santa Coloma, El 

Prat de Llobregat i, principalment, la ciutat de L’Hospitalet. Això implica connectar 
la Barcelona ociosa, la cigala, amb la treballadora, la formiga. Implica donar 

con  nuïtat a una trama de ciutat que ha d’entendre’s com a àrea metropolitana. 
Hauria d’implicar a tots els actors econòmics, socials culturals i polí  cs a repensar 

l’escala de la ciutat moderna com a resultat de l’agregació de límits per, així, 
superar les seves limitacions. Barcelona ofereix la seva projecció internacional i la 

seva centralitat i ciutats com L’Hospitalet estan generant noves dinàmiques de 
ciutat connectades a l’educació, la crea  vitat i la innovació, oferint a Barcelona 
nous arguments de creixement. En un moment on el poder de les ciutats cada 

vegada resulta més determinant per corregir la falta de model dels estats/nació en 
una afeblida Europa, la suma de ciutats a la recerca d’un model comú sembla ser 
una opció de futur. Una aliança que podria reparar la falta de consciència que té 

Barcelona dels seus voltants, que forjaria un nou paradigma de diàleg constructor i 
emancipador entre ins  tucions nacionals i autonòmiques. Permetrà tornar a situar 
Barcelona davant el repte d’adaptar un model industrial, el motor del qual seria el 

sector de les empreses culturals i crea  ves.



No obstant això, aquesta necessitat de corregir un èxit, la Barcelona turís  ca, 
abans que sigui percebuda com a fracàs, de fer compa  ble aquest model amb la 
posada en marxa d’un programa d’acció que perme   créixer a est i oest,  ns al riu 
Llobregat, que perme   establir sòlides aliances per donar forma a una àrea 
metropolitana com a ideal de la nova ciutat, no hauria de fer-nos oblidar algunes 
qües  ons centrals: conciliar la ciutat èxit amb la ciutat que busca reparar les 
adverses condicions socials dels seus ciutadans; reparar la profunda fractura entre 
polí  ca i estè  ca; com seguir defensant una idea del límit en una ciutat que només 
podrà subsis  r superant-los; determinar com ha d’actuar una ciutat que s’expressa 
a través dels moviments urbans i un fort teixit de la societat civil; de  nir, avui, la 
iden  tat d’una ciutat i el paper que volem que jugui la cultura per aconseguir un 
nou model de ciutat. Qües  ons que no tracten de tenir una sola resposta sinó que 
pretenen assenyalar adreces; no es tracta d’oferir solucions sinó de mostrar valors. 

Així doncs, davant els canvis polí  cs que s’estan donant a Europa i a l’Estat 
Espanyol, és necessari tornar a pensar la ciutat perquè sigui la que orien   el seu 
propi model. Hänsel i Gretel* busca obrir un debat que ja s’ha engegat i que precisa 
noves mirades per conver  r una discussió tècnica en una discussió de ciutat.

Llucià Homs i Fèlix Riera

Mariano Zuzunaga
The open door, 2011
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